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1 Inleiding 

1. 1 Privatisering van sportaccommodaties 

Als gevolg van kerntakend iscussies en bezuin igingsoperaties op lokaal 
n iveau zijn veel gemeenten bezig met een herbezinning op hun taken en 
verantwoordel i jkheden b i nnen d e  s portsector . Eén van de trends daarbij is 
het in toenemende mate ( i ntern)  verzelfstandigen of pr ivatiseren van 
bepaalde taken rond het beheer en de explo itatie van sportaccommodaties . 
Daarbij g aat het niet meer a l l een o m  de overdracht van beheerwerkzaam
heden, maar ook om de f inanciële en bestuurl i jke verantwoordel i jkheden. De 
meest verregaande vorm is  het vol ledig afstoten van gemeentel ij ke accom
modaties en/of het overdragen d a arvan aan het particul ier i niti atief. H oewel 
steeds meer gemeenten op d i t  v lak  al  de nodige praktijkervar ing opdoen, 
bestaat er op dit  moment nog onvoldoende inzicht in de effecten op l angere 
termij n ,  zowel voor gemeenten, part icul iere exploitanten en/of gebruikers.  

O m  gemeenten en lokaal  betrokken partijen hierbij behu l pzaam te zijn , heeft 
het min isterie van VWS ( d i rectie S port) in 1 995 samen met de landel i jke 
beleidspartners besl oten om een meerjarig monito ronderzoek in gang te  
zetten naar de effecten van en ervaringen met privatisering van sport
accommodaties . In de eerste fase h iervan is door Van Dijk, V a n  Soomeren 
en Partners ( DSP) een m eeti nstrument' ontwikkeld, dat  werd g etoetst bij  
een tweetal geprivatiseerde sporta ccom modaties in d e  gemeente Delft .  
Vervolgens is  aan DSP de opdracht verleend om op basis van dit  meet
instrument de u itvoer ing van een vierjar ig monitoronderzoek ter hand te 
nemen.  Dit onderzoek heeft als t itel  meegekregen: 'Privatiseringsmonitor 

Sportaccommodaties 1996-1999'. 

1.2 Opzet van de p rivatis eri ngsmonitor 

Noot 1 

Pagina 1 

Op basis van praktij kervar ingen en onderzoeksgegevens i s  in het meet
i nstrument voor de pr ivat iser ingsmonitor een groot aantal var iabelen 
verwer kt, d ie bij  privat iser ing van sportaccommodaties een rol  (kun ne n )  
spelen.  Daarbij is  een keuze gemaakt voor een drietal kwantif iceerbare kern
variabelen en een g root aantal  achtergrondvaria belen .  De kernvariabelen 
zijn: 

• Kernvariabele 'Gebruik' 

operat ional isatie: s oort en o mvang van gebru i k  
m eeteenheid : aantal  uren/normteams per gebru i kersgroep 

• Kernvariabele 'Kwaliteit' 

operationa l isati e:  technisch en gebrui kersoordeel 
meeteenheid : rapportcijfers ( 1 -' 0) 

• Kern variabele 'Financieel resultaat' 

operational isat ie:  l asten en b aten van al le partijen 

meeteenheid: aantal g u ldens 

Zie: Rapportage privatiseringsmoniror spor taccommodaties, fase 1 :  Ontwikkeling van het 

meetins trument, Van Dijk. Van Soomeren en Partners BV in opdracht van het ministerie van 
VWS (directie Sport). Amsterdam, september 1 995. 
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De achtergrondvariabelen va l len  u iteen i n  een drietal g roepen, namel ij k :  

• Doelvariabelen: 
I n  d e  voorbere id i ngsfase worden gezamenl ijk  tussen de partijen doelen 
en afspraken vastgeleg d ,  die een di recte rel atie hebben met d e  beoogde 
resultate n .  Hierbij m oet o nderkend worden dat p artijen met pr ivatisering 
ook hun eigen doelen n a streven . De doelvariabelen vormen het i jkpunt 
voor d e  effectmeting . 

• Procesvariabelen: 
De co nd it ies en de wijze waarop het pri vatiser ingsproces verloopt, 

worden voortdurend beïnvloed door de betrokken partijen en deze 
kunnen zodoende een b e l angr ij k  effect hebben o p  de uiteindel i jke 
resultate n .  H et volgen v a n  het pr ivatiser i ngsproces vormt d aarmee een 
on losmakel i jk  onderdeel  van het monitoronderzo e k .  

• Contextvariabe/en: 

De pr ivatiser ingsoperat ie wordt ook beïnvloed door al lerlei  externe ont
w i k ke l ingen of omgevi ngsfactoren, die door de d i rect bet ro k kenen niet 
of nauwel i jks beïnvloedbaar zij n .  Toch ku nnen dergel i jke co ntext
var iabelen een bela n g r ijk effect hebben op de resultaten en worden dan 
o o k  in het m onitoron d erzoek meegewogen . 

De kernvar iabelen gebru i k ,  k wal i teit en f inancieel resu ltaat verwijzen d i rect 

naar de feitel i jke situatie va n de betreffe nde sportaccommodatie op het 
meetmoment, terwijl de achtergrondvari abelen met name het i nterpretatie
kader bieden voor  de g esi gnaleerde effecten .  Het meetinstrument voor de 
p rivatiser ingsmonitor bestaat derhalve uit een combinatie van metingen en 
meningen2• Door het u itvoeren van period ieke met ingen kunnen de o ntwi k
keli ngen rond d e  geselecteerde accommodaties op system atische w ijze en 
op meerdere mo menten in kaart gebracht worden . 

1.3 Selecti e van onderz oekscases 

Gezien d e  omvang en loopt ij d  van dit  onderzoek is een zorgvuld ige selectie 
van onderzoekscases vere ist. Tegen deze achterg rond heeft bij de start van 
de pr ivatiser i n gsmonitor een u itgebreide zoektocht n aar geschi kte cases 
plaatsgevonden.  Er  is een inventarisatie u i tgevoerd o nder 45 gemeenten,  
d ie  d oor  de leden van d e  begele id i ngsco m m i ssie en a ndere s leutelpersonen 
uit het veld z i jn voorged ragen3• 

Bij d e  selectie van acht ond erzoekscases voor de pr ivatiser ingsmonitor heeft 
de begeleid i ngscommiss ie  de volgende criteria gehanteerd: 
• H et monitoronderzoek r i cht z ich u its lu itend op sporthal len/-zalen en 

s portparken,  d ie  bij voor keur in gel i jke m ate i n  het onderzoek vertegen
woordigd zijn ( e l k  vier cases) . 

Noot 2 De metingen hebben wel hoofdzakelijk maar niet uitsluitend betrekking op de zogenoemde 
kernvariabelen. In het kader van het monitoronderzoek worden ook met betrekking tot de 
achtergrondvariabelen verschillende kwantitatieve gegevens verzameld. zoals (de ontwikkeling 
van) het ledenaantal en het contributieniveau van sportverenigingen. Deze achtergrond
variabeien zijn echter niet direct herleidbaar naar de geprivatiseerde accommodatie. Er zijn 
allerlei andere redenen (die niets met de privatisering te maken hebben), waardoor een sport
vereniging meer of minder leden krijgt of haar contributieniveau aanpast. Dit soort relaties 
zullen vooral door de meningen van betrokken partijen inzichtelijk gemaakt moeten worden. 

Noot 3 Zie: Rapportage privatiseringsmonitor sportaccommodaties, fase 2: Selectie van onderzoeks

cases, Van Dijk, Van Soomeren en Partners BV in opdracht van het ministerie van VWS 
(directie Sport),  Amsterdam. december 1995. 
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• H et moet d aarbij gaan o m  p rivat iser ing van bestaande gemeentel ij ke 
acco m m od aties, dus n iet om n ieuw aangelegde of ingrijpend aangepaste 

voorz ien ingen of accommodaties d i e  (mogel ijk) op korte termijn gesloopt 
of verplaatst word e n .  

• H et moet een verregaande overdracht van gemeentelijke taken en 

verantwoordel i jkheden aan het particul ier i n itiatief betreffen (bijvoorbeeld 
aan een verenig i n g ,  sticht ing,  BV of NV) en dus geen vormen van 
interne verze lfstandig ing ( b ijvoorbeeld contractmanagement, werkmaat
schappij of rechtspersoo n ,  die vol ledig aan de overheid is gel ieerd) . 

• Bij voorkeur gaat het om a ccom modaties , waarbij p rivatiser ing on langs 
(tot een jaar  geleden) heeft p laatsgevonden of op korte termijn geëffec
tueerd wordt en tevens g egevens beschi kbaar zijn over de nu lsituatie, 

voorafgaande aan de p rivatiseringsoperatie . 
• Binnen het onderzoek moeten zowel  grotere als k le inere g emeenten ver

tegenwoord igd zi jn met zo mogel i jk  een redelijke s preid ing over het land . 
• Er d ient een actieve betrokkenheid vanuit de gemeente e n  betrokken 

l o kale p artijen te bestaan bij d e  u itvoering van het onderzoek.  

Op basis van d e  i nventarisatie en d e  se lectiecriter ia heeft d e  begele id ings
commissie aan het begi n  van 1 996 een (voorlopige) keuze g emaakt voor de 
volgende acht sportacco m m odaties:  

1 Sportcomplex Noord-Meeuwenoord ( Briel le) ; 
2 Sportpark Couwenhoek ( Capel le aan den Ijssel ) ;  

3 Sportcom pl ex D e  Wijchert (Wijche n ) ; 
4 Sportpark Jagersveld ( Zaa nstad ) ;  
5 S portcentrum Vredenburg (Arnhem ) ;  
6 S porthal  Steenwij k laan ( Den Haag ) ;  
7 Sporthal  A SACOV ( N ijmegen ) ;  
8 S portcentrum O u werkerk (Vug ht) . 

1 .4 Gegevensverzameling 

Startbijeenkoms ten 

Na d e  ( voor lopige)  keuze voor bovenstaande onderzoekscases heeft DSP 
vervolgens o p  e l ke l okatie een startbijeenkomst gehouden met de loka le 
p arti jen,  die betrokken z i jn  bij  de pr ivatisering soperatie .  Deze bijeenkomsten 

hebben p l aatsgevonden in februari en maart 1 996 en werden a l lemaal  goed 
bezocht.  Steeds waren a l l e  p artijen h ierbij aanwezig : ambtenaren en soms 
ook wethouders van de gemeente, vertegenwoordigers van d e  explo itant en 
veren ig ingsbestu urders . Tijdens deze g roepssessies verzorgd e  DSP een 
presentatie over doe l ,  i n h o u d  en organisatie van het pr ivatiserings

onderzoek .  Uitgelegd werd hoe de p rivatiseringsmonitor in  e l kaar zit, hoe 
die wordt ingezet en wat de opbrengsten ervan zij n .  Duidel ij k werd 
aangegeven wel ke i nspanningen al le partijen gedurende vier jaar zouden 

moeten l evere n .  A anwezigen benutten de mogelij kheid om vragen te stel len 

over hun rol bij de m onitor.  Vooral d e  vertegenwoord igers van de gemeen
ten l ieten bl i jken veel waarde te hechten aan het ond erzoek .  Zij steunden 

dan ook i n  d e  m eeste geval len het p leidooi van DSP dat het o nderzoek ook 
voor verenig ingen en exploitanten waardevol le  i nformatie kan opleveren. 
Vaak h ie lp  d i t  de clubs d e  stap over d e  deelnamedrem pel heen te zetten .  
Gebleken is  d at deze startbijeenkomsten hun waarde hebben bewezen . 
Zonder u itzondering hebben al le  parti jen z ich bereid verklaard aan het on
derzoek mee te werken . D e  betrokkenen gaven later bi j  de i nterviews aan 
de voorl ichting erg belangrij k te v inden .  Sommigen zeiden het een goede 
zaak vinden 'e indel ijk eens met z ' n  a l l en om de tafel gezeten te hebben' . 
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In terviews en documenta tie 

N a  d e  startbijeen komsten zijn i n  maart, apr i l  en mei 1 996 met· vrijwel a l le  
betrok ken partijen op de a cht lokaties m ondel inge interviews gehoude n .  Uit 
d e  interviews is een goed beeld  verkregen over de voorbereid i ngen en 
u itvoer ing van de privatiseringsoperat ie .  De betrokkenen hebben steeds 

aangegeven wel ke voordelen zij eraan ontlenen, wel ke moei l ij k heden over
wonnen moe(s)ten worden en hoe d e  organi satie ver loopt.  Tijdens deze 
gesprekken werden ook afspraken gemaakt over de benodigde i nformatie 
voor d e  privatiser ingsmonitor . AI t i jdens d e  eerste ronde van i nformatie
verzamel ing werd duidel i jk dat het niet a ltijd eenvoudig i s  om al le schrifte
l ij ke stukken ( m et name ledenl ijsten en f inanciële jaarverslagen)  bij elkaar te 
kr ij g e n .  Toch is het uiteindel i jk in vrijwel a l le  geval len ge lukt om de 

benodigde gegevens toegestuurd of overhandigd te krijgen.  I n  voorjaar 
1 99 7  zijn met betrokken p artijen telefonische i nterviews gehouden en is  

opnieuw i nformatie opgevraagd . N iet a l le  schriftelijke informatie is  op d ie  

m anier b innengekomen.  I n  voorjaar 1 998 is d aarom m et betrokken partijen 
weer een mondel ing i nterview gehouden en is  gevraagd om documentatie 
d i rect te overhandige n .  Op die manier is  de meeste i nformatie verzameld.  

Kwaliteitsmetingen 

Bij de start van het onderzoek is op basis van de ledenl ijsten van vereni
g i ngen per accommodaties een consumentenpane/ van 25 personen samen
gesteld . I n  een enkel geval leverde het opvragen van een ledenl ijst 
problemen op i n  verband met de privacy (Wet op de Persoonsreg istratie) . In 
één geval heeft d e  veren i g i n g  daarom een aantal leden schriftel ij k gevraagd 
aan het panel deel  te nemen. Andere verenigi ngen leverden zelf  l ijstjes aan 
met ' leden d ie  regelmatig de accommodatie bezoeken en naar verwachting 
ook i n  d e  toekomst zul len bl ijven sporten ' .  In juni 1 9 96 heeft de eerste 
telefon ische enquête pl aatsgevonden onder de gebru i kerspanels .  Vervolg

meti ngen hebben p laatsgevonden i n  juni  1 99 7  en 1 998,  waarbij zoveel 
mogel ij k dezelfde personen z ijn benaderd . Wan neer respondenten uit een 
panel n iet meer wi lden m eewerken of de accommodatie niet meer 
bezoeken, is h iervoor een vervanger g e kozen.  

Naast d e  kwal iteitsbeoordel ing door d e  consu menten vindt jaar l ijks rond 
e l ke accommod atie ook een technische k wa/iteitsopname plaats door 

NOC * N S F  (sector Sportaccommodaties) . Bij de start hebben NOC * NS F  en 
DSP d e  kenmerken van d e  accom modaties doorgenomen en is  een l ijst met 
contactpersonen overhandigd . NOC*N SF heeft in  d e  maand mei 1 996 voor 
de eerste keer de vier b in nensportaccommodaties bezocht . De s portparken 

zi jn i n  d e  maanden jun i/ju l i  1 996 geïnspecteerd . Voor e lke a ccommodatie is 
in d e  zomer een aparte rapportage verschene n .  Op advies van NOC * N S F  is 
besloten om de vervolgmetingen in het najaar u it te voeren , omdat in d ie  
periode beoordeeld kan worden of het  zomeronderhoud adequaat is uitge
voerd . De tweede i nspectieronde heeft i n  het najaar van 1 99 7  en het begin 

van 1 998 plaatsgevonden, waarover eveneens acht rapportages zijn samen

gesteld .  I n  najaar  1 998 en 1 999 vinden nog twee i n spectierondes plaats . 

1 . 5  Leeswijzer 

I n  de volgende hoofdstu kken van deze tussenrapportage wordt op vergel i jk

bare wijze een beeld gegeven van het verloop van het privatiseringsproces 
en de kerngegevens over de acht accommod aties in de afgelopen twee jaar.  
Het rapport wordt afgesloten met een kort overzicht van d e  belang rijkste 
resu ltaten tot nog toe . 
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2 Sportcomplex Noord-Meeuwenoord (Brielle) 

Situatie: 
• Per 1/1/95 is dagel i jks e n  g root onderhoud op sportpark Noord

M eeuwenoord overgedragen aan voetbalverenig ingen BVV Wit Rood Wit 
(2 velden + trai n ingsve l d ) en SC Voorne (2  velden + 3e veld a ls 
train ingsvel d) . Dit  is  een u i tbre id ing van zelfwerkzaamheid d ie 
veren ig ingen al eerder u i tvoerden, te weten l ijnen trekken, v u i l  
verzamelen etcetera. 

• Rekeningjaar 19 94 en se izoen 1994/199 5  beschouwen we d aarbij  a ls  
n u ljaar.  

2.1 Voorgeschiedenis en karakteristiek 

Het sportcomplex 

Het sportcomplex Noo rd-Meeuwenoord wordt bespeeld door twee voetbal
verenig ingen:  BVV Wit Rood Wit (WRW) en SC Voorne ( SCV) . Bij de laatste 
c lub kan men terecht voor voetbal en zaalvoetbal ,  en tot voor kort ook 
atlet iek.  WRW heeft de besch i kk ing over twee wedstrijdvelden,  een 'oud'  
en een 'nieuw' tra in ing sveld. SCV bespeelt twee wedstrijdvel den en een 
train i ngsvel d .  Beide verenigingen hebben eigen l ichtmasten.  
WRW beschikt over  negen kleedkamers , waarvan de club er v i j f  ze lf heeft 
gebouwd. De andere vier  zij n e igendom van de gemeente . Het c lubgebouw 
d at SCV had gebouwd, werd door d e  onpraktische l i g g i ng bij  d e  WRW 
velden overged aan aan de l a atste clu b .  Dit  opstal doet tegenwoord ig d ienst 
als materiaalopslag . In 198 0  werd het hu id ige clubgebouw van SCV opge
leverd . De club maakt gebru i k  van zes kleedkamers . 

De verenigingen 

SCV is  een zaterdagveren i g i ng d ie  i n  1970 u it  WRW i s  o ntstaan toen de 
laatste club steeds meer zaterdagelftal len kreeg . Uit o nvrede met de gang 
van zaken bi nnen WRW en d e  manier  waarop deze c lub de 'zaterdag
belangen' behartigde,  stapte een aantal leden op en r ichtte SCV op. De 
velden werden vervolgens o nder de veren igi ngen verd eeld .  De twee 
wedstrijdvelden van SCV w aren ooit door de gemeente aangelegd a ls  
handbalaccommodatie .  

Tussen beide clubs heerst nog steed s r ival iteit .  Soms stappen spelers over 
van de ene naar de andere c l u b .  'Ze beconcurreren o n s ' ,  was l ange tijd de 
visie van de verenigi ngen over e lkaar . 

A anleiding to t privatisering 

Beg in  jaren negentig deed voetbalverenig ing  Vierpo lders een verzoek aan de 
gemeente Briel le om in a a n merk ing te komen voor een zel fde huu rcontract 
a ls de andere vereni g i ng e n . Vierpolders beheerde zel f  de ve l d e n ,  terwijl  op 
de andere complexen de g e meente het onderhoud verrichtte en de vereni

g i ngen in beperkte mate zel fwerkzaamheden u itvoerd e n .  Vervolgens trad de 
gemeente in overleg met d e  veren ig i ng sbesturen. Uit  een aantal alterna
t ieven werd gekozen voor een beperkte saner ing van sportve lden,  
gekoppeld aan p rivatiseri n g  van het  beheer van de complexe n .  H ierbij  
speelde voor de gemeente m ee dat d e  kosten verder beheerst d ienden te 
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word e n .  Daarnaast was het een p o l it ieke wens dat d e  gebru i kers meer 
verantwoordel i jkheid moesten kr ijgen bij  het beheer van de complexen.  
Oml iggende g emeenten hadden daar  reeds ervari ng mee opgeda a n .  Brielle 
voelde z ich geroepen die lijn ook te v o l g e n .  

Uitgangspun ten en voorwaarden 

• De pr ivatiseringsoperatie d ient budgetta i r  neutraal voor d e  gemeente

begroting te verlopen. 
• Het g emeentebestuur d r aagt die e l ementen van het beheer over die in de 

eerste p laats voor de veren ig ingen van belang z i jn ,  en waardoor zij 
i nvloed kunnen u itoefenen op de kwal ite it .  

• Voor medewerkers van de p lantsoenend ienst za l  vergel ijkbaar 
vervangend werk worden gevo n d e n .  

• De speel- en train ingsvelden en bi jbehorende opstal len worden voor de 
d u u r  van vijf jaar (desgewenst te ver lengen) op basis  van een hu ur
contract verhuurd aan d e  voetbalvere n i g i ngen . De vere n ig ingen zijn 
vanaf het moment van h u u r  vol led ig  verantwoordel ijk voor het onder
houd van de velden en d e  daarbij behorende opstal len en het hekwerk.  

• De veren ig ingen garanderen het gemeentebestu u r  dat z ij de accommo
d atie in een goede staat z u llen houd e n . 

H et gemeentebestu ur  is verantwoordel i jk voor:  
• d e  rondom h et complex l iggende bosplantsoenen en de s loten; 
• d e  renovatie van de velden en daarbij behorende p l a n n i n g ;  
• het g root onderhoud van d e  kleedkamers (het casco:  o . a .  dak, kozij nen, 

buitendeuren)  . 

De g emeente Br ie l le stelt d e  veren ig ingen een subsid ie beschi kbaar 
waarmee d e  overeengekomen wer kzaamheden i n  g epr ivatiseerde vorm, 
reken i ng houdend met de afgespro ken vorm van zelfwerkzaamheid, kun nen 
worden bekostig d .  

2.2 Verloop van het privatiseringsproces 

Voorbereiding 

Voordat overdracht van taken per 1 januar i  1 995 p l aatsvo nd,  heeft 

Heidemij een o nderzoek verricht naar d e  capaciteit en g ro ndtechnische 
aspecten van d e  velden . H ierin werd het volgende vastgesteld : 
• WRW en SCV hebben ieder voldoende aan twee speelvelden;  
• een overzicht van werkzaamheden met een kostprijs per eenheid,  a ls  

bas is  voor  d e  berekening van d e  s u bs id ies voor o nderhoud; 
• a ls  gevolg van bezuin ig ingen is achterstal l ig  o n d erhoud o ntstaan, waar

d oo r  d e  k wal iteit van d e  velden terug i s  gelope n .  
• de fasering voor renovatiewerkzaamheden bes laat een termijn van 1 5-20 

jaar (bedrag e n :  prijspeil 1 99 3 ) : 

1 997: trai n ingsveld Rengersweg 
2000 : veld 2 
2 002 : veld 1 

2 00 5 :  veld 5 

2 0 1 0: veld 4 

f 70.000,

f 4 5 . 000, 

f 45 .000,
f 4 5 . 000,
f 4 5 . 000,-

De g emeente Briel le stelt  d e  f inanciën beschi kbaar w aarmee de vereni

gingen d e  komende jaren het achterstall i g  o nderh o u d  moeten wegwerke n .  
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I n  d e  oude situatie m aakten zowel WRW als SC Voor n e  gebru i k  van het 
derde veld , dat toen nog wedstr i jdveld was.  WRW g af te kennen gebru i k  te 
wi l len  b l ijven m a k e n  van 'veld 3'. SCV heeft later a a ngedrongen op een 
derde wedstrijdve ld ,  met het argument  d at het vo l led ig  een zaterdag 
vere n ig i n g  i s .  De gemeente toonde a a n  d at d i t  n iet n o odzake l i j k  is en e r  met 
twee velden ze lfs beperkte g ro e i  mogel i jk  b l ijft .  

De ge meente Br ie l le heeft in overleg met d e  beide verenig ingen de trai n i ngs
facil iteiten gesanee r d .  In de oude s itu atie m a a kten beide cl u bs op 
verschi l lende avonden gebru i k  van twee tra in i ngsve l d e n .  I n  d e  nieuwe 
situatie tra inen d e  beide vere n i g i ngen o p  d eze lfde avonden, w aarbij 'veld 3' 

a ls  tra i n i ngsaccommodatie gebru i kt wordt d oor  SCV. Het andere trai n i ngs
veld i s  bestemd voor WRW. H e t  ' o u d e '  en k le ine trai n i ngsveld kan door 
beide c l u bs worden bespee l d . Voorwaarde i s  wel dat de toplaag van veld 3 
de eerste jaren zod a n ig bewerkt  wordt,  dat d e  door l a atbaarheid wordt 
vergroot. Het 'oude'  t ra i n i n g sveld zou op termijn ku n nen worden 
afgestote n .  

Zowel d o o r  d e  gemeente a l s  d o o r  bei d e  veren ig ingen is  opgemerkt dat de 
voorbereidende gesprekken e n  overlegs ituaties 'moeizaam' e n  soms 'v inn ig '  
zij n ver lopen . De g ezamenl ij k e  voorberei d i ngen namen zo 'n twee jaar  i n  
bes l a g .  Tussen d e  i n  totaal v ier  voetbalvere n i g i ngen d i e  bij het gehele 

Brielse pr ivati ser ing straject betro kken zij n ,  heerste a n i mosite it .  De 
verhoudi ngen worden getypeerd als ' concurrerend' . Vooral in de e indfase, 
toen de f inancië le verta l i n g  van de voorstel len  aan d e  orde kwam, stelden 
de partije n zi ch soms hard o p .  D it  heeft d e  samenwerk ing tussen beide 

veren ig i ngen op sportpark Noo rd-Mee u wenoord geen goed g edaan . De 
twee c lubs g i ngen hoofdza ke l ij k u it  van het eigen be lang.  De gemeente 
merkte op dat de veren i g i n g e n  in het verleden 'altijd door ons verwend 
zij n ' :  de tarieven waren laa g , h et onderhoudsn iveau was hoog . 

Con tract 

Het huu rco ntract is  per 1 j a n u a r i  199 5  voor d e  d u u r  van vi jf  jaar,  sti l
zwijgend te ver lengen met eenzelfde per iode,  ingeg a a n .  In het contract zij n 
formele zaken geregeld zoa l s: 
• de verdel ing van d e  velden over beide verenig i n g e n ;  
• het gebru i k  van de vel d e n ,  waarb ij opgemerkt wordt dat d e  verhuu rder 

de velden kan gebru iken voor  act iv iteiten van a lgemeen belang, zoa ls  
schoolsport. De hu urder o ntvangt d aarvoor een gebru i ksvergoedi n g .  

• de te verrichten o nderhoudsta ken ;  
• de i n s pectie (schouw) v a n  d e  velden e n  rapportage daarover door 

huurder  e n  verhuurder,  g e d u rende twee maal per jaar;  
• d e  renovatie van d e  velden onder verantwoordel ij kheid van de 

verhuurder en n a  over leg met d e  vere n i g i n g .  

De o u d e  tarieven zij n k o m e n  te verva l len . WRW en SCV beta len el k i n  
totaal f 500,- h u u r .  De gemee n te heeft een aantal o nderhoud s m ater ia len 

overgedragen a a n  d e  veren i g i ng e n .  De s u bs i d ies worden jaar l ij ks verhoogd 
met de CBS-Ioon koste n i n d e x .  
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Verloop 1995-1996 

De verenig ingen zijn van men ing  dat de gemeente Bri e l le  d e  velden, afraste
r ingen en opsta l len 'ver beneden pe i l '  heeft overgedragen.  De gemeente 
Brie l le  heeft één tech nische schouw verricht.  Conclus ie is dat de kwal iteit 
van de velden is  afgeno m e n ,  m aar zeker n i et onvo ldoende is. Er zijn grote 
verschi l len tussen de veld e n . De clubs bl ijven,  volgens de gemeente ten 
o nrechte, k lagen over de rol van de gemeente bij privatisering . Zo zouden 

afspraken die naar aanlei d i n g  ván een schouw in  aug ustus 1 99 5  zijn ge
m aakt, nog steeds niet zij n  nagekomen . De gemeente stelt zich o p  het 
standpunt dat de vrijw i l l i g ers van d e  veren ig ingen taken ku nnen verrichten 
die d e  gemeente n iet meer op zich kan nemen.  
Tussen de verenig i ngen e n  d e  gemeente is g een gestructureerd, maar  wel 
i ncidenteel overleg,  bijvoorbeeld t i jdens de s chouw . Daarnaast is er een 
'sportspreeku ur' bij de gemeente, waar bijvoorbeeld c lubbestu urders met 
vragen of verzoeken terecht kunnen.  Beide verenig i ngen geven aan dat de 
gemeente een omslag van 180 graden heeft gemaakt :  " Vroeger kwamen ze 

je in al les tegemoet . Ze deelde zelfs de wedstrijden i n .  N u  bemoeien ze zich 
n iet eens meer met je c lub.  Het complex laten ze l i nks  l iggen . "  N a  verloop 
van tijd is  de relatie tussen d e  voorzitters van beide veren ig ingen verbeterd . 

S VV Wit Rood Wit 

De club heeft ' wel vrede' met de nieuwe situatie. H et maaien,  bezanden, 
rol len en bemesten van d e  velden i s  u i tbesteed aan een aannemer. Het 
beregenen, maaien van de kanten en het onderhoud aan de afrasteri ng 
wordt door vrijwi l l igers u itg evoerd . Het eerste jaar was een ' aanloopjaar' . 
Er waren problemen met het materiaal ( pompinsta l lat ie) . Een wervi ngsactie 
moet ertoe leiden dat een werkploeg wordt geformeerd d i e  vooral in de 
zomermaanden het klein onderhoud voor zijn rekening zal neme n .  Het 
uitvoerend werk wordt door enkele vrijwi l i ggers (met name VUT-ers) ter 
hand genomen . De club heeft bovendien de beschi k k i ng over een vrijwi lliger 
die beroepsmatig velden onderhoudt i n  een andere gem eente . 

De club uit zijn zorgen over het nakomen van afspraken met de gemeente. 
De com municatie b innen de g emeente tussen Gemeentewerken ( uitvoeri ng) 
en Welzijn ( waaronder s port beleidsmatig valt) zou nam el ij k n iet goed zij n .  
Daarnaast is  de c lub blij d at de gemeente de velden n i e t  m eer keurt voor 
wedstri jden; WRW heeft nu een eigen consu l .  Andere voordelen die de club 
noemt zijn :  
• de velden zijn beter; 
• de tra in ingsaccommod atie is beter; 
• je voelt je meer ' baas i n  eigen h u i s ' .  

S C  Voorne 

SCV had tot voor kort een b l oeiende atletiekafdel i n g  bi nnen de verenig ing 
d i e  was aangesloten bij d e  KNAU. Deze afdeling met 300 atleten legde een 
groot ruimtebeslag op de accommodatie en leverde de c lub wei n ig kanti ne
i n komsten o p .  Vooral het g e bru i k  van de kleed kamers en de velden werd 
steeds problematischer toen de traini ngsavonden anders tussen de voetbal
verenig ingen werden verdeeld in verband met de saneri n g .  De atlet iek
afd el ing wi lde per sé op d o nderd agavond bl ijven tra inen,  terwijl dat de best 
bezochte voetbaltra ini ngsavond i s .  D i t, gevoegd bij f in anciële peri kelen, 
le idde tot een patsta l l i n g .  
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De atlet iekafdel ing wi lde verzelfstandigen o nder de voorwaarden dat:  
• het a l le  leden zou beho u d e n ;  
• de afde l ing f ina nciële m i d delen m eekreeg ;  
• zi j  het recht zou behouden de accommodatie te g e bru i ke n .  

Een bijeengeroepen ledenverg aderi ng g a f  h e t  bestuur d e  vo lmacht een 
bes l u it te nemen . Het bestu ur  besloot, na het raadplegen van een 
advocate nkantoor, a l le  at let iekleden te royere n .  Anno 1996 loopt de zaak 
b i j  de KNAU . SCV heeft n o g  steeds geld tegoed van d e  atleti e kafdel ing d ie  
tegen een geri nge vergoedi ng de kleed kamers en het cl ubgebou w  mocht 
gebru i ke n .  

H et onderhoud is u itbesteed aan e e n  hoven iersbedrijf ,  omdat d aarvoor 

mensen en machines bij S C V  ontbreken.  De betrokkenheid van de leden bij 
de c lub is  n iet zo groot d a t  z ij a l les v oor de club over hebben . De c lub moet 
steeds een beroep doen o p  hetzelfde groepje vrijwi l l igers dat ooit  de bouw
commissie bemande aan het einde van de jaren zeventig . Zij vormt nu d e  
beheersco m m i ssie voor het bouwkundig  onderhoud van CV, g as le id ingen,  
waterhu ishouding,  e lektra e n  materieel . Een 'onderhoudsbeheersplan'  wordt 
opgesteld om op langere termijn ook de velden op n iveau te houden.  N u  
worden a l leen de kleed k a mers e n  h e t  clubgebouw door vrijwi l l ig ers onder
houden . 

S C V  heeft met twee wedstrijdvelden nauwel i jks groeipotent ie.  A l l een i nten
s ievere s a menwerking met WRW kan h ierbij u itkomst bieden . Vandaar dat 
er s i nds enige tijd meer ' i nformeel contact' i s  tussen de voorzitters van 
bei de c lubs .  H ier s peelt ook d e  concurrentiepositie mee van de c lubs ten 
opzichte van andere vere n i g i ngen i n  de reg i o .  Beide c lubs wi l len fi nancieel 
en sportief 'gezond' bl i jven,  en s lu iten een fusie op de langere term ij n  zeker 
n iet u i t .  Dan staat de cl u b  veel sterker in de o nderhandel i ngss ituatie met de 
gemeente.  In  de huid i ge s ituatie doen de verenig ingen a l les op hun e igen 
houtj e, wat onnodig veel  tijd en geld kost. Te meer d aar de pra ktijk u itwijst 
d at de c lubs door bezu i n i g i ngen zelf bossages moeten bijwerken en tegel
paden o nderhouden . De paden zijn deels verza kt . 

S C V  i s  tens lotte van m e n i n g  dat het park i n  z' n tota l i teit geherstructureerd 
zou moeten worden,  door de vreemde l igg ing van de velden ten opzi chte 

van e l kaar en het stuk g roen tussen beide verenig ingen dat het e igendom is 
van een recreatieschap. Een aantal bewoners uit de woonwijk d ie vlak 
tegen het co mplex is aangebouwd, heeft gekl aagd over de (vorig jaar aan
gebrachte) verl ichting van veld 3.  

Verloop 1997-1998 

Gemeente 

De g emeente heeft de i n dru k dat beide verenig ingen er redel i jk goed in  
s l agen om d e  kwal iteit van h u n  accommodatie op pe i l  te houden.  V l a k  na 
d e  privatiseri ngsoperatie stonden d e  verenig i ngen regel matig bi j  de 
gemeente op de stoep voor a l lerlei k le ine beheerszaken . De laatste t i jd is  

het contact veel m inder frequ ent e n  beperkt d i t  zich tot  de halfj aarl i jkse 
schouw door de gemeente en tot meer ingrijpende ontwi kkel i ngen of 

p lannen.  Er is  met WRW wat discu ssie geweest over de aanbested in g van 
renovatiewerkzaam heden aan een groot cultuurtechni sch bedrijf of aan een 
p l a atsel i jke aan nemer. O nd a n ks dat eerstgenoemd bedrijf iets d uurder was, 
had de gemeente hier m eer vertrouwen in en heeft (tegen de z i n  van WRW 

i n )  de opdracht aan dit bedrijf verstrekt.  Verder heeft SCV aangegeven 
b innen kort een g esprek met d e  n i e u we wethouder te wi l len voeren over 
u itbrei d i ng van d e  accommodatie.  
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De gemeente Briel le ziet twee belangri jke ontwikke l ingen i n  d e  toekomst, 
namel i jk de naderende ver lenging van het privatiser ings contract en d e  
gedachten d i e  e r  bestaan over mogel i jke woningbo u w  op het sportpark 
Noord-Meeuwenoord . In tegenstel l ing  tot eerdere ge lu iden vanuit  d e  Brielse 
pol it iek,  l ij kt d e  nieuwe wetho u der m inder g enegen te z i jn tot ingrijpende 
bezuin ig ingen o p  de onderhoudssubsid ies aan veren i g i ngen . Dit  betekent 

dat vanuit  de gemeente aangestuurd wordt op verleng i ng van de 5-jar ige 
overeen komt na 1 999 onder d e  huid ige  voorwaard e n .  Daarnaast is er  bij 
het opstel len van een ontwerp-structu urplan voor de g emeente het p lan 
geopperd om woningbouw te plegen op het sportterrei n langs d e  Brielse 
Maas.  Doordat de gelu idsco ntouren van de Rotterd a m s e  haven i n  de l oop 
der jaren verschoven zi jn,  bestaan er tegenwoordig geen m i l i eutechnische 
bezwaren tegen woningbouw o p  d i e  lo katie . Er  wordt nagedacht  of i n  d at 

geval er een concentratie van sportve lden kan plaatsvinden a a n  de 
zuidoostkant van Briel le (polder  Nieuwla ndl . Dit  is  overigens d e  enige 

andere p lek i n  Br ie l le  waar nog n ieuwbouw g aat plaatsvinden;  er is n iet of  
nauwel i jks sprake van een bevol kingstoename in de g emeente" zelf  o f  i n  d e  
oml iggende reg i o .  A l s  de herstructureri ng v a n  sportpark Noord
Meeu wenoord doorzet, za l  d i t  waarschijn l i jk pas na 2005 zijn beslag 
krijgen . Dit heeft dus geen i nv loed op de komende ver lenging van de 

privatiseri ngsovereenkomst .  

BVV Wit Rood Wit 

WRW geeft aan dat er  naast d e  halfjaar l ijkse schouw niet of n auwel i jks 
contact met de gemeente is  over het s portpark .  De vereni g i ng i s  goed in 
staat o m  het comp lex o p  orde te houden en g aat v a n af volgend seizoen zelf 
meer werkzaamheden uitvoeren, die tot nog toe uitbesteed werden . H iertoe 
zijn onlangs de benodigde m ateria len aangeschaft (tractor, pri krol ler ,  
ku nstmeststrooier etcl .  Er zi jn b i j  WRW voor het onderhoud v a n  velden en 
gebouwen voldoende vrijwi l l igers en expertise.  Nu verloopt het a l lemaal  nog 

wat i ndiv idueel, maar men wi l  d it  a l lemaal wat beter gaan coörd inere n .  
Zowel sportief a ls  organisator isch/financieel g aat h e t  d e  veren ig ing v o o r  de 

wind . Wel geeft WRW aan dat  zij  een g rote voorstander  z i jn van fusie met 
SCV tot één g rote Brielse verenigi ng. Dit  is d e  enige m anier o m  tegen
woordig i n  het amateurvoetba l ,  d at steeds profess i o neler en prestatie
gerichter wordt, nog op een behoorl i jk n iveau te acteren . Ook bij c lubs in de 

regio g aat i nmiddels al  heel veel geld om (trai ners kosten, wed strijdpremies 
etcl en wanneer je a ls  veren ig ing geen tegenwicht k a n  bied e n ,  verd w ij n en 

talentvol le  spelers heel s nel n aar andere c lubs . Volgens WRW-voorzitter is  
de verhouding tussen de leden van WRW en SCV tegenwoordig zo,  d a t  een 

fusievoorstel positief zal worden ontvangen. De i n d r u k  bestaat dat het met 
name op bestuur l ij k  niveau vastzit. Door een betere s amenwerking tussen 
de c lubs h ad er  volgens WRW ook een beter resultaat uit de o nderhande
l i ngen met de g emeente over privatisering gehaald k u nnen worde n .  

SC Voorne 

I n  de afgelopen twee jaar is  het met SCV goed verlope n .  I n  sportief opz icht 
is  het eerste team weer terug i n  de vierde klasse K N V B  en er  zi jn 

u itstekende trainers voor d e  (jeugdlselecties . Door toename van het aantal 
teams zal  het volgende seizoen heel lastig worden om d e  wedstrijden op 
twee velden te p lannen . Het gevolg is  dat de eerste jeugdwedstrijden op 

zaterdag zo vroeg moeten beg i nnen, dat de kans bestaat dat veel k i nderen 

stoppen met voetbal omdat de ouders geen zin hebben ze om ze d a n  al weg 
te brengen .  SCV w i l  daarom op korte termijn een gesprek m et de n ieuwe 
wethouder over de aanleg van een extra (jeugdlveld op de g roenstroo k 
tussen de velden van WRW e n  SCV. Ook wi l  men n a a r  aan le id ing van 
berichten i n  de media over mogel ij ke bebouwing van het sportpark  graag 

weten wat dit  voor  de veren ig ingen g aat betekenen . I n  pr incipe staat SCV 

niet afwijzend tegen eventuele verplaatsi ng, omdat d e  meeste leden aan de 
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2.3 

Tabel 2 . 1  

Tabel 2 . 2  

zu idrand van Br ie l le  wone n .  Hoewel S C V  e n  WRW ieder  h u n  e igen identiteit 
hebben, wordt een fusie op termijn zeker n i et uitgesloten. Or ië nterende 
gesprekke n  tussen bestu u rs delegaties van beide clubs hebben' echter niet 
tot concreet resultaat ge le id e n  er i s  afges p ro ken voora lsnog zel fstandig 

door te gaan.  Het d agel ij k s e  onderhoud e n  d e  rein i g i n g  v a n  het complex e n  
de materia len wordt u itgevoerd door  e e n  vaste ploeg VUT - e r s  op d e  
maandagochtenden . Dit ver loopt n a a r  tevredenhei d .  

Kernvariabele 'gebruik' 

Ledenaantal len 

vereniging 1994/1995 1995/1996 1996/1997 1997/1998 

Wit Rood Wit 322 345 350 350 

SC Voorne 260 265 247 264 

totaal 582 610 597 614 

Bij SCV is alleen het aantal veldvoetballers vermeld; het totaal aantal leden is ongeveer 
twee keer zo groot. 

Aantal normteams per seizoen 

vereniging 

Wit Rood Wit 

SC Voorne 

kerncijfer 

1994/1995 

11,5 

13,5 

25,0 

1995/1 996 

13,5 

14,5 

28,0 

1996/1997 

14,5 

13,25 

27,75 

1997/1998 

14,75 

14,75 

29,5 

Naast de bespel ing door d e  veren ig i ngen vindt i n  de zo merperi ode op beide 
complexen in beperkte mate ook schoolsport door het M aer lant  Col lege 
p l aats (ca 20 u u r  op 4 dagen) . 

2.4 Kernvariabele 'kwaliteit' 

Tabel 2 . 3  Kwal iteit van sportpark N o o rd-Meeu wenoord (op n a m e :  jun i/ju l i  1 996)  

onderdelen Wit Rood Wit SC Voorne 

gebruikers technisch gebruikers technisch 

sportvelden 7.2 6.3 6.8 6.6 

kleed/wasruimten 7.2 4.0 6.6 5.0 

sportmaterialen 6.8 6.6 6.8 7.3 

parkeren/fiets 7.2 7.0 7.7 6.0 

omgeving sportpark 8.1 5.0 7.8 6.0 

reiniging/onderhoud 7.5 4.5 7.4 5.0 

beheer /toezicht 7.3 6.0 6.8 5.5 

overall-beoordeling 7.5 5.6 7.3 5.9 

kerncijfer kwaliteit 1996 6.6 6.6 
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Uit d e  tabel  bl ijkt dat het gebru ikerspanel ,  bestaande ui t leden van WRW 
(13) en SCV ( 12 ) ,  de kwal i teit van het sportpark als ru im voldoende beoor
d eeld . Daarbi j  zijn nog enkele p unten naar voren gekomen:  
• Diverse spelers noemen de kwal iteit van de velden voor verbeter ing 

vatbaar  en v inden deze zelfs verslechter d .  SCV-spelers v inden tevens 
dat z e  over te weinig velden (2) besch ikk ing hebben ;  

• Veel gebrui kers vi nden d at er te weinig rekken zijn om d e  fietsen in te 
p l aatsen ( met name i n  de weekei nden) . Bovendien zijn deze rekken n iet 
overdekt en kan het er b i j  regen nogal  modderig zij n .  Oo k is er volgens 

de leden van SCV soms iets te weinig parkeergelegenhei d .  
• I n  beide c l u bs zijn er mensen d i e  het materiaal te oud en te weing 

achten .  B i j  Wit Rood Wit betreft het met name de kwaliteit van d e  bal len 
(in de l agere elftal len) . O o k  merkt een speler van SC Voorne op d at de 
doelen moeten vaststa a n :  een om geval len doel  heeft deze m a n  een keer 
een g at in zijn hoofd o p geleverd . 

Adviseurs van NOC * N S F  hebben i n  ju l i  199 6  de kwal iteit van de velden en 
de k l eed accom modaties o p  sportp a r k  Noord-Meeuwenoord opgeno m e n .  Het 
totale kwal ite itsoordeel levert ( net) geen voldoende op,  hetgeen met name 
samen hangt met de bouw k u ndige kwal iteit en het onderhoud/re inig i ng van 
d e  k leedaccom modati es . In  d it  kader worden de volgende opmerk ingen 
geplaatst:  
• De kwal i teit van de sportvelden i s  over het algemeen voldoende, met 

uitzondering van het 'oude'  traini ngsveld van WRW (waard eri ng : 4 . 5 )  en 
het hoofdveld van SCV ( waarderi ng : 5 . 5 ) .  Met betrekk ing  tot het SCV
hoofdveld worden vooral  de profielopbouw en de v lakheid a ls 
onvoldoende beoordeel d .  

• De bo uwku ndige staat van de k leed- en wasruimten van WRW i s  s lecht 
en er is veel achtersta l l ig  onderhoud ( kostenrami n g :  f 8 7 . 000 (excl . 
BTW) ) .  De o nderhoudsstaat van de k leedaccommodatie van SCV i s  
matig ,  m e t  name het buitensch i l derwerk en d e  rein ig ing ( kostenraming:  
f 6 4 . 900 (excl . BTW) . 

Tabel 2 . 4  Kwal iteit v a n  sportpark Noord- Meeuwenoord i n  rapportcijfers 
(opname: ju n i/november 199 7 )  

onderdelen Wit Rood Wit SC Voorne 

gebruikers technisch gebruikers technisch 

sportvelden 7.2 6.4 6.8 

kleed/wasruimten 7.3 4.0 6.6 

sportmaterialen 6.8 7.0 7.0 

parkeren/fiets 7.5 7.0 6.9 

omgeving sportpark 7.7 5.0 8.0 

reiniging/onderhoud 7.5 5.0 7.4 

beheer/toezicht 7.3 7.0 7.5 

overall·beoordeling 7.3 5.9 7.4 

kerncijfer kwaliteit 1997 6.6 6.7 

Het positieve oordeel van het gebrui kerspanel rond het sportpark Noord 
M ee u wenoord is  nagenoeg hetzelfde gebleven.  Specifieke o p merk ingen 
werden g em a a kt op de volgende onderdel e n :  

6.6 

5.0 

7.2 

6.0 

6.0 

6.0 

5.5 

6.0 
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• De wedstrijdvelden worden hoger gewaardeerd d a n  de tra i n ingsvelden, 
echter beide clubs geven dezelfde ci jfers voor de velden als t i jdens de 
vorige meetronde.  

• De leden van S C  Voorne geven een gunstiger beeld van het beheer en 
toezicht ( +  0 . 7 )  en een mi nder goed beeld van d e  parkeervoorziening 
dan vorig jaar (-0 . 8 ) ,  met name vanwege het ruimtetekort.  

• Wit Rood Wit is positiever over de parkeergelegenheid (+ 0.4)  en een 
beetje mi nder positief over de omgeving (-0. 3 ) :  de bere ikbaarheid en de 
veraf gelegen l igg ing van het park  komen hierbij a ls  factoren naar voren.  

I n  novem ber 1 99 7  hebben adviseurs van NOC * NSF voor d e  tweede keer de 
technische kwal iteit van s portpark Noord-Meeuwenoord beoordeeld .  Het 
totaaloordeel is ten opzichte van vorig ja ar iets positiever, hetgeen met 
name voortkomt uit een l i chte verbeter ing van rein ig ing en onderhoud . 
Verder kun nen d e  volgende opmerkingen worden g e p laatst: 
• De kwal iteit  van de sportvelden is ten opzi chte v a n  de eerste meti ng 

nauwel i jks veranderd. De kwal iteit van het SCV- h oofdveld b lijft matig en 
wordt gekara kteriseerd a l s  een ' hard veld met veel speel schade' . 

• Aan d e  WRW-kleedaccom modatie i s  gedurende het afg elopen jaar geen 
onderhoud gepleegd, w aardoor de eerder geconstateerde g ebreken nog 
steed s van kracht blijven ( kostenraming : f 92 .400 (excl . BTW) ) .  Een 
deel van het noodzakel i jke onderhoud aan de buite nzijd e van de SCV
kleed accommodatie is uitgevoerd en d a n  met name in het aanzicht van 
het gebouw ( kostenram i n g  f 5 2 .140 (excl . BTW) ) .  

2.5 Kernvariabele 'financiën' 

Tabel 2 . 5  Contr ibutien iveau WRW e n  SCV tussen 199 4/1 995 e n  19 96/1997 
( ongewijzig d )  

WRW 

Senioren 180 

A/B/C-junioren 120 

DIE-pupillen 100 

F-pupillen 60 

Tabel 2 . 6  F inancieel resultaat van sportpark Noord-Meeuwenoord ( i n  g uldens) 

SCV 

200 

120 

90 

90 

1994/1995 1995/1996 1996/1997 

lasten baten lasten baten lasten baten 

Gemeente 197.494 7.366 164.215 1.000 168.944 1.000 

Wit Rood Wit 22.364 9.045 74.989 

SC Voorne 

totaal 

kerncijfer 

15.622 0 59.889 

235.480 16.411 299.093 

1994/1995 

- 219.069 
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55.170 61.442 51.243 

52.504 77.225 49.519 

108.674 307.611 101. 762 

1995/1996 1996/1997 

- 190.419 - 205.849 
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2.6 Contextvaria belen 

In 19 9 6  werd de verwachting u itgesproken d at het a a ntal i n woners van 
Br ie l le  nog zou g roeien als gevolg  van nieu wbouw .  Volgens d e  gemeente 
le idt  de n ieuwbouw door h u ishoudensverd u nning echter nauwel i jks tot een 
hoger i n wonerta l .  Dit  aantal schommelt a l  jaren rond d e  16 .000 i nwoners . 

Ook werd bij de start aangegeven d at een gemeentel i jke bezuin ig ing van 2 
tot 3 mi l joen gu lden d e  privatiser ing van het sportpar k niet zal  ra ken . 
Daarmee gaf de g emeente aan d e  sport n i et zwaarder te belasten .  Overi
gens was op dat moment het contract voor v i jf jaar m et de verenig ingen al 
afgesloten.  Wél bl ijkt deze bezu in ig ing gevolgen te hebben gehad voor het 
onderhoudsniveau van bossages en slootjes door de p lantsoe nendienst.  
Daarover k lagen de veren ig ingen . In  het kader van d e  kernta kend iscussie en 
bezuin ig ingen,  hangt de afloopdatum van het vijfjar ig p rivatiseringscontract, 
a ls  een zwaard van Damocles boven Noord-Meeuwe noord . I n  1 9 96 werd de 
vrees u itgesproken d at de Br ie lse pol i tiek het voorbeel d  van oml i ggende 
g emeenten zou overnemen en zou beslu ite n om de s u bsidies aan d e  vereni
gi ngen sterk  zal  verlagen . Anno 1998 l i jkt d e  pol it ieke wind wat gekeerd 
ten g u nste van de s port. 

H et k l imaat is ook van i nvloed op de kwaliteit van de veld en.  Door de 
warme zomer van 1 99 5  en de strenge winter van 19 96 traden onderhouds

p roblemen o p: vanwege d e  d roogte kon het gras niet vol�oende groeien en 
l i et de toplaag los .  
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3 Sportcomplex Couwenhoek ( Capel le  aan den 
IJssel ) 

Situatie:  
• Per 1 /9/82 is dagel i jks en g root onderhoud op spo rtpark C ouwenhoek 

overgedragen aan voetbalverenig ingen Zwervers (3 vel d e n ) ,  FC M a l u ku 

( 1  veld en oefenstrook)  en korfbalvereniging De Bermen ( 2  velden) . 
• Opstal len zijn gemeentel ij k  eigendom gebleven, maar  het o nderhoud is  

vol ledig voor rekening van c lubs 
• Rekeningjaar 1 98 1  en seizoen 1 98 1 / 1 982 besch o u wen we daarbij  a ls  

nuljaar .  Rekeni ngjaar 1 99 5  en seizoen 1 995/1 9 9 6  vormen het eerste 

meet jaar .  
• I n  1 98 1  werd het sportpar k  ook gebru i kt door s c  Sagu Boys (voetbal) en 

hockeyclub C apel l e .  N u  n iet meer .  

3 . 1  Voorgeschiedenis en karakteristiek 

Het sportpark 

Couwenhoek i s  een vrij u itgestrekt sportpark aan de rand van een n i euw
bouwwijk met hoogbo u w  u it  de jaren zestig .  Het par k  werd in 1 968 
geopend . Tegenwoordig zi jn er dr ie  verenig i ngen gehui svest e n  is er één 

club in  onder h u u r .  
Korfbalverenig ing De Berm e n  heeft de beschi kking o v e r  twee wedstrijd
ve lden . Daar maakt de club van maart tot half  juni  en van half augustus tot 
eind o ktober gebruik  v a n .  De Rotterdamse cr icketverenig ing Sparta h u u rt 

van half  mei tot ha lf  aug ustus één veld en d e  kanti ne van D e  Berme n .  Naast 
het c lubgebouw van de korfba l lers l igt een jeu de boulesveld met acht 
banen waarop door de gel ij knamige afdel ing van de D e  Berme n  gespeeld 
wordt.  
FC M a l u ku bespeelt een wedstrijdveld en een voetbaltrai n ing sstrook.  

Zwervers beschikt over  dr ie  speelvelden .  Beide voetba lc lubs hebben een 
cl ubgebou w en kleedkamers i n  eigendom.  

D e  verenigingen 

evv Zwervers werd opgericht i n  1 930 en betrok i n  1 968 het nieuw aange
legde complex Cou wenhoek .  De van orig ine christel i jke voetbalc lub kreeg 
de beschikking over d rie velden en een c lubg ebou w .  S inds 1 988 beschikt 
Zwervers over een eigen c l u baccommodatie, waarvoor over igens f l i n k  met 
de gemeente onderhandeld moest worden. E ind jaren zeventig was d e  
toptijd v a n  Zwervers;  het h a d  toen zo'n 6 50 leden . I n  d e  j a r e n  tachtig 
daalde het ledental aanmerkel ij k .  Sinds een jaar of dr ie  is  weer sprake van 
l ichte groei . Het eerste van Zwervers speelt derde klasse K N V B  op zondag . 

De club beschikt over wein ig  echte kaderleden.  Er is een k lei n onderhouds
ploegje dat voornamel i jk bestaat u it VUT-ers . 

A K V  De Bermen is een korfbalverenig i ng d ie  in 1 963 i s  opg ericht.  Tot begin  
jaren tachtig betrok de c l u b  haar l eden uit  d e  buurt .  D aarna rekruteert d e  

'algemene zondagveren i g i n g '  leden uit  a l le  C apelse b u u rten . D e  Berm e n  
heeft veel vrijwi l l igers (zo ' n  8 0  van de 1 70 leden) en organis eert ta l loze 

nevenactiviteite n .  H et bestuur is  met zeven leden volta" i g .  
D e  Bermen opende é é n  jaar voor d e  privatisering e e n  n ieuw clubgebou w .  
Daarvoor huurde d e  veren ig ing een klein houten gebouw v a n  d e  gemeente. 
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H et ledental  v a n  D e  Bermen i s  i n  d e  jaren tachtig gedaald van 260 naar 1 20 
leden.  I n  de jaren negentig heeft d e  c lub een deel van haar accommodatie 
o nderverhu urd aan d e  Rotterd amse cr icketverenig ing Sparta.  Ook heeft De 
Bermen v lakbij  het c lubgebouw een jeu de boulesveld aangeleg d .  Sinds een 
paar jaar neemt het ledenta l  weer toe. 

Fe Maluku vierde in juni  1 9 9 6  haar 3 5 -jar ig  bestaan . De kern van de zater
dagc lub werd g evormd d o o r  een a a ntal  jongens u it een kamp in het 
L imbu rgse Eij s d e n .  Vanaf 1970 maakt  de van oorsprong Mol u kse club 
gebru i k  van s p ortcomplex Couwenhoek.  Daar bespeelt het één wedstrij d 
veld e n  s inds  1 98 8  e e n  tra in ingsstroo k .  M aluku is inmiddels e e n  multi
culture le sportcl u b .  Ook van deze c l u b  is  het ledental gedaald ten opzi chte 
van het beg i n  v a n  de jaren tachti g .  Maar van groter belang is de afnemende 
bereid heid tot vri jwi l l igerswer k .  M al u ku z it  praktisch zonder vrijwi l l igers en 
kader leden . De club kan ternauwernood d e  ei ndjes aan el kaar knope n .  
Deso n d a n ks is  M a l u ku s i n d s  t w e e  jaar  bezig om e e n  jeugdafdel ing op t e  
zetten .  D o o r  m iddel  v a n  h e t  org a n iseren v a n  feesten hoopt de c l u b  het g e l d  
bij e lkaar  t e  kr i jgen voor h e t  g r o o t  onderhoud a a n  het clubgebouw.  

A anleiding to t privatisering 

Beg i n  jaren tachtig stond d e  gemeente Capel le  aan den I j ssel voor een 
forse bez u i n i g i ng staa kste l l i ng . Voor de sport restte s lechts de keuze tussen 
een forse tariefsverhoging e n  het overnemen van gemeentel ij ke onder
houdstaken.  A angezien de tarieven toentertijd al aan de hoge kant waren, 
besloot d e  G e meenteraad i n  jun i  1 982 tot het overdragen van a l le  onder
houdstaken,  behalve renovatiewe r kzaamheden . Daaraan vooraf gingen vele 
gesprekken op bestu ur l i jk en ambtel i jk  n iveau met de sportverenig ingen.  De 
gemeente concl udeerde op grond d aarvan dat 'de veren ig i ngen geen on
overkomeli jke p roblemen verw achten bij het voor eigen rekening nemen van 
het onderhoud aan de opstal len,  maar  d at men betreffende d e  onderhouds
kosten van d e  s portvelden gedu rende de periode 1 september 1982 tot en 
met 31 augustus 19 8 7  een gemeentel i jke (gewenningslsubsidie absoluut 
noodzakel ij k  acht' . I n  d ie per iode kr ijgen de verenig ingen de gelegenheid om 
zelfwer kzaamheid te ontwi k kelen en m ateriaal aan te schaffen.  Daarna 
verwacht de gemeente van de vere n i g i ngen dat zij  i n  staat zi jn de kosten 
voor o nderhoud g eheel zelf te dragen.  Als basis voor de onderhandel ingen 
met d e  verenig i ngen en het genomen raadsbesluit d iende een gemeentel i jke 
notitie ' o nderhoud sportterrei nen ' ,  waar in  een fi nanciële analyse werd 
gepresenteerd . Uit d e  d a a r i n  opgenomen exploitatie-overzichten werd ge
conclud eerd d at ' d e  door d e  g e m eente ontvangen vergoed ingen i n  geen 
verhou d i ng sta an tot d e  noodzakel i jk  te m a ken onderhoudskosten ' .  Het 
gemiddelde dekk ingspercentage van 10 % bi j  de veldsportaccommodaties 
wordt vergeleken met 'de d e k k i n g  van 50% bij  het ophalen van huisvui l ,  d ie 
door  d e  overheid verpl icht wordt o pgelegd aan de g emeente ' .  In  dezelfde 
notit ie stelt d e  gemeente d at ' vo o r  zover i s  na te gaan geen vergoeding 
wordt o ntva ngen van scholen voor het gebru i k  van velden ' .  

Uitgangspunten en voorwaarden/contract 

De volgende u i tgangspu nten en voorwaarden voor privatisering golden 
tegel ij k ertijd als contractuele basis voor de overdracht van taken naar ver
e n i g i n g e n .  
• Voor d e  per iode van 1 september 1 982 tot en met 31 december 1 982 

verleent d e  gemeente een s u bsid ie  op basis  van f 10 .000,- per  ve ld  per  
jaar  aan d e  veldsportveren i g i n g e n  tot  een maximum van f 1 6 . 667,- .  
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• De gemeente verstrekt een gewenningssubsidie aan de veldsportvereni
g i ngen in de kosten van onderhoud van s portvelden gedu rende de 
periode van 1 jan u ari 1 9 8 3  tot en met 31 augustus 1 9 8 7 .  Dit subsid ie  
loopt gefaseerd a f .  De bedragen worden trendm atig aangepast op basis 
van het pr i js indexci jfer voor gezinsconsumptie . Voor Couwenhoek 
( 7  velden)  ge ldt :  

1 9 8 2 :  f 8 . 334,- (september - december) 
1 98 3 :  f 2 3 . 994,-
1 9 84: f 1 9 . 4 6 9  
1 9 8 5 :  f 1 7 . 374,-
1 98 6 :  f 1 2 . 6 8 9 , -
1 98 7 :  f 5 . 05 1 , -

• Het uitvoeren van het o nderhoud wordt overgelaten aan d e  verenig in
gen,  waarbij  het s u bsidiebedrag kan worden aangewend voor d e  
aanschaf van materiee l .  

• De vergoeding voor schoolsport wordt vastgesteld op basis van een 
normvergoed i n g  van het Rijk, of anders i n  onder l ing  overleg . 

• De overdracht van opstal len wordt zodanig geregeld dat de verenig i ngen 
d aarvan geen n adel ige f i n a nciële gevo lgen ondervinden. De overdracht 
wordt zodan ig  jur id isch g e waarborgd dat er geen schenkingsrecht hoeft 
te worden betaa l d . N B :  I n  verband met de hoge kosten is  later door het 
Col lege van B & W besloten de opstal len niet in eigendom over te 
d ragen,  maar  d eze volgens de huuroveree n komst te bl i jven verhuren . De 
sportverenig ingen d ienen zelf het onderhoud te verzorgen, 'a ls  ware het 
h u n  eigendo m ' .  

3.2 Verloop van het privatiseri n gsproces 

Voorbereiding 

Voordat overdracht d aadwerkel i jk  p laatsvond, is de g emeente met a l le  
betro kken vereni g i ngen afzo nderl i jk i n  onderhandel ing gegaa n .  Over het 
veldonderhoud e n  d e  gewenningssubsidies kon men het snel eens worden .  
D e  marges voor o nderhandel ing hierover waren i mm e rs beperkt:  de g e
m eente m oest bezuin igen.  De c lubs merken hierover o p  dat 'de pr ivatisering 
ons door d e  strot is  geduwd ' .  Uit d e  gemeentelijke notit ies voorafgaand aan 
de privatiser ing b l ijkt dat de gemeente d i verse vari anten heeft o nderzocht, 
var iërend van het u itbesteden van het onderhoud aan een derde en het 
ver lagen van d e  service en d ienstverl ening,  tot het afstoten van onderdelen 
van het onderhoud .  Voor de laatste optie zijn verschi l lende vari anten o nder
zocht. 

Verloop 1 982- 1 996 

Hoewel d e  gemeente geen o nderhoudsta ken meer vervult, i s  zij zowel 
bele idsmatig als f inancieel nog wel degel i jk betro k ken (g eweest) bij de 
veld sportacco m m odaties.  Twee maal per jaar schou wt de g emeente samen 
met d e  veren ig ingen het sportpar k .  Daarnaast vraagt het onderhoud aan de 
opstal l e n  bijna e l k  jaar aandacht.  De gemeente heeft in de loop van het 

pri vatiser ingsproces d iverse malen f inanciële bijdragen geleverd aan het 

groot onderhoud en n ieuwbouw van opsta l len.  Bovendien stelt de gemeente 
vast wanneer sportvelden i n  aanmerking komen voor een renovatiebeurt. 
Op de velden ( v a n  Zwervers en De Bermen) vindt nog steeds schoolsport 
plaats,  hoewel d i t  gebruik  in de loop van d e  periode aanmerk el i jk is gedaald . 
De veren ig ingen boeken uiteenlopende resultaten,  m aar ervaren de onder
houdstaken a l le  d ri e  a ls  een zware last d ie  ingrijpende gevolgen heeft . 

Pagina 1 7  Tussenrapportage Privatiseringsmonitor: Capelle aan den ijssel DSP - Amsterdam 



De gemeente 

Bijna twee jaar  na de overdracht van veldonderhoudswer kzaarnheden aan 
d e  verenig ingen,  was d e  gemeente nog volop i n  onderhandel ing over de 
fi nanciële afwi kkel ing i nzake de opstal l e n .  Aan De Bermen werd f 1 3 .000,
verstrekt voor ' het in  goede staat van onderhoud brengen van de club-, 
kleed- en wasaccommodaties' . Aan M a l u ku en SC Sagu Boys werd hiervoor 
f 2 3 . 000,- (was- en kl eedaccom modatie) beschi kbaar gesteld . Met De 
Zwervers kon op dat moment nog geen overeenstemming worden berei kt .  
I n  1 98 3  werd m ede d oor het verkr ijgen van een gemeentegarantie een 
overd e kte tr ibune bij het hoofdveld van Zwervers gereal iseerd . Drie jaar 
later verleent d e  Raad een subsidie van f 1 96 . 840,- voor de nieuwbouw 
van een clu baccommodatie aan Zwervers .  Daarmee werd tevens de jaren
la nge 'str i jd' tussen d e  gemeente en Zwervers over de financiële randvoor
waarden bij overdracht van opstal len beëind i g d .  In 1 988 ontvangt Zwervers 
een eenmal ige bijdrage van f 9 . 000,- als f inanciële tegemoetkoming voor 

het duu rder uitval len van de r io ler ing van de nieuwe clu baccommodatie .  In 
de jaren negentig verleent de g emeente Zwervers twee maal een renteloze 
lening : f 1 2 . 000,- in 1 99 1  voor de aanschaf van een maaimachine en 
f 1 6 .000,- in 1 994 i n  verband met l iquid iteitsproblem e n .  
O o k  M a l u ku werd na de formele privatiseringsdatum n o g  enkele malen 
fina ncieel onde rsteund door de gemeente. In  1 986 stelde de gemeente 
f 1 20.000,- beschi kbaar voor de bouw van een clu bkantine.  I n  d at jaar ver
r ichtte de gemeente herstelwerkzaamheden aan d iverse paden na de bouw
activiteite n .  Drie jaar later keerde zij f 34.000 uit  aan M a l u ku voor de 
aanleg van r io ler ing-,  water-, g as- en elektra-aans lu it ingen, en nog eens 
f 1 00.000,- voor het verrichten van (achterstal l ig )  onderhoud en comfort
verbetering (verwarming,  bOi ler)  aan het kleedgebo u w .  Pas toen kon d it  
gebouw aan Maluku worden overgedragen . 
Het huid ige, vr ij luxe onderkomen van De Bermen kon door m iddel van veel 
zelfwerkzaamheid,  een gemeentelijke subsid ie  van f 1 40 . 000,- en dankzij de 
medewerking en een grote korting van een plaatsel ij k bouwbedrijf worden 
gereal iseerd . De nieu wbouw die vlak voor de privatisering gereed kwam, 
bracht overigens vele extra, n iet-voorziene kosten met z ich mee waardoor 
het fi nancieri ngste kort van de club sterk  steeg . Uite indel i jk  is  ervoor 
gekozen het eigendom gel i jk  met het veldonderhoud over te dragen aan De 
Berme n .  

Duidel i jk  is  d at de opstallen problemen op levere n .  N o g  d it j a a r  stelde de 
gemeente vast dat het i n  sommige geval len  'dr ingend noodzakel i jk  is  d e  
opstal len e e n  onderhouds- o f  herstel beurt t e  geven' .  Oo k is gebleken dat 
alle veldsportcl ubs zelf niet of n auwel i jks reserves hebben opge bouwd om 
de kosten te ku nnen d ragen.  Uit d e  gemeentel i jke i nventarisatie naar opstal
len van veldsportverenig ingen komt M a l u ku te voorschij n als club met de 
sl echtst onderhouden club- en kleedaccommodatie. Da kdelen van het club
huis dreigen door te zakken, maar  het ontbreekt de verenig ing  aan geld 
voor herstel . Er  wordt geadviseerd om de verenigingen die acute onder
houdsproblemen bij opstal len hebben f inancieel en technisch te ondersteu
nen . 
De velden werden in 1 982 g rondig gerenoveerd . De start was begi n  jaren 
tachtig wel iswaar problematisch, maar toch hebben a l l e  c lubs het onder
houd na verloop van tijd zelf opgepakt.  Twee maal per jaar geeft de ge
meentel i jke p la ntsoenendienst tijdens een schouw advies aan de clubs. Af 
en toe lenen d e  c lubs onderhoudsmateriaal van de gemeente (beregenings
insta l latie en m aaim achi ne) . Vanaf 1 99 6  zul len al le velden opnieuw beoor
deeld en gerenoveerd worde n .  Volgens gemeentel i jke i nschatting verloopt 
het dagel i jks veldonderhoud, een enkele uitzonder ing d aargelaten (M al u k u ) ,  
redel i jk  tot goed . V a n  e e n  optimaal onderhoud k a n  volgens de gemeente 
geen sprake zij n :  de c lubs werken met vr ijwi l l igers en o ntvangen geen 
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subsidie meer. Om die reden staat het beleid i n  het teken van instand hou
ding van accommodaties . 
Een conclusie d ie de gemeente na 1 4  jaar ervari ng met privatisering trekt i s  
d a t  de c lubs het keer o p  keer toch maar weer redden:  ' clubs d i e  het moei l i jk 
hadden of hebbe n, zouden het anders ook moei l ijk hebbe n .  Dan zouden de 
tar ieven namelijk zeer hoog zij n .  Ook l iggen de problemen bi j  het kader,  of 
er nu van privatisering sprake is  of niet . '  De gemeente merkt daarnaast op 
dat de co ntacten met de veren ig ingen na p r ivatisering minder word e n .  Zo 
nu en dan spri ngt de gemee nte 

·
eens bij wanneer er  problemen zi jn.  Toch i s  

de pol it iek nog wel betrokken bi j  de veren ig ingen en het accommodatie

beleid . Het was namelijk de pol it iek d ie  onlang s  vroeg om een knelpu nten
inventarisatie van de opsta l len .  

Volgens de beleidsmedewerker Sport zou het aanbeve l ing verdienen dat d e  
gemeente a a n  de verenig ingen een subsid ie v a n  f 5 . 000,- p e r  veld per jaar 
verleent ten behoeve van de explo itatie van veldsportclubs.  Dat zou neer
komen op een subsidiebudget van een ton per jaar, waarmee vele k nelpun
ten structureel verholpen kunnen worden.  Het col lege van B & W i s  daar  

echter geen voorstander van . 

De verenigingen 

Zwervers merkt in een enquête van de Capelse Sport Federatie van 1 98 7  
op d a t  ' d e  f inanciële s ituatie zodanig zorgel ijk  i s ,  dat deze a l leen op te 
vangen is  door forse contri butieverhog i n g '  . Onmiddel l i jk  na privati ser ing had 
het bestuur de contr ibutie al met f 25,- verhoogd .  Pr ivatisering heeft niet 
a l leen f i nan ci ële,  maar ook organisator ische gevolgen voor de veren ig ing . 
In de beg i njaren na de privatiser ing werd het onderhoudswerk uitbesteed 
omdat de kenn is en ervaring bij verenig ings leden ontbrak .  Het terreinonder
houd wordt nu al weer l ange tijd verricht door een g roep oudere Capelse 
vr ijwi l l igers d ie  al lemaal s inds lange t i jd aan de club verbo nden zijn . Dit is  
een k le in groepje met schi lders,  e n  een onderhoudsman met wat i ncidentele 
vr ijwi l l igers om z ich hee n .  Volg ens het bestuur van de club z ijn er mi nstens 
zes vrijwi l l igers vijf ochtenden per wee k nodig . Dit betekent dat veel werk 
b l i jft l iggen en het aantal k lachten van leden toeneemt. De kwal iteitseisen 
(van het bestu ur)  komen na verloop van tijd steeds lager te l iggen, terwij l 
de leden i n  de loop der t i jd ju ist meer zijn gaan eisen. Zwervers g eeft d e  
hoogste prioriteit a a n  de velden e n  douches.  B i j  e l ke klacht wordt een 
afweging gema a kt: is  er  geld voor? doen we het zelf? Het bestuu r  m e r kt op 

d at de centrale onderhoudsman van Zwervers zowel het paradepaard a ls de 
ach i l leshiel  van het accommodatiebeleid van d e  c lub i s .  Deze man loopt al  
zo lang mee dat hij i nm iddels  al les van veldonderhoud weet . Wanneer hij  
wegvalt,  is de club d ie kennis en erva r ing,  en het coörd i natiepunt in één 
keer kwijt.  
De contacten met De Bermen en M a l u k u  verlopen moeizaam .  De clu b  werkt 
wat nauwer samen met M a l u k u ,  waarvan het merendeel van de spelers bij 
Zwervers in de jeugd speelde. B i j  toernooien m aken de voetbalcl u bs van 
el kaars faci l i teiten gebru i k .  I n  d e  eerste jaren na pr ivatiser ing verrichtte 
Zwervers veldonderhoudswerkzaam heden voor alle veren ig ingen op 
Couwenhoek.  E ind jaren tachtig besloot De Bermen het veldonderhoud uit  
te besteden aan een hoveniersbed rijf. M a l u ku maait tegenwoordig zelf . Het 
enige werk dat door Zwervers w o rdt  u itbesteed is 'doorzaaien'  en 
' bezanden' . 
Het bestu ur ziet profess ional iser ing van het kader i n  de toekomst a ls  o nver
m i jdel ij k .  Op ko rtere termijn zal het nod ig zijn vrijwi l l i gerswerk te vergoe
den .  Daarnaast kunnen mensen met een Mel kert-baan worden ingeschakeld 
bij accommodatie-onderhoud . De i npassing hiervan valt of staat bij  een 
goede afstemming met d e  echte o n bezoldigde vrijwi l l igers . 

Pagina 1 9  Tussenrapportage Privatiseringsmonitor: Capelle aan den IJssel DSP - Amsterdam 



De Bermen g eeft i n  1 98 7  aan d a t  de c lub 'g rote angst heeft voor bezuin i 
g i ng e n  i n  het onderwijs ' ,  omdat  ' vermindering van schoolsport van het 
voortgezet o nderwijs de doodsteek i s  voor de toch a l  krappe begroting ' .  Zo 
ver is  het niet g e komen . De korfbalcl u b  heeft de terug loop van het aantal 
leden f i nancieel en organi sato r isch o pgevangen door delen van de accom
modatie ( m ede)  te bestemmen voor cr icket ( Spart a :  op zaterda g  en zondag)  
en jeu de boules (acht bane n :  d i nsdag- en do nderdagavond ) .  M et S parta 
heeft de club goede contacten e n  du ide l i jke afspraken .  Probleem voor 
S parta i s  de afmeting van het veld, d ie niet voldoet aan de wedstr i jdeisen 
voor de hoofd klasse . De club k rijgt daar echter d ispensatie voor.  
De Bermen heeft het veldonderhoud si nds jaa r  en dag tegen een lage pr i js 
ui tbesteed aan een hoveniersbedr i jf .  Over het afgeleverde werk is de c l u b  
tevrede n .  D e  veren i g i ng doet al leen af  en t o e  wat sproei wer k .  Er  i s  é é n  
s p roei- i nstal lat ie op het park  d i e  gedeeld wordt tussen d e  c lubs . Het con
tact tussen d e  dr ie  hoofd huurders  is  m i n imaa l .  
V l a k  n a  de pr ivat iser ing had d e  vere n i g i ng n o g  d e  beschi kk ing over een 
vrijw i l l igersploeg die het mater ië le  o nderhoud voor zijn reke n i ng nam. Nu 
zijn h ier  nog maar twee m a n n e n  voo r ,  d ie  waar nod i g  een beroep doen op 
tijde l ijk inzetbare vrijwi l l igers . 
De c lub m a a kt d u idel i jk dat d e  g evolgen van privatiser ing z ich n u  pas o pen
bare n .  De k l eed kamers gaan g e b reken vertonen.  Het dak van het c lubhuis  is  
vor ig jaar g erepareerd . Er  moet rege l m at ig g eschi lderd worden .  Voor het 
groot onderhoud worden de reserves a a ngesproke n .  Vorig jaar d raaide de 
c lub maar  net qu itte . S i nd s  een jaar of twee d raait d e  c lub weer wat beter,  
zowel  o rganisator isch a ls  f inanc ieel . I n  1 99 7  wordt één veld g erenoveerd . 

Maluku merkt vijf jaar na pr ivat iser ing o p  dat de dru k  op de verenig i ng is  
toegenome n :  ' d e  kosten zijn ge stegen e n  de bestuursleden moeten a ls  
fu l l t ime-manag ers o ptreden ' .  C o ntr ibutieverhoging wordt  a ls o nverm i jde l i jk  
gezien,  ' met a l s  gevolg  dat led e n  d it  n i et meer kunnen opbrengen' . Bijna 
t ien jaar na deze constatering geldt dit  nog steed s :  de problemen houden 
aan.  De voetba lc lub wijt het  gebre k  aan vr i jwi l l igers aan verschi l lende oor
zaken.  Ten eerste hebben a l le  senioren een baan en d u s  wein ig  t i jd .  Ten 
tweede is de afstand van d e  M o l u kse wijk  tot het sportpark te g root o m  
even s nel l a n g s  t e  komen . Ten derde bl ijven Molukse VUT-ers l i ever thu is
zitte n .  En ten v ierde d oet d e  h u id ig e  je ugd niets meer  voor d e  c lub,  in  
tegenstel l i ng tot  het beg i n  van d e  jaren tachti g .  
H o e  k a n  d e  c l u b  het d a n  toch nog k lare n ?  De paar bestuursleden en een 
k le in  onderhoudspl oegje van voetbal lers doen al jare nlang a l leen het hoogst 
noodzakel i jke wer k .  Onderhoud bestaat voornamel ij k u i t  schoonhouden van 
kant ine en k leedkamers,  en s inds het afgelopen seizoen het m a a ien van d e  
vel d e n .  I n  de begin jaren n a  d e  p rivat iser ing zagen d e  velden er n o g  goed 
u i t ,  maar  daarna ging het snel  bergafwaarts . Zwervers deed het overg rote 
deel van het veldonderhoud ( o . a .  maaien)  en Maluku was verantwoordel i jk 

voor klein onderhoud en het o m l iggende terrei nonderhoud ( paden,  o n k ru id  
etc . ) ,  maar kwam daar  steeds minder  a a n  toe.  Zwervers helpt Maluku nog 
stee d s  bij  het onderhoud,  bi jvoorbeeld bij  het platwalsen van het veld na 
s lecht weer .  In  tegenste l l ing  tot M a l u k u  beschikt Zwervers over dergel ijke 

apparatu u r .  Daar betaalt M a l u k u  een vast bedrag voor.  
H et bestuur  van Maluku k laagt over de afnemende d i scip l ine bi j  de l ed e n :  
m e n  k o m t  verpl ichti ngen steeds v a k e r  n iet na .  Lede n  komen t e  l aat, ver

sch ijnen n iet bi j  wedstrijden en betalen hun contr ibutie niet of n iet op t ijd . 
Tegen d ie  achtergrond heeft het bestuur d e  noo d k l o k  gel u i d . Men m oet de 
handen i neenslaan o m  d e  club levend te houden.  De meeste leden hebben 
zich na een o p roep van de o n d erhoudscomm issie opgegeven o m  mee te 
helpen bij het renoveren van k a nt ine en kleedkamer s . Men wil d eze n ieuwe 
vrijw i l l igers o o k  i nschakelen b i j  het  vel donderhoud.  Over igens z i jn i n  1 99 6  
zowel het speelveld e n  h e t  t ra i n i ngsveld v a n  Malu k u  vol ledig g erenoveerd 
( i nclusief toplaag,  dra i nage, doe len,  paden,  hekwerk ) . Onlangs is ook een 
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afspraak met d e  g e meente e n  Zwervers gemaakt over het eerstvolgende 
onderhoudsjaar :  Zwervers d oet tegen betal i n g  een g e d eelte groot onder
houd en M a l u k u doet het maaiwe r k  en klein onderhoud . 
Ma luku  beschouwt de pr ivatiser ing als een noodza ke l ij k  kwaad dat de club 
veel  problemen heeft o pgel everd . De c lub is afhan kel i jk (geweest) van 
Zwervers en d e  eigen l ed e n  o m  nieuwe taken op te p ak ken . 

Verloop 1997-1998 

Gemeente 

De gemeente heeft de i n d r u k  dat d e  veldsportverenig i ngen w e l  uit de 
kosten komen voor het o n d erhoud van de velden . Voor wat betreft d e  
opstallen i s  d at n i e t  het g e v a l ,  g et uige de frequent terugkerende s ignalen 

d ie  de gemeente o pvangt over achterstal l ig  o nderhou d .  I n  1 998 heeft het 
gemeentebest u u r  besloten o m  f 200.000,- u i t  te trek ken o m  nog eenmaal 
d e  zaak op te kr ikken .  V o o r  de Zwervers i s  maximaal f 30.00"0,- beschik
baar, voor D e  Bermen m a x i m aal f 2 5 .000,- voor M al u ku m axi maal 
f 5 5 .000 , - .  Zwervers en De Bermen hebben op tijd de benodi gde gegevens 
aangeleverd ( o . a .  o nderh o u d s p lan,  nota's aannemer ( s ) ,  beschi kbaar stel len 
jaarcijfers 1 99 6/ 1 9 9 7 )  en k u nnen daardoor aan de s l a g .  M a l u ku heeft niet 
aan d ie  voorwaarden k u n n e n  voldoen en dre igt het onderh oudsbudget mis 
te lopen . 
H et onderhoud van d e  veld e n  door d e  veren ig ingen g e beurt redel ijk tot 
goed . Twee keer per jaar  v indt  controle p laats door de gemeentel ijke p l ant
soenendienst,  w aarbij teve n s  voorl ichting en onderhoudsti p s  worden ge

g even . Dat werkt goed . 
Bij  el kaar genomen vormt d e  privatiser ing een zware last voor  de verenig in
g e n .  H et voordeel dat  ve lden en opstal len meer van hen zelf i s  en een 
g rotere verantwoordel i jkh eid voor h et geheel weegt n auwelij k s  op tegen de 
(f i nanciële)  nade len .  Met n ame ontw i k kel ingen d ie  l o s  staan van de p rivati
ser ing brengen de vere n i g i ng en f inanc ieel in  het nau w .  Daarbij gaat het om 
extra kosten of het ver l ies van in komsten door zaken als het wegval len van 
h et Lotto- en totogeld voor veren ig i ngen,  hogere belastingen en strengere 
( hygiëne)voorschriften v o o r  kanti nes . Ook de inkomsten van sponsoring 
lopen ter u g .  
Dat M a l u k u  het z waarder h eeft d a n  beide andere verenigi ngen op sport
complex Couwenhoek h a n g t  volgens de gemeente s amen met het feit, dat 
het g aat o m  een rel atief j o nge vere n i g i ng . H ierdoor o ntbeert h et h istorie en 
ervaren kader .  Daar n aast s peelt d e  l age contributie o o k  een r o l .  
H et geheel overziend ple it  de bele idsambtenaar sport nog steeds voor een 
j a arl i jkse structurele bijdr ag e  (per veld)  aan de vere n i g i ngen .  H et gemeente
bestu u r  staat h ier  echter n i et achter.  Liever i n cidentele dan structurele 
u i tgaven, zo is  de opvatt i n g .  

Zwervers 

Voetbalveren i g i n g  d e  Zwervers heeft de afg elopen t wee jaar n iet veel 
k u n nen doen aan achtersta l l ig  onderhou d .  Daar was te wei n i g  geld voor . 
Medio 1 99 8  is besloten d at de gem eente een een m al ige bijd rage van 
f 30.000,- ter besch i k k i n g  stelt  aan de Zwervers om het achterstal l ig 
onderhoud weg te werken .  ( Mede) a ls  gevolg van de p rivatisering zit  de 
verenig ing nog steeds k r a p  bi j  kas . De eindjes kunnen eigenl i jk  al leen aan 
el kaar worden g e k n oopt d o o r  het o rga niseren van d i verse ( w instgevende) 
activiteiten, zoals  bijvoorbeeld het M ees-Piersontoernooi,  het Horeca
toernooi en een internati o n aal  D-pupi l l entoernooi . B u iten de vergoed ing voor 
het geb r u i k  van velden e n  accommodatie zit de winst  voor n amelijk in de 
kantineomzet . Verder heeft de verenig ing te kampen gehad m et enkele 
tegenval lers . Zo m oeten de l i chtm asten gegalvaniseerd worden, wat een 
f l inke o nkostenpost is .  D a a rnaast i s ,  overigens geheel  los van de pr ivatise-
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r ing , d e  opbrengst van de speelautomaten i n  de kanti ne weggeval len e n  
heeft d e  privatisering v a n  de Lotto/toto d e  inkomsten voor de verenig ing 
van f 50 .000,- per  jaar naar f 5 .000, - per  jaar  teruggebracht : 
Voor het onderhoud van het c lubgebouw heeft de vereniging bij d e  ge
meente een Mel ketier aangevraag d .  H et onderhoud door vrijwi l l igers brok

kelt heel langzaam af. Probleem is vaak d e  vakantieperiode, wanneer vrij
willigers op de camp i n g  zitten en het onderhoud sti l  komt te l iggen.  
Aangezien vrijwi l l igers geen ( o nderhouds)verpl ichtingen hebben naar  d e  

gemeente, i s  h i e r  weinig aan te doen . 

Op het gebied van onderhoud van de velden bestaat geen samenwerk ing 
met andere (voetbal)veren ig ingen.  De samenwerking met Maluku i s  i n  1 997 

gestopt naar aanle id ing van een geschi l  over reservering van velden en 

kleed kamers voor een toernoo i .  De kou i s  inmiddels u it de lucht en beide 
verenig ingen zi jn weer i n  gesprek met el kaar .  

De Bermen 

Geen nadere i nform atie 

Ma/uku 

Voetba lverenig ing Maluku heeft het ( nog steeds) moe i l ij k .  Het d a k  van het 

clubgebouw stort bijna in en de kleed accommodatie is er slecht aan toe. De 
eenmal ige uitkering voor achtersta l l ig  o nderhoud is d e  verenig i ng voorals
nog misgelopen omdat M a l u ku niet aan d e  voorwaarden had voldaan.  Dit  

heeft onlangs gele id tot  aanste l l ing van een nieuw bestuur, dat zorg moet 
dragen voor het kunnen bl i jven voortbestaan van de vereniging . Eerste 

vereiste is het i nnen van achterstal lige contri butie, een post die enorm i s  
opgelopen.  Daarnaast z u l l e n  d e  leden aangesproken o p  h u n  ' verantwoorde
l ij kheden' r ichting de verenig i n g .  Dit  betekent voortaan op tijd betalen en af 

en toe i nzet voor de c lub .  
Om het  hoofd boven water te kunnen houden,  za l  de contributie voor het 
seizoen 1 998/ 1 998 met f 50,- worden verhoogd . Verder zu l len sponsors 
moeten worden aangetro k ke n ,  maar dan d ient de vereniging wel eerst 

gezond te zij n .  Ook zal getracht worden de teruglopende kantine- inkomsten 
een halt toe te roepen .  
Voor het veldonderhoud is  een onderhoudsteam samengesteld en beg i n  
1 996 e e n  maaimachine aangeschaft . H et onderhoud verloopt moeizaam ,  
maar het gaat.  Het verbroken contact met D e  Zwervers k l inkt o o k  hier door, 
aangezien de onderhoudsman voor de velden van de Zwervers n iet of 
nau welijks meer bereidt is  een bijdrage te leveren aan het onderhoud van 
het veld van M a l u k u .  
I nmiddels is,  na  een gesprek m et de wethouder, afgesproken d a t  Mal u ku 
a lsnog in aanmerking komt voor het o nderhoudsgeld . De verenig ing heeft 

d aartoe offertes van aannemers over leg d ,  een soort onderhoudsplan o pge
steld,  waarbij vanuit gegaan wordt dat leden de aan nemer een h andje 

helpen om zo de kosten te druk ken . O o k  is men aan de slag gegaan m et het 
vereiste jaaroverzicht 1 996/ 1 9 9 7 .  

3 .3 Kernvariabele 'gebruik' 

Tabel 3 . 1  Ledenaantal len 

Zwervers 

Maluku 

De 8ermen 

1 980/ 1 981  

693 

1 87 

325 

1 995/1 996 

545 

1 1 0 

1 89 
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1 996{ 1 99 7  

5 50 

1 20 

2 1 0  

1 997/1 998 

576 

1 20 

242 
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Tabel 3 . 2  

Zwervers 

M aluku 

Bermen (korfbal) 

S parta (cricket) 

Sagu Boys 

Capelle (hockey) 

Overig (school) 

Kerncijfer gebruik 

N ormteams/gebru i k  

1 980/ 1 981 1 995/ 1 996 1 996/1 997 

34,5 27,0 

1 0  4.75 

1 6,5 1 1 , 7 5' 

n.v.t. .6,0 

4 n.v.t. 

1 5  n.v.t. 

1 2 1 1 "  426 

80 44,5 

1 Tevens wordt het veld bespeeld door 30 jeu-de-boulers 
2 Idem door 3 3  jeu-de-boulers 
3 Idem door 40 jeu-de-boulers 

4,0 

1 2,252 

n.V.t. 

n.v.t. 

1 997/1 998 

4,0 

1 2,753 

n.v.t. 

n.v.t. 

4 Aantal uren schoolgebruik betreft seizoen 1 982/1 983. Gegevens over eerdere jaren zijn 
niet bekend. 

De bespel ingsgraad in 1 9 80/ 1 9 8 1  is g lobaal afgel eid van de ledental len van 
de vere nig ingen d ie  toentertijd volgens gemeentel i jke opgave op sport
com plex Couwenhoek gevestigd waren . A l l e  verenigi ngen waren toen 
aanmer kel i jk g roter (met name meer jeugd)  dan nu en bovendien maakten 
toen ook nog andere clubs van de accommodatie gebruik, zoals Sagu Boys 
en hockeyclub Capel le .  H o c keycl u b  Capel le is per 3 1 /08/94 naar  een nieuw 
sportpa r k  gegaan .  Sagu boys is reeds eerder  opgeheven.  

3.4 Kernvariabele 'kwaliteit' 

1995/1996 

I n  juni 1 99 6  is een gebruikerspane/ van 2 5  personen geselecteerd uit  het 
ledenbestand van de voetbalverenig ingen CVV Zwervers ( 1 3  personen) en 
FC M a l u ku (6 personen) en van korfbalvereniging AKV De Bermen ( 6  
personen) . Over het geheel genomen waarderen d e  d i verse gebru ikers d e  
kwal iteit van h et sportcomplex met een rapportcijfer v a n  7 . 2 .  De leden van 
verenig ingen Zwervers en De Bermen beoordelen hun acco m m odaties over 
het a lgemeen positiever ( rapportcijfer 7 . 5 ) d an de M a l u ku-Ieden (rapport
cijfer 6 .4) . Meer specif iek worden nog de volgende o pmerkingen gemaakt:  
• De mooie,  r u stige l i g g i n g  van het sportpark wordt door de gebrui kers 

genoemd a ls  een posit ief kenmerk;  
• De leden van M a l u ku en De Bermen spre ken over de slechte kwal iteit 

van d e  velden . Enkele leden zouden g raag kunstgras i n  het park z ien 
vers chijnen .  Uit  de hoek van De Zwervers komen positiever geluide n :  de 
velden worden opgeknapt; 

• Over de k leedruimte hebben M a l u ku-Ieden te melden dat deze oud z ijn 
en n iet goed onderhouden . Met name d e  sanitai re  voorz ieningen v indt  
men i n  slechte staat verkeren .  De kleed ruimten krijgen van de Malu ku
leden d a n  ook een onvoldoende; 

• De kanti ne van Fe M al u k u  heeft een l e kkend dak;  
• Volgens leden van De Zwervers en De Bermen is er te weinig parkeer

gelegenheid omdat deze p laatsen door bedrijfauto's  zijn i ngenomen . 
Anderen zeggen d at d e  consequentie h iervan is dat  men verder weg 
moet parkeren, maar d at er  g enoeg ruimte is; 
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Tabel 3 . 3  

• De fietsgelegenheid i s  vo lgens A . K .V .  De Bermen voor verbeterin g  

vatbaar.  Het e n e  fietsre k dat e r  is  staat te ver van d e  kant ine,  zodat op 
d e  fietsen geen toezicht kan worden gehouden . G evolg i s  dat men de 
f iets ' los '  b ij de kantine neerzet . 

I n  j u l i  1 996 is door de sporttechnische adviseurs van NOC * N S F  een kwal i 

teitsopname gemaa kt van het sport p a r k  Couwenhoe k .  Hierb i j  z i jn  a l le  sport
velden g e keurd en is een deel  van de opsta l l en beoordeel d .  Aangezien d e  
kanti nes i n  e i g e n  beheer door de veren ig ingen zijn g e real iseerd (met een 

f inancië le bijdrage van de gemeente) e n  worden onderhouden,  val len deze 
buiten de privatiseringsoperatie.  De overal l -beoorde l i ng van d e  velden en 

opsta l len door N O C * N S F  z i et er a ls  volgt u i t :  voor De Bermen (rapportcijfer: 
6 . 4 ) ,  voor Zwervers (rapportcijfer :  6 . 9) en voor Mal u ku ( rapportcijfer :  5 . 7 ) .  

I n  d e  onderstaande tabel i s  d e  kwal ite it  van d iverse o nderdelen van het 

sportpark weergegeven, zoals d ie  d o o r  het g ebrui kerspanel  en door de 
adviseurs is  beoordeeld .  

K wal iteit van sportcom plex Couwenhoek i n  rapportcijfers 

(opname:  ju l i  1 99 6 ;  g = gebru ikers pa nel ;  t = technische opname) 

De Bermen Zwervers Maluku 

9 t 9 t 9 

sportvelden 7 , 0  6 , 5  6 , 6  7 , 8  

� 
5 , 7  9,0 

kleed/wasruimten 7 ,0 4,0 7 ,5  - 5 ,0  3 ,0  

kantine 

sportmaterialen 7 , 8  7 , 0  6 , 8  7 , 0  6 , 3  4,0 

parkeren/fiets 7 , 0  6 , 7  7 , 3  7 , 5  7 , 3  6 , 7  

omgeving/sportpark 7 , 8  7 , 0  8 ,0  7 , 5  7 ,2  7 ,0 

reiniging/onderhoud 7 , 8  6 , 7  7 , 5  5 , 3  6,8 4, 7 

beheer/toezicht 7 , 0  6 , 7  7 , 8  6 , 5  7,0 5 ,7  

overall·beoordeling 7 , 5  6 ,4 7 , 5  6 , 9  6,4 5 , 7  

kerncijfer 1 9 96 7 , 0  7 ,2  6, 1 

Het g rote versch i l  i n  beoordel ing tussen gebrui kers ( 5 . 7 )  en adviseurs ( 9 .0) 
van het M a l u ku-veld komt omdat tussendoor een re novatie heeft p laats
gevonden (zomer 1 996) . 

1 996/ 1 9 9 7  

Beide metingen hebben i n  1 997 weer p laatsgevonden.  
Ten aanzien van de gebruikers ken nen AKV De Bermen en De Zwervers een 

terug loop in de gemiddelde waarder i n g .  Vorig jaar scoorden beide clubs een 
7 . 5 ,  dit jaar is  d at voor AKV de Bermen een 7.0 en voor De Zwervers een 
7 . 2 .  De l agere score is over nagenoeg d e  g ehele l i n i e  waarneembaar . 

FC Maluku- Ieden zijn iets posit iever geworden over d e  accommodatie 
( + O.  1 )  met name de velden en de k l eedruimtes krij g e n  i n  het afgelopen 

seizoen meer lof . I n  de volgende r ichtingen werden een aantal  specif ieke 

opmerkingen gemaakt:  
• Bij M a l u ku zi jn de velden opgekn a pt, bij d e  Zwervers wordt met name de 

kwal iteit van d e  ondergrond als m i nder ervaren . Bi j  AKV de Bermen is  
d u i del i jk niet g erenoveerd, naar  m e n  zegt ,  omdat  er  fus iebespre k i ngen 
z i jn  waardoor verbeter i ngen vooralsnog w orden u i tgeste l d . 
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Tabel  3 . 4  

3.5 

Tabel 3 . 5  

Pagina 25 

• De gebrui kers v a n  het s portpark c o n stateren achtersta l l ig  onderhoud e n  
vero udering v a n  de k leedru imtes en douches, bij De Zwervers k o m t  d e  
o n regelmatige temperatuurbeheersing v a n  het w ater i n  d e  douches naar  
vore n .  

• Malu ku- Ieden wijzen wederom o p  d e  lekkage van het d a k  v a n  d e  
kantine, De Zwervers l i chten t o e  d e  kantine niet zo gezel l i g  te v i n d e n . 

• De parkeergeleg e n heid wordt overVl!egend te wei n i g  bevo n d e n  e n  te ver 
weg gelege n,  een a a ntal  mensen vindt de fietsenstal l ing n i e t  vol d o e n .  

D e  kwal iteitsopname van d e  sporttechnische adviseurs v a n  N O C * N S F  leidt 
tot de volgende overal l-beoordel ing scijfers voor opsta l len en vel d e n :  De 

Bermen 6 . 3, de Zwervers 7 . 2  e n  M a l u ku 5 . 6 .  Daarmee scoort al leen de 
Zwervers hoger.  Dat i s  voor n amel i jk  te d a n ken aan betere rei n ig i n g ,  onder

houd,  beheer en toezi cht . 

I n  de o nderstaande tabel staat wederom d e  kwaliteit van d iverse o nderdelen 
van het sportpark weergegeven, zoals  d ie door het gebru i kers

·
panel  ( g )  en 

door de technisch adviseurs (t)  i s  beoordee ld .  

Kwaliteit van sportpark  Couwenhoek in  rapportcij fers 
(opname: g =  gebrui kers j u n i  1 99 7 , t =  technisch november 1 99 7 )  

D e  Bermen Zwervers Maluku 

g t g t g 

sportvelden 6,4 6,5 7,8 8 , 4  7,5 8,2 

kleed/wasruimten 6, 3 4,0 7,2 - 5,7 3,0 

kantine -

sportmaterialen 7,0 7,0 6,8 7,4 6, 3 5,0 

parkeren/fiets 6,7 6,7 7,0 7, 0 7,5 6,7 

omgeving/sportpark 7,7 7,0 7,5 7,5 7, 2 7,0 

reiniging/onderhoud 7, 3 6,0 7,3 6,0 6,5 4,0 

beheer/toezicht 6,8 6,5 7,2 7,0 6,4 5,0 

overall·beoordeling 7,0 6,3 7,4 7, 2 6,5 5,6 

gemiddeld 6,7 7, 3 6,1 

Kernvariabele 'financiën 

Contributie niveaus AKV De Bermen ( i n  gu ldens per maand) ' 

1995/1996 1 996/1997 1 9 97/ 1 998 

Senioren 20, 50 22 2 2,50 

Junioren 17 18,50 19 

Aspiranten 1 3 , 50 1 4  14,25 

Pupillen 12 1 2 , 50 1 2 ,75 

Welpen 5,50 6 6,25 

Overigen 8 8 8 

Referentiegegeven: Contributie senioren 1987 f 20,50 
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Tabel  3 . 6  

Tabel 3 . 7  

T abel 3 . 8  

Contr ibut ieniveaus CVV D e  Zwervers ( i n  gu ldens per jaar)  * 

1 995/1996 19 96/1997 

Senioren 232,50 256 

A-junioren 1 72,50 190 

B-junioren 1 57,50 173 

C-junioren 1 27,50 140 

D-pupillen 1 17,50 129 

F-pupillen 1 02,50 1 1 3 

Dames 1 72,50 190 

Meisjes 1 37,50 151 

Meisjes-pupillen n.v.t. 1 13 

Rustende leden 97,50 107 

Referentiegegevens: Contributie senioren f 1 35,- 1 1 982) en f 1 80,- 1 1 987) 

C ontributieniveaus FC M a l u ku ( i n  gu ldens per jaar) * 

1995 

Senioren 200 

junioren/pupillen 50 

1996 

200 

50 

Referentiegegeven: Contributie senioren in 1987 bedroeg f 175,-

1997 

200 

50 

1997/1998 

269 

200 

1 82 

1 47 

135 

1 19 

200 

1 59 

1 1 9 

1 12 

Voor het seizoen 1 9 9 8/ 1 9 9 9  wordt bij FC Maluku een contri butieverhoging 
voorgesteld met f 50,- .  J u n ioren en pupi l len beta len s ind jaar  en dag f 50 , 
per jaar . 

I n  de o nderstaande tabel i s  het (voorlopige) f inancieel resultaat van sport
park  Couwenhoek opgenomen.  

F i nancieel  resultaat van sportpark Couwenhoek ( in  gu ldens) 

198 1 1 9 95/1996 1 996/1 997 1997/ 1 998 

lasten baten lasten baten lasten baten lasten baten 

gemeente 254.528 35. 1 53 122.637 3 0.564 135.963 32.530 180.527 28.330 

De Bermen 3 .9 1 2  8.677 1 3.502 6.349 16.795 

Maluku 939 70 1 1 .904 70 1 1 .500 

Zwervers 9.697 13.726 6.596 19.805 7.283 

totaal 269.076 35.153 145.74 1 60.566 162.8 1 8  58. 1 08 

1 98 1  1 9 95/ 1 996 1996/1997 1 997/ 1 998 

resultaat -233.923 -85.1 75 - 1 04.7 1 0 
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Uit d e  gemeentel i jke administratie b l ij kt dat d e  gemeente in 1 98 1  (dus voor 
d e  p ri vatiseri ng)  al  een aanzienl i jke bezuin ig ing had gereal iseerd ten 
opzichte van eerdere jare n .  De l ichte verhog i n g  van d e  gemeentel i jke u it
gaven i n  seizoen 1 996/1 9 9 7  komt met name voort u i t  het ( laten) opstel len 
van een meerjaren- onderho udsplan voor d e  opstal len  ( f  1 6 . 743,-) . 

Over d e  eerste jaren rond d e  privati ser ing zi jn geen f i nanciële cijfers van 
veren i g i ngen besch ikbaar .  We nemen aan dat  de verenig ingen ( behalve de 
h u u r p rijs) geen andere kosten voor d e  gemeentel ijke velden/opstal len 
hebben gehad . De huur inkomsten in 1 98 1  van Zwervers, Maluku en De 
Bermen werden door de gemeente g ezamenl i jk  beg root op f 1 4 . 548,- .  

3 . 6  Contextvariabelen 

De Bermen geeft aan dat veranderende l evensstij len sterk van i nvloed zi jn 
op de verenigi ngsorgani satie .  Tot beg i n  jaren tachtig waren hele  fami l ies l id 
van en betro kken bi j  de club.  O ud e rs van jeugdleden deden vr ijwi l l igers
wer k .  Nu doen veel leden zo af en toe wel een klusje, maar veel taken 
worden steeds zwaarder omdat er  m i nder ondersteun ing van anderen is .  
Daardoor wordt dat werk  minder  aantrekkel i jk .  Dat ge ldt  ook voor onder

houdswerkzaam heden.  

De Zwervers voegt hieraan toe d at het vr ij w i l l igersprob leem een probleem is  
dat voor  heel Capel le ge ldt .  De g e meente g roeide i n  2 5  jaar tijd van 20 .000 
naar  6 5 . 000 in woners . Er m i st nu een generatie b innen de verenig ing (maar 
ook d aarbuiten) met een g rote c l u b b i n d i ng omdat de nieuwkomers van 
bu itenaf zijn gekomen. De jeugd d i e  z ich de laatste jaren weer aanmeldt 
heeft wein ig  over voor de c lub .  Het ' zap-ged rag' doet zich nu ook voor bij  
vr ij w i l l igerswerk:  men doet het eerste jaar dit,  dan twee jaar n i ks en het 
vierde jaar dat. 

Voo r  onderhoudstaken komt daar nog eens bij  dat steeds min der mensen er 
aff in iteit mee hebben omdat het werk i n  de m aatschappij sterk is veranderd . 
H et zoeken naar een hand ige klusjesman is tegenwoordig zoeken naar een 
speld in een hooi berg . Ook voetbal  is  in deze visie een prod uct geword en, 
en de vereniging een bedrijf . 

Een andere co ntextvariabele is de r i jksvergoedingsregel ing voor schoolge
bru i k  van de velden.  H ierdoor is  een afname in  het schoolgebruik  merkbaar,  
waardoor ook de i n komsten voor d e  verenigi ngen u it  veldhuur  door scholen 
afnemen.  
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4 Sportcomplex De Wychert (Wijchen) 

Situati e:  
• Per 1 /2/1 9 9 8  (zou oorspronkel i jk  1 / 1 /1 9 9 7  zijn) i s  het o n derhoud van 

sportpark De Wychert ( 6  velden,  waarvan 2 voor trai n ingsdoele inden en 
1 a ls wisselveld worden gebruikt)  vol led ig  geprivatiseerd naar  een be
heerstichti ng . Voetbalverenig i ng s . v .  AWC heeft samen met een aantal 
andere Wijchense veldsportverenigi ngen voor deze optie g e kozen . 

• Na intensief beraad tussen d e  betrokken veldsportveren i n i ngen is in  
overleg met de gemeente en d e  Gelderse Sport Federatie gekozen voor 
het opri chten van een i ntermedi ai re stichting die de belangen van de 
c lubs behartigt . Deze stichti ng d raagt zorg voor het (u itbesteden van 
het) onderhoud aan de velden dat n iet door de verenigi ngen ter hand 
wordt genomen, a ls  mede voo r  de f i nanciële zaken die d a a rmee g emoeid 
zij n .  

• Rekeni ngjaren 1 9 9 6  en 1 9 9 7  en de seizoenen 1 99 5 / 1 9 9 6  en 1 996/1 9 9 7  
beschouwen w e  daarbij  a l s  n u ljaren.  

4.1  Voorgeschiedenis e n  karakteristiek 

Het sportcomplex 

Sportcom plex De Wyc hert (ook wel sportcomplex Leemweg genoemd) i s  
gelegen i n  het bosr i jke gebied tussen Wij chen en ker kdorp A l verna,  j u ist ten 
zuiden van ind ustr ieterrein Oost . De sportverenig ing Alvern a  Wijchense 
Combi natie (AWC ) ,  een voetbalclub,  is sinds 1 95 7  vaste bespeler van d i t  
complex, d at teg enwoordig v ier  wedstrijdvel den ( d e  velden 1 , 2 , 3  en 6) en 
twee trai n ingsvelden ( d e  ve lden 4 en 5 )  te l t .  Het recent opgeleverde wissel
veld (veld 6)  wordt gedeeld met voetbalvereniging A l verna, dat even 
verderop haar velden heeft . O p  het complex staan verder acht kl eed kamers, 
een c lubhuis en een jeugd honk,  dat vroeger d ienst deed a ls kanti ne .  S inds 
1 984 is het  onderhoud aan d e  k leedaccommodaties overgedragen aan 
AWC . Voordat pr ivatisering p laatsvond , droeg AWC al zorg voor  het  onder
houd en vervanging van de veldafsch eidingen, de d oelen, ve ldverl ichting en 
belij n i n g .  De pl anten bakken, bloemperken, p aden, f ietsstal l i n g  en verdere 
aankled ing van het complex val len ook onder de verantwoo rdel i jkheid van 
AWC . 
Sinds het voorjaar  van 1 99 6  m aakt het onl angs geopende M aaswaal col lege 
in de maanden apri l ,  mei,  september en o kto ber gebru i k  van de veld e n .  
AWC ontvangt d aarvoor e e n  verg oed ing v a n  d e  school . 

A WC 

AWC is van oudsher een rooms-kathol ieke voetbalveren ig ing d i e  is v oortge
komen uit Sp arta en Eendracht.  Voordat de club terecht kwam op De 

Wychert, speelde AWC in het centr um van Wijchen.  De c lub weersp iegelt 
de ondernemersgeest van het aannemersdorp Wijche n :  al les is  met eigen 
handen gebouwd . M ater ia len werden geschonken of voor een pr ikk ie op de 
kop get ikt .  De gemeente heeft z ich altijd zeer cou lant opgesteld en stimu

leerde deze zelfwerkzaamhei d .  Het aantal velden dat de c lub h u u rde n am 
vanaf de jaren vijft ig toe van dr ie  tot zes . Hoewel er nog steeds een grote 

bereidwi l l ig heid van leden is om wat voor de club te doen,  kan het bestuur 
n iet meer zoals vroeger een sel ectie ( ! )  ma ken van vr i jwi l l igers en kader
leden.  
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AWC heeft de gemeente vanaf het beg i n  van de privatiser i ng sdiscussie i n  
Wijchen laten weten zeer geïnteresseerd e n  bereid t e  zi jn om taken over te 
neme n .  De zondagveren ig ing heeft momenteel a l  twee vrij w i l l ige ter re in
meesters i n  d ienst d ie  mater iaa l ,  g roenvoorzieningen en opstal len onder
houden en toezicht houde n .  AWC heeft een f l ink  arsenaal van vr ijwi l l igers . 
De betrokkenheid van leden bij d e  c lub i s  g root; volgens het bestuu r  een 
gevolg van de hechte sfeer, d e  'open clu bcultuur'  en het fraai  gelegen p a r k .  
De r i jk  vertegenwoord igde j e u g d  i n  d e  c lub  heeft e e n  e i g e n  honk dat be
stierd wordt door 25 vr ij w i l l igers . E ind jaren tachtig kwam AWC nog u i t  i n  

d e  eerste klasse v a n  de K N V B .  I n  seizoen 1 99 5 / 1 9 9 6  degradeerde h et n aar 

de v ierde k lasse.  

A anleiding tot privatisering 

H et col lege van B & W van Wijchen g af a l  i n  haar programma 1 990- 1 994 

aan om p rivatiseri ng, d ie  eerder w a s  i ngezet b i j  tennisparken,  een vervolg  te 
geven bij andere veldsportacco m modaties . Een kosten/baten-analyse van 
gemeentel ij ke s portacco m modaties toonde vervo lgens aan dat veldsport

veren ig i ngen gemiddeld 5 , 4 %  bij d ragen in de totale kosten van de voor
z ien i ngen . De veldsporttarieven zi jn wel zeer laag wanneer beseft w ordt d at 
het onderhoud wordt uitgevoerd d oor  de rel atief goedkope Werkvoorzien ing  

N ij megen en O mstreken (WN O ) .  Een andere ind icatie daarvoor i s  volgens de 
gemeente het lage contri butieniveau van veren ig ingen in  Wijchen i n  vergel ij

k ing  met oml iggende gemeente n .  Daarnaast bleek dat het tar iefsysteem niet 
g ebaseerd was op een heldere eenduid ige g rondslag . 

Pr ivatiser ing en tarievenharmoniser ing van sportaccommodaties werden i n  
o nder l inge samenhang verder u itgewerkt,  toen de sport werd betro kken in  
d e  gemeentel i jke kerntakendiscussie . De gemeente Wijchen stond voor  een 
bezu i n i g i ngstaakstel l ing van c i rca 3,3 m i ljoen.  De gemeenteraad stemde in  
hoofd l i jnen i n  met een bezu in ig ingsvoorstel over beheer en onderhoud van 
veldsportaccommodaties, waarbij d e  verenig ingen de keuze hebben tussen 
overdracht van beheer- en onderhoudtaken (vol ledig of gedee ltelijk )  en een 
tar iefsverhog i n g .  De gemeente voert d i t  besluit  gefaseerd over een periode 
van vijf jaar uit .  Aan het einde van d eze periode d ie  op 1 januari  1 99 7  zou 
i n g a a n ,  maar feitel ij k per 1 januar i  1 99 8  startte, d ient het dekk ingspercen
tage van de veldsporten 41 % te zij n .  Daarmee zou d eze d e k king i n  overeen
stemming zijn met d ie  van de zaalsporte n .  Bij dit percentage is  reken ing 

gehouden met  een gemeentel i jke vergoed ing voor de onderhouds kosten van 
verenig i ngen voor kleed loka len . 

Uitgangspunten en voorwaarden 

• De g emeente is e indverantwoordeli jk voor het privatiser ingsproject d at 
begeleid wordt door een commiss ie .  

• De gemeente stelt a l le  relevante i nformatie over d it project ter besch i k
k i n g .  

• Bij d e  vaststel l ing van d e  gemeenteli jke bijdrage aan de c lubs voor o nder
houd en beheer wordt uitgegaan van dezelfde verdel ing van kosten 
tussen gemeente en veren ig ingen als bij de verhu u r  van d e  accommo

d aties vo lgens de n ieuwe verhoogde kostendek k ing . Dit betekent dat bij 

een dekkingspercentage van 4 1  % ,  de gemeente d u s  een f inanciële 

bij d rage levert aan de veren ig ingen van 59% van de g eïndexeerde o nder

houds- en beheerkosten van sportveld e n .  
• De gemeentel ijke bijdrage wordt a l leen verstrekt voor het aantal  velden 

d at voor d e  veldsporten noodzakel i jk is  (op basis van normteams en 
bespel ings intens iteit) ; 
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• Bij overdracht van beheer en o n derhoud m oeten d e  velden kwal itatief in  
orde z ij n .  

• De gemeente d raagt zorg voor d e  kosten van renovatie van' de velden, 
waarvoor een termijn van 25 jaar wordt ge hanteerd . 

• O m d at pr ivat iser ing van a l l e  vel d s portacco mmodaties het streven i s ,  
ondersteunt d e  gemeente d e  samenwerk ing tussen sportverenigingen 
zodat taken e n  verantwo o rdel i jkheden ged eeld k u n nen worden en ook 
spreid i ng van bestuurs lasten en f i n anciële r is ico's mogel i jk wordt.  

• Het steekproefsgewij s  s chouwen van d e  complexen moet u itwijzen of de 
gemeentel i jke bi jdragen j u ist besteed worden. Bij onvoldoende onder
houd worden passende m aatreg elen genomen. 

4.2 Verloop van h et privatiserin gsproces 

Voorbereiding 

I n  februar i  1 99 4  werd een d r ietal m odel len aan de raadscommissie gepre

senteerd : 
• model 1: o verdracht van beperkt onderhoud 

Dit model  komt overeen met de h u i dige situatie waa rbij verenig ingen 
eenvoudige taken u itvoeren d i e  geen speci fieke ople id ing vereisen .  

• model 2: privatisering van onderhoud en beheer 

Volgens d i t  model laat d e  gemeente de ver antwoordel i jkheid voor het 
gehele dagel i jks onderh o u d  van de velden en het randgroen, en de p lan
n ing over aan d e  vere n i g i ngen.  

• model 3: privatisering van de gehele accommodatie 

Hi erbij  wordt een meerjar ig  gebrui kscontract voor velden en opsta l len 
afgesloten tussen ver e n i g i ngen en gemeente . De gemeente draagt a ldus 
de vol led ige verantwoordel i jkheid voor  o nderhoud en beheer over.  

Deze model len werden verd e r  uitgewerkt aan de hand van de f inancië le 
a nalyses, de kwal iteitsonderzoeken naar de complexen en de feitel ij ke 
bespel i n g .  In verband met het u itgangspunt d at de velden i n  goede staat 
aan de verenig ingen overge d ragen zu l len  worden, is  een renovati eplan 
o pgesteld . H i ervoor heeft Grontmij een kwal iteitsana lyse uitgevoerd; een 
actual iser ing van het onderzoek d at vijf  jaar eerder, in  1 99 1 , ook al  was 
verr icht.  Voor AWC betekende de versnel l ing van het renovatieprogramma 
d at tra i n i ngsveld 4 in  1 99 5  werd opgeknapt, en de velden 1 ( hoofdveld)  en 
5 genomi neerd werden voor  een beurt  i n  1 9 9 6 .  De velden 2 en 3 waren in  
1 99 3  a l  gerenoveerd . Rece ntel i jk i s  ter verbetering van de ontwater ing rond 
de velden 2 , 3 , 4 ,  en 5 een d ra inage aangebracht. Renovatiekosten komen 
voor rekening van d e  gemeente Wijchen . 

Er zi jn on derhoudsplannen voor  e lke  veren i g i n g  opg esteld waarin werk
zaamheden staan die jaar l i jks  of inc identeel u i tgevoerd moeten worden om 
de kwal iteit  op pe i l  te h ou d e n .  Aan a l le  werkzaamheden zijn waarden toe
gekend . De basisgegevens voor kosten van o nderhoud (en dus ook de 
gemeentel i jke bi jdrage bij overdracht)  zijn afgeleid van de werkel i jke kosten 
van de gemee nte over 1 99 6 .  Bijste l l i n g  van d eze cijfers vindt al leen pl aats 

a l s  gevolg van renovatie of het afstoten van velden.  

De Wijchense vere n ig ingen z i jn  vanaf het m oment d at de gemeente besloot 
pr ivat iser ing van s portaccommodat ies nader te onderzoeken, steeds o p  de 
hoogte gehouden,  en ook n a u w  bij de totstandkoming van de voorstel len  

betro kken geweest . I n  1 9 9 5  werd d e  Gelderse Sport Federatie (GSF)  i nge
schakeld om a l s  ' o n partij d i g e '  organisatie de voorbereidingen en uitvoer ing 
van het pr ivati ser ingsproces ter hand te nemen. De G S F  voert tevens 
tussenevalu aties u it .  
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Een c o m m i s s i e  v a n  vijf leden d i e  aff in i teit hebben met sport e n lof over
heidsorgan isatie werd in 1 99 5  geïnstal leerd .  Deze begeleid i n gscommissie 
heeft tot doe l  het onderhande l i ngsproces tussen gemee nte e n  'bu itensport
vere n i g i ng e n  te begeleiden e n  bewaken, en zo nodig voorstel len te o ntwi k

kelen voor  g e meente en veren ig ingen . De commissie is  dus i ntermedia i r  e n  
waar nod ig  a rbiter,  maar geen bel angenbehartig er.  E l ke tak v a n  buitensport 
is in deze c o m m i ssie vertegenwoordig d . 

De voorbere id i n g e n  van de G SF, gemeente, begeleid i ngscom missie en 
vere n i g i n g e n  zij n in  dr ie  fasen onderverdeeld en lopen van e ind 1 99 5  tot 
e ind 1 99 6 :  
• fase 1: voorbereidingen en inventarisatie 

G S F  verr i cht een verenigi ngsonderzoek (sterkte/zwa kte-analyse) . Per 
vere n i g i n g  wordt het benodigde veldonderhoud i n  beeld gebracht, met 
f i n anc ië le  en organisator ische consequenties.  

• fase 2: onderhandelingen en overeenstemming 

I n  d eze fase wordt overeenstemming bereikt over de mate van over
d racht v a n  taken,  op basis van de a nalyse van d e  G S F  en het stand punt 
v a n  d e  g e meente. Samenwerkï"ng tussen veren ig i ngen en cluster ing per 
vere n i g i n g  of complex behoren tot de m ogel i jkhed e n .  Resu l taat is een 
p r i vat iser i n gsovereenkomst. 

• fase 3: resultaa t en uitvoering 

Per veren i g i ng wordt een actiep l a n  opgesteld met te ondernemen activi
teiten op ko rte en l a ngere termij n ,  zoals deskundig heidsbevorder ing,  
p l a n n i ng en verantwoordel i jkheden.  

I n  1 9 9 6  was e r  een beheerstichting i .o .  d i e  een posit ie had tussen de ge
meente e n  d e  Wijchense sportveren ig ingen . Wel ke taken en verantwoord e
l i jkheden deze stichti ng u iteindel i jk  zou kr i jgen was toen nog n i et geheel 
du ide l ij k .  Die z i jn  namel i jk  g rotendeel s afhan keli jk van wat de verenig ingen 
ze lf  gaan doen e n  wat zij zu l len uit- C . q .  doorbested e n .  Zee r waarschijn l ij k  
w a s  dat  d e  be heerstichting e e n  coörd i nerende taak z a l  vervul len,  e n  
d aarvoor een deel (c irca 300 u u r  op jaarbasis)  van d e  overhead voor o n der
houd en beheer van de gemeente krijgt overgedrage n .  De gemeente ver
wacht d at de st ichti ng professionals en vrij w i l l igers in d ienst neemt d ie  
uitvoerende e n  adviserende taken hebben bij het o n derhoud van de ve l d e n .  
Het j aarcontract m e t  d e  NWO zal niet worden verlen g d .  Voor de wijze v a n  
f inanc ier ing i n  d e  n i e u w e  situatie z i j n  verschi l lende m ogel i jkheden:  
• de gemee nte d raagt één budget over aan de beheersticht ing (de optel

som van de f inancië le  bijdragen d ie  anders naar de verenigi ngen zouden 
g a a n )  d i e  vervolgens de zelfwerkzaamheid van c lubs en werkzaam heden 
v a n  derden beloont en tevens haar e igen acti viteiten daarmee bekostigt; 

• de g emeente m aakt de jaarl ijkse b ijdragen over a a n  de verenigingen e n  
d i e  bepalen z e l f  of en waarvoor z i j  de stichting i nschakelen . 

De p l a n n i ng van het privatiser ingsproces, e n  met name d e  voorberei d i ng s
fase, werd v ertraagd door de opr ichting van de beheersticht ing . Om tot d ie 
opr icht ing te komen werd een voorberei d i ngscommissie i ngesteld waarin 
een notar is,  e e n  accou ntant, twee Wijchense sportbestuurders en een 
gewezen voorz itter van d e  afdel ing Nijmegen van de KNVB zitt ing hebbe n .  
I n  j u l i  1 9 9 6  z i j n  voor lopige p lannen v a n  d e  beheersti chting i . O .  gepresen

teerd aan d e  veren ig inge n .  
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Verloop 1 996- 1 998 

Contract 

Eind 1 99 7  heeft d e  gemeente Wijchen ingestemd met de volgende voorstel
len,  die gelden voor alle aan pr ivatiser ing onderhevig e  sportvelde n :  
• de gemeentel i jke (te indexeren) bijdrage aan het onderhoud van de sport

comp l exen wordt de komende t ien jaar ( vanaf 1 998)  gehand haafd op 
mi n imaal  5 9 %  van de feitel i jke kosten, waarbij het jaar  1 997 pei l jaar is ;  

• het achtersta l l ig  onderhoud wordt op zo kort mogel ij ke termijn u itge

voerd conform de berei kte overeenkomst met de afzonderl ijke verenig in
gen .  Hiertoe wordt een kred iet van f 2 7 3 . 225,- beschi kbaar gesteld ;  

• op basis  van o nderzoek van N O C  * NSF/KNVB worden de noodzakelijke 
werkzaam heden u itgevoerd . H iervoor is  f 1 23 . 000, - gereserveerd ; 

• de l aatste fase van het renovat ieprogramma 1 99 6 - 1 998 wordt u itge
voerd conform planning . H iervoor  wordt een kred iet van f 205 . 1 00,
beschikbaar gesteld ;  

• de vormgeving van privat iser ing geschiedt door m iddel  van d i recte over
dracht van het onderhoud aan een drietal  veren i g i ngen,  en overdracht 
van het onderhoud van de overige veldcomplexen (met u itzonder ing van 

de atletiekverenig ing)  aan stichti ng de Groene G rasvelden ( laatste optie 
heeft betrekking op A WC) ;  

• de effectuering van privatiseri n g  van het onderhoud geldt met i ngang 
van 1 januar i  en 1 februari 1 99 8  voor respectievel i jk de i nd iv idueel priva
tiserende veren ig ingen en de beheerstichting; 

• de st ichting de Groene Grasveld en wordt een structurele subsid ie van 
f 2 8 . 500, - toegekend ten behoeve van de overhead kosten;  

• de stichting de Groene G rasvelden wordt een eenmal ige startsubsid ie 
van f 2 1 . 000,- toegekend, de zelfstandig privatiserende verenig ingen 
een eenmal ige startsu bs id ie  van f 1 .000,- ieder.  Dit subsid ie is  bedoeld 
voor bureau kosten (stichti ng)  en gereeds chap voor veren ig ingen; 

• vestig ing van opstalrecht i n  1 99 8  geldt voor die gedeelten van de sport

complexen waarop clubgebouwen en kleedacco m modaties staan.  

De gemeente 

De vertrag ing van de invoer ing van privatisering wijt de gemeente Wijchen 

vooral aan de gekozen constructie :  het opr ichten van een i ntermediare 
st icht ing d ie  tussen de betrokken verenig i ngen en d e  gemeente komt te 
staan .  Dat werd Stichting de Groene Grasvelden . Voor dat idee moesten 
veel c lubs ' o m '  ten ei nde voldoende draagvlak te hebben . Er is veel overleg 
g evoerd met de verenig ingen om het takenpakket van deze stichting samen 

te stel len en de fi nanciële randvoorwaarden te bepale n .  Slechts een paar 
c lubs heeft z ich n iet aangesloten bij d eze stichti ng, m aar deze wil len dat 
enkele maanden na de feitel i jke pr ivatisering alsnog doen . De sticht ing heeft 

in de persoon van de coördinator, een cu ltuurtechnisch medewerker, veel 
deskundigheid en bl ijkt een goede overlegpartner met zowel de clubs als de 
gemeente te z ij n .  

E e n  andere vertragende factor was het i n  kaart brengen v a n  het achterstal
l ig onderhoud per complex en het wegwerken daarvan . Begrijpelijk is  dat 

veren ig i ngen hierbij het onderste uit de kan wilden ha len .  N O C * N SF en de 
KNVB werden i ngeschakeld om een kwal iteitszorg p roject op te zetten .  

Beg i n  maart 1 998 zijn d e  contracten met d e  veren i g ingen uiteindel i jk o nder
tekend . De Gelderse Sport Federat ie  heeft een zeer belangri jke rol gespeeld 
in  de voortgang van het proces en het winnen van vertrouwen onder de 
deelnemende veren ig ingen.  
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De gekozen p rivatiseri ngsco nstructie betekent dat de o nderhoudsbudgetten 
die per sportpark en vere n i g i ng zijn bepaald op basis van een vast dek k ings
percentage,  worden overgeheveld naar Sti chting de G roene G rasvelden.  
Deze stichti ng ontvangt daa rnaast een gemeentel ijke su bsid ie voor de 
overhead v a n  f 2 8 . 500,- (0,4 fte van de gemeente, d i e  zal  gaan naar 0,2 in 
200 1 ) .  Daarvan kan d e  parttime medewerker worden gefinancierd . Dat 
bedrag komt bij de gemeente vrij o md at deze overhead daar n iet langer 
nodig is .  De stichting besteedt voor de eerstkomende d rie jaar een deel van 
de onderhoudswerkzaamheden u it  aan BTL, een cultuurtechnisch onder

houdsbedrij f .  Dit bedrijf  werd gekozen u it twaalf voorstel len,  had de beste 
prijs/kwal iteit-verhoud i ng en kwam betrouw baar over .  Het m eest arbeids
inte nsieve ged eelte van het onderhoud dient door de veren ig ingen zelf ter 
hand te worden genomen . Deze wer kzaam heden zijn geselecteerd op basis 
van een i n ve ntarisatie onder de verenig inge n .  Het is als het ware een 
'g rootste gemene deler'  van wat de m eeste cl ubs wi l len en ku nnen doen . 
Het afstoten van deze werkzaamheden is het als het ware de bezui n ig i ng,  
ten bedrage van f 70.000,-,  d i e  de gemee nte hiermee haalt .  De zelfwerk
zaamheid van AWe in  het kader van d e  privatisering komt f inancieel 
overeen met f 1 6 . 700,- .  De zelfwerkzaamheid van de clubs bestaat u i t :  
• onderhoud bossen/pl antsoenen; 
• speelschade wegwer ken;  
• beregene n ;  
• blad verwijdere n .  

Vanaf het j a a r  2000 z a l  d e  stichting een h u urprijs aan de verenig ingen 
vragen voor het onderhou d . Dat bete kent dat de clubs voor d e  jaren 1 998 
en 1 999 vr ij gesteld z i jn van huurgeld en.  Die vrijstel l i ng is f in ancieel m ogel i jk 
omdat het o n d erhoudsbudget van d e  stichting pas i n  2000 op het vastge
stelde niveau van 5 9 %  van d e  gemeentel ij ke kosten (geïndexeerd voor 
1 99 7 )  komt te l iggen.  In 1 9 9 8  is  het budget nog 8 1 , 4 %  en in 1 999 7 2 , 2 % .  
Daarmee kan d e  stichting een f inan cië le buffer opbo u wen.  

A WC 

Awe heeft i n  eerste instantie,  net a l s  de andere clubs die bij pr ivatiser ing 
betrokken werden, u itgezocht wel ke onderhou ds- en beheertaken de c lub 
op z ich kan nemen . H et bestu u r  verwachtte dat een g roep van acht vri jwi l l i 
gers nodig za l  zij n .  In  het c lu bblad z i jn  de leden ingel icht over het pri vatiser
ingsproces . D i verse leden, voornamel ij k  VUT-ers en 'thu iszitters' -de oudere 
kern-,  hebben zich aangemeld voor het verrichten van onderhoudsta k e n .  
A W C  g i ng bi j  pr ivatisering u it  van een verenig ingsbudget (de f i nancië le 
bijd rage van d e  gemeente) en een d riesporenbeleid, waarvan d e  accenten 
nog gelegd m oeten worden :  
• spoor 1 :  ' meeg aan met d e  beheerstichti n g '  
• spoor 2 :  ' samenwerking m et buurveren i g i ng Alverna'  
• spoor 3: ' zelfwerkzaamheid  AWe' 

I n  eerste instantie vond AWe dat d e  sticht ing zich eerst moest waarmaken.  
De c lub neemt b i j  voorkeur zelf  verantwoordel ijkeid en toont het  l iefst eigen 
i n it iat ief.  AWe vroeg i n  1 99 6  a l  offertes aan voor u it  te besteden werk
zaamheden.  De club had toen onda n ks renovatiewe rkzaamheden nog 
steeds klachten over enke le  velden (vooral velden 1 ,  5 en in m i ndere m ate 
6 ) .  Het best u u r  verwachtte van d e  p rivatiser ing dat de kwaliteit van de 

velden verbeterd wordt.  In  1 99 6  kl aagden veel  leden over de matige 
kwal iteit .  
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AWC i s  achteraf tevreden over het berei kte resultaat .  E r  is u iteindel i jk toch 
gekozen voor de constructie waarbij d e  i ntermedia i re  st ichting een deel van 
het onderhoud l aat verri chte n .  Vooral  het wegwerken van het "achterstal l ig 
onderhoud door  d e  gemeente wordt a ls  w i nst beschouwd . De voetbalver
en ig ing z i et kwal iteitsverbetering van de accommodatie namel i jk  als een 
belangr i jk  doel van d e  p ri vat iseri n g .  Er  is d o o r  NOC * NSF een actieplan 
opgesteld o m  de kwal iteit verder te verhogen . Daar wordt de gemeente nog 
mee belast ( o . a .  om hei n ing,  he�werk,  b a l l envangers ) .  
Beg in  1 998 heeft AWC een vrijw i l l i g e  o n d erhoudsp loeg van tien man 
samengesteld d i e  e l ke maandag ochtend van 8 . 30 tot 1 2 . 30 u u r  de naar  de 
c lub overgehevelde werkzaamheden verri c h t .  In  d i e  p loeg z itten hoofdza
kel ij k VUT-ers,  AOW-ers en andere oudere m annen die buiten het fo rmele 
arbeids proces sta a n .  De onderhoudsploeg h eeft een vast contactpersoon 
d ie  d e  afste m m i ng met het best u u r  regelt .  D e  groep i s  enthousiast en be
sch i kt over een eigen r u i mte op het sportpark  waar het gereedschap i s  
opgesl agen e n  de onvermijdel ij ke koel kast n iet ontbreekt.  Voor de bekosti 
g i ng van het gereedschap kon AWC een beroep d oet o p  het  budget dat de 
sticht i n g  onder meer d aarvoor van d e  gemeente had o ntvangen . AWC 
o nt ing hiervoor f 2 . 800,- . D e  medewerker v a n  de st ichting houdt zowel 
contact met deze ploeg als met het veren ig i ngsbestu u r .  
In  maart 1 99 8  heeft d e  gehele groep een tra i n ing ' pr ima i r  o nderhoud sport
velden'  gevo lgd van I P C  G roene R u i mte u i t  Arnhem . I n  deze cursus 
kwamen bodem k u nde,  waterbehee rs ing,  g rasherken n ing,  aanleg sportvel
den en uitvoeren pr ima i r  onderhoud aan de orde.  D i t  werd zeer nuttig ge
vond e n . 
De co ntacten van AWC met andere vere n i g i ngen, d e  sticht ing  en de ge
meente zijn g oed . M et de gemeente is er  steeds mi nder  vaak co ntact, 
omdat de c l u b  na overdracht meer te m a k e n  heeft m et de stichti ng . 
AWC d raait  s i n d s  een jaar  of twee weer goed . Een hoge schuld vanwege 
een bel asti ng naheffing op tra i nersvergoed i ngen is  door m id del van een 
superloterij geheel gesaneerd . Het bestuur  is  weer compleet en n ieuwe 
leden melden z ich weer a a n .  
AWC z a l  in  2000 een w a t  hoger tar ief  moeten beta len dan tot nu toe het 
geval is  geweest (naar  schatting c i rca f 1 0 . 000,-) . Daar  staat tegenover 
dat in  1 9 98 en 1 9 99 geen huur  aan de sti c hting behoeft te worden afge
dragen . 

Stichting de Groene Grasve/den 

De stuurgroep is  i n  overleg met d e  gemeente en d e  betro k ken verenigingen 
nageg aan wat d e  voordelen z i jn van een beheersti cht ing : 

Voordelen voor d e  gemeente:  
• voorkomen wordt dat een bonte verscheidenheid aan pr ivatiser ings

var ianten ontstaat met een bij behorende belasting voor het ambtelijke 
apparaat;  

• betere garanties ten aanzien van kwal i teitshand havi ng;  
• één aanspreekpunt . 

2 Voordelen voor d e  veren ig ing :  
• een vermi nderde belasti ng van het k ader ;  
• i nkoopvoordelen door gezamenl ijke i n koop; 
• maatwerk per veren ig ing bl ijft mogel i jk ;  
• d e  k w al iteit van het onderhoud kan d i rect beïnvloed worden; 
• de mogel i jkheid om over onderhou d sdesku n d i g heid te beschi kken is  

beter .  

De st icht ing besch ikt over  een partt ime coördi nator/medewerker met een 
cultu u rtechnische achtergrond . H ij is  contactpers o o n  voor d e  verenig ingen,  
hun onderhoudsploegen en BTL d at het cu ltuurtechn isch o nderhoud 
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4 . 3  

Tabel  4 . 1 

Tabel 4 . 2  

verr icht.  Verder  houdt h ij ruggenspraak met het stichti ngsbestuur .  Dit 
bestuur  i s  onafhankel ij k :  er  z itten geen afgevaard igden van Wijchense 
sportveren ig ingen i n .  De stichting heeft bovendien een Raad v·an Commissa
rissen . Dat z i jn  verteg e nwoordigers van de s portveren ig ingen die met de 

stichting samenwerke n .  

Kernvariabele 'gebruik' 

Aantal leden AWC (exclusief  zaalvoetbal)  

aantal leden 1 99 5 /96 

senioren 1 3 7 

jeugdleden 2 3 3  

niet-spelende leden 220 

totaal 590 

Normteams/gebru ik  (per  se izoen) 

gebruikers 

verenigingen 

onderwijs 

kerncijfer gebruik 

1 9 95/ 1 996 

2 1 , 5 

1 07 

1 996/1 9 9 7  

1 42 

2 8 1  

247 

670 

1 9 96/ 1 9 9 7  

2 1 , 5 

o 

2 1 . 5 

1 997/1 998 

1 64 

3 1 0  

230 

704 

1 99 7/ 1 998 

24, 5 

o 

24, 5 

4.4 Kernvariabele ' kwaliteit' 

Tabel 4 . 3  
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1 995/ 1 996 

Op basis van d e  enquête o n d e r  het gebrui kerspanel en de technische kwal i
teitsopname door N O C * N S F  i s  d e  volgende d i agram samengesteld . 

K waliteit van sportpark  De Wychert i n  rapportcijfers 
(opname :  j u n i  1 996)  

onderdelen gebruikerspanel 

sportvelden 5,0 

sportmaterialen 6,8 

parkeren/fiets 7,0 

omgeving sportpark 7 , 7  

reiniging/onderhoud 7 ,3  

beheer/toez icht 6,7 

overall-beoordel ing 6.8 

kerncijfer kwaliteit 1 996 

technische opname 

5 , 6  

5 ,6  

6 ,5  

6,0 

5 . 5  

7.0 

6,0 

6 .4 

Kantine en k leedkam ers val len buiten het kwal iteitsoordeel aangezien deze 
al langere tijd i n  beheer z i jn van AWC . Sportpark De Wychert kr ijgt een 
voldoende van d e  s pelers . Toel ichti n g  is gegeven o p  d e  volgende punten:  
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• De sportvelden scoren een onvoldoende.  De gebru i kers vinden de 
kwal iteit van de velden overwegend matig ( kui len,  hobbel ig,  ongel ij k ) ;  
m e n  vindt d a t  de velden s lecht bijgehouden worde n .  

• Parkeergelegenheid wordt door e nkelen a ls  'beperkt' omschreve n .  
• Sportpark De Wychert heeft last v a n  inbraak en vandal isme. Dit wordt in  

verband g ebracht met d e  aanwezigheid van een school  i n  de buurt (om

gevi ngsfactor) . Daarnaast wordt  opgemerkt dat  er voor  toezicht en 
beheer m i nder aandacht i s .  

De technische i nspectie van NOC * N S F  komt u i t  op e e n  zes . D e  volgende 
kanttekeningen zijn gemaakt:  
• De kwal iteit van de velden loopt sterk uiteen. Het h oofdveld, veld 2 en 

veld 6 hebben een matige vlakheid , de top lagen zijn slecht en het g ras
bestand is  onvoldoende. De a ndere veled en zijn aanmerkel ij k beter, wat 
vooral een gevolg is van renovatie .  

• De algemene indruk van het park i s  dat het redel ij k verzorgd i s .  Het is  
vr i j  van zwerfafval . NOC * N S F  heeft de indruk d at het veldonderhoud 
door het werkvoorzieningsschap onzorgvuld ig is .  Beregenen, u itvul len 

van speelschade en ongedierteschade en onkruidbestrijd ing vinden on
voldoende p laats . 

• Op het park is bijna elke dag iemand aanwezig . 

1 99 7/ 1 998 

De tweede serie metingen heeft betrekking op het einde van seizoen 
1 996/ 1 997 ( panel)  en maart 1 998 (technisch) . 

Tabel 4 . 4  K wal iteit van sportpark D e  Wychert i n  rapportcijfers 
(opname:  gebru i kers juni  1 99 7 ;  technisch maart 1 998)  

onderdelen gebruikerspanel technische opname 

sportvelden 6,0 5 ,9  

sportmaterialen 6,9 6,8 

parkeren/fiets 7,4 7,0 

omgeving sportpark 8, 1 7 ,0 

reiniging/onderhoud 5,8 6 , 5  

beheer/toezicht 6,8 7,0 

overall-beoordeling 7 , 1  6 .7 

kerncijfer kwaliteit 1 99 7  6 , 9  

De gebrui kers van s portpark Wijchert zijn beter te spreken over hun sport
complex dan vorig jaar ( + 0 . 3 ) .  De hogere waarderi n g  is  over de gehele l i nie 

waarneembaar, behalve op het punt rein iging en schoonmaak.  Verbetering 

van het sportpark geldt vooral  voor de par keergelege nheid ( +  0 . 4) en de 

omgeving ( + 0.4) . Gebrui kers vroegen aandacht voor de volgende punte n :  
• Evenals vorig jaar wordt d e  staat van de (trainings )velden niet goed 

geacht:  s lecht ingezaaid, hobbe l i g  en met kui len.  
• De parkeergelegenheid i s  vernieuwd,  a l leen voor velen l igt  deze nu op te 

grote afstand van het park .  Ook d e  fietsenstal l ing l igt  te ver van het 

c lubgebouw verwijderd . Voor zowel auto's als fietsen geldt d oor deze 
afstand een g rotere d iefstal- of i n braakgevoeligheid . 

• De spelers geven d u idel ij k een verbetering aan, mede door de groei van 

de c lub.  De beweg wijzerin g  voor het park behoeft verbetering . 
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4 . 5  

Tabel 4 . 5  

Tabel 4 . 6  

gemeente 

AWC 

stichting 

totaal 

kern cijfer financiën 

O o k  de technisch inspecteur  van N O C * NS F  constateert verbetering op een 
aantal aspecten van de accommodatie, vooral sportmateriaal en rein igi ng/ 

onderhoud .  Dit laatste punt geldt met name voor het park i n  het algemeen 
en m i nder voor de velden zelf .  Meer aandacht is vereist voor het uitvu l len 
van de speelschade en o ngedierteschad e .  

Deze beoordel ingen hebben nog betrekking op d e  ' o u d e  situatie' toen het 
onderhoud werd verricht door het werkvoorzien ingsschap . Door renovatie 
zijn de velden wel verbeterd . 

-

Kernvariabele 'financiën' 

Contributieniveaus AWC ( i n  g u ldens per jaar)  

1 995/1 996 

senioren 1 85 

junioren 1 35 

pupil len 1 00 

1 996/1 997 

1 85 

1 35 

1 00 

Fi nancieel resu ltaat van sportpark De Wychert ( i n  g u l d ens) 

1 995/1 996 1 9 96/1 997 

lasten baten lasten baten lasten 

96 .853 4 .876 1 0 1 .05 1 7 .236 

4.741 1 .605 6 . 1 76 0 

0 0 0 0 

1 0 1 . 5 94 6.481 1 07 .227 7.236 

1 995/1 996 1 996/ 1 997 

-95 . 1 1 3  -99.99 1 

1 997/1 998 

1 95 

1 45 

1 20 

1 99 7/ 1 998 

baten 

1 997/1 998 

H et gemeentel i jk  verhuurtarief is  tussen 1 996 en 1 99 7  gestegen van 
f 9 6 5 , - naar f 1 .447,- per veld . 

4.6 Contextvariabelen 

( nog)  n iet van toepassing 
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5 Sportpark Jagersveld (Zaanstad) 

Situatie: 
• Per 1 / 1 /9 7  is het dagel i jk s  e n  g root o nderhoud o p  s portpark  Jagersveld 

overgedrage n  aan de Beheersticht ing Sportpark Jagersveld i . o .  
(opger icht o p  3 apr i l  1 99 7 ) .  D

'
e v ier  veren ig ingen o p  het s p o rtpark z i jn i n  

het stichti n gsbestuur vertegenwoordigd . 
• Het sportpark wordt bespeeld door  d e  voetbalvere n i g i ng e n  RCZ ( 2  

wedstrijdve lden en trai n i ngsveld)  e n  P S Z  ( 2  wedstrijdvel d e n L  de korfbal
veren ig ing ZKC ( h alfverh ard terre i n  voor 3 wedstr i jdvelden) e n  de 
hand balveren ig ing HVZ (2 asfaltve lden) . 

• Er z i jn i n  het kader van d e ze pr ivat iser ing g een opstal len o verged ragen 
aan de verenig i ngen,  met  uitzonder ing van een voormal ig d ienst
gebouwtje b ij de i ngang van het sportpar k .  Kleed kamers w

'
aren e n kele 

jaren eerder al  i n  beheer gegeven van de c lubs .  Exploi tatiesubs id ies 
h iervoor z i jn  i n m iddels afgeschaft.  C l ubgebouwen z ij n  i n  e igendom bi j  de 
veren ig ingen . 

• Rekeni ngjaar  1 99 5  en se izoen 1 99 5 / 1 9 9 6  wordt b ij deze cases a ls  
nu l jaar  beschou wd. 

5. 1 Voorgeschiedenis en karakteristiek 

Het sportcomplex en de verenigingen 

S portcomplex Jagersveld biedt hu isvesting a a n  twee voetba l veren ig i ngen,  
een korfbalcl u b  en een hand balvere n i g i n g .  E l k  van deze veren i g i ngen huurt 
velden voor eigen gebr u i k  e n  heeft d e  besch i k ki ng over een c l u bhuis e n  
kleed kamers . Het s portco mplex l igt tussen twee woonwijken i n  en wordt 
omgeven door en kele fabr ieken e n  d e  d r u k ke Coentu n nelweg . E n ke le  jaren 
geleden stond het sportpa r k  nog op de nomi natie om bebouwd te word e n .  
Vanaf 1 994 z ij n  de c lubs i n  o nderhandel ing m et de gemeente o m  het 
o nderhoud e n  beheer over te nem e n .  

ZKC i s  e e n  redel ij k grote korfbalveren i g i ng d i e  d e  bes c h i k k i n g  h eeft over 

één groot halfverhard ( wedstri jd/tra i n i ngs) veld van 6 0  b ij 9 0  meter, waarop 
dr ie wedstrijdvelden naast e l kaar u i tgelegd k u n nen worden.  Ve ldkorfbal 
v indt p laats tussen half  m aart  en e i n d  oktober,  de zomermaanden 
u i tgezonderd . De c lub bestaat i n m i d dels  6 5  jaar en s p eelt h a a r  wedstrijden 
op zaterdag . De l aatste jare n bloeit de verenig ing weer ,  na een periode van 
terugloop van het ledenaanta l .  Het bestuur  (vi jf  lede n )  is  klein maar stabie l ,  

en goed geschoold op meerdere terre inen . De club d oet veel  voor de jeugd 
e n  heeft dan ook een f lorere nde jeugdafde l i n g .  Behalve school korfbal 
organ iseert ZKC bedrijfskorfbalwedstrijde n ,  die moeten u i tmonden i n  een 
competit ie.  

H a n d balverenig ing  H VZ heeft twee asfaltvelden i n  gebru ik .  D e  club is 
opgericht in 1 9 62 en heeft vanaf die t i jd door Zaanda m  gezworven, totdat 
er ru imte vri jkwam op Jagersveld . Tegenwoord igd is het ' d e  c l u b  van een 
jonge generatie ' ,  d ie  weer behoorl ij k i s  gegroeid sinds 1 990.  Vooral  

ki nderen melden z ich de l a atste jaren a a n .  De i n itiati even v a n  een 
jeug dtra iner  zijn daarvan d e  oorza a k .  H et cl ubgebouw is  o n l a n g s  uitgebreid 
met een fitnessrui mte en een bestuurs kamer.  De clu b  heeft een goed 
bestand van kaderleden.  Tra i ners z i jn a l lemaal  ged ip lomeerd e n  n iemand 
wordt betaal d .  F inan cieel i s  d e  vere n i g i n g  gezond . H e t  eerste heren- e n  
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d amesteam worden gesponsord . O m d at één veld uit het onderhoud was 
genomen,  betaa lde de c lub s lechts d e  huur over één vel d ,  net a ls  PSZ.  
Voetbalvere n i g i n g  PSZ bespeelt  twee wedstrijdvelden e n  kan voor trai n ings
doele inden terecht op het veld van Z K C .  H et is  een vrij k leine zaterdag
veren i g i n g  d ie het tweede veld al l angere tijd in eigen o nderhoud heeft . 
Peter S choenen Voetba lveren ig ing was ooit een bedr ijfsvoetbalc lub met 1 0  
seniorenelfta l len  e n  een g rote jeugd afdel i n g ,  maar werd s lachtoffer van d e  
verg ri jzende w i j k  Kogelervel d .  S i n d s d i e n  staat P S Z  voor Prett ige Spelers 

Zegevieren . O n l a ngs is er weer een k le ine jeugdafde l ing ( m i n i ' s )  opgezet . 
Het bestuur  heeft versterk ing nodi g .  

Voetbalveren ig ing RCZ is  e e n  middelgrote voetbalveren ig ing d i e  gebru ik  
maakt van twee wedstrijdvelden en een tra in ingsveld .  RCZ v ierde i n  ju l i  

1 996 haar 7 5-jar ig bestaan met een f a m i l iefeest, wat m eteen aangeeft om 
wat voor c lub het gaat.  De verenig i ng heeft zowel een zaterd ag- a ls  een 
zondagafd e l i n g .  H et gaat bi j  d e  led e n  o m  de g ezel l igheid en d e  socia le 

contacten .  De bereidheid om wat voor d e  c lub  te doen is  vr i j  groot:  het is  
een echte vrij w i l l i gersc l u b .  Er  voetbal len ook dames, d i e  voor competitie
wedstrijden gebru i k  m a ken van het tweede veld van PSZ.  

A anleiding tot priva tisering 

De gemeente Zaanstad had i n  verge l ij ki n g  met oml iggende gemeenten een 

uitgebreid takenpakket voor het beheer e n  onderhoud van sportaccommo
d aties . Door bezu in ig ingen i n  de jaren tachtig kwam dit  pakket onder d r u k  
t e  sta a n .  V o o r  d e  sportvelden resu lteerde d it  i n  een toenemend achtersta l l ig  
onderhoud .  Van de verenig ingen werd verwacht dat z i j  voortaan de kleed
gebouwen g i ngen onderhouden,  d e  terre inen schoonhie lden en het klein 
onderhoud aan d e  velden verrichtten .  De gemeente beperkte zich tot de 
sportvel d e n .  De randgebieden van d e  s p o rtparken ( bossages, toegangs
paden, parkeerterrei nen)  kregen vanaf die tijd m i nder aandacht.  De voetbal
verenig i ngen verkozen halverwege d e  jaren tachtig overigens zelf al  voor 
het verri chten van ( l ichte) o nderhoud swerkzaamheden ( bel i jnen,  kanten 
steken, kn ippen,  onderhoud doelen, papierpr i k ken) boven het u i t  het 
onderhoud nemen van een aanta l  velden d oo r  de gemeente . 

De gemeente r ichtte beg i n  jaren negentig een werkg roep onderhoudsachter

standen o p ,  die een voorkeur  u itsprak voor vo l ledige privatiserin g ,  waarbij 
de e i ndverantwoordel ij kheid over de g e hele exploitatie van de accommo
d atie aan d e  sportverenig ing wordt overged ragen.  De taak van de gemeente 

bestaat d a n  nog u it ' d e  i nteresse in de taakvervu l l i n g  door de verenig ingen 
v i a  middel  van p lanning,  regu ler ing en f inancier ing ' .  U it  bezu in ig ings
overweg ingen,  maar ook d oor veranderende o pvatt ingen over de rei kwijdte 

van overheidsbeleid,  onttrekt de g emeente zich aan eerdere bestuurl ij ke en 
f inancië le verantwoordelijk heden.  

Uitgangspun ten en voorwaarden 

De gemeentelijke p rojectgroep Pr ivat iser ing was gehouden aan d e  volgende, 
algemene, voorwaarden:  
• De gemeente b l ijft het e igendom van de accommodatie behouden en 

d ient de g arantie te  hebben dat deze goed wordt verzorgd . 
• De gemeente s lu i t  een huu rcontract af tegen een symbol isch bedrag 

(b ijv . f 1 , - )  per complex,  waar in een onderhoudsverpl ichting i s  
opgeno m e n .  

• Het afkeuren van velden i n  relatie tot mogel ijke beschadig ingen is een 
verenig i n g staak en -belang . 
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• Zelfwerkzaamheid bij d e  verenig i ngen is absoluut noodzake l ij k  om d e  
kosten van o nderhoud b innen d e  perken te houden . 

• Deskundigheidsbevordering bij d e  verenigi ngen is essentieel om het 
onderhoud goed te kunnen u itvoeren.  

• De g emeente houdt steekproeven om d e  staat van onderhoud te contro
leren . 

• De s u bs id ieverstrekk ing w ordt gekoppeld aan de d oo r  de g emeente 
berekende behoefte aan velden, zodat een sturi ngsmogelij kheid blijft 
bestaan bij het ontstaan van een overschot of bij g ewijzigd g ebru i k .  

V a n  d e  gemeen te wordt het volgende verwacht: 
• O mdat beheer en onderhoud vol led i g  aan veren i g i ngen wordt overge

dragen,  oefent de gemeente al leen nog eigenaarstoezicht u it ,  tenzij door 
de gebrui kers een beroep wordt gedaan op specia l ismen van DSOW. 

• De gemeente g eeft subsid iegaranties voor minimaal  vijf jaar (publ iek

rechtel ij k ) ,  of legt vergoed i ngen voor beheer en o n derhoud contractueel 

vast ( privaatrechtel ijk ) . 
. 

• H et achterstal l i g  onderhoud d ient weggewerkt te z i jn .  
• Er komt een contractueel waarborg voor het schoolgebru ik  van sport

velden en kleed kamers . 
• De tech nische en f inancië le kennis van de gemeente wordt via cursussen 

overgedragen aan de verenig ingen en beheersticht ingen.  
• De gemeentel i jke voor l ichting vi ndt p laats via info-bul leti n s .  
• H et le id inggevend personeel van de afde l i ng Onderhoud Sportvelden 

g a at een ' i ngen ieursbureaufunctie' vervu l len, waarvan de beheer
sti chtingen tegen een bepaalde vergoeding gebr u i k  kunnen m aken.  

Voor de verenigingen geldt het volgend e :  
• De c lubs kr i jgen de vol ledige zorg voor het onderhoud van de accommo

daties, waarbij de overdracht per complex wordt g eregeld v ia  een 

beheerstichti n g .  
• E l ke beheerstichting moet over voldoende financiële ken nis  besch i kken . 

Ten behoeve van renovaties moet er gereserveerd worden .  De vergoe
d i ngen daarvoor worden a part u itgekeerd . De gemeente oefent daar 
controle op uit .  

5 . 2  Verloop van het privatiseringsproces 

Voorbereiding 

Beg i n  jaren negentig is  een gemeentelijke projectgroep ingesteld met a ls 

taak ' het ontw i k kelen en u itvoeren van een strategie voor de privat iser ing 
van het onderhoud aan veldsportaccom modaties en d e  overd racht d aarvan 
aan de gebruikers' . Deze strategie m oest worden afgestemd op de herschik
king van sportaccommodaties . De tijd d ie nodig is  voor het totale 
privatiseri ngsproces is geschat op 4 tot 5 jaar .  
Door d e  projectg roep is een werkg roep geformeerd d ie  tot taak had het 

opstel len van een privatiseri ngsscenario, waarbij reken i ng moest worden 
gehouden met het afstoten van bepaalde sportparken .  De werkg roep heeft 

de volgende zaken uitgewerkt: 
• een overzicht en p lanning van het wegwerken van achterstal l i g  

onderhoud,  met i nachtneming van de f inanciële randvoorwaarden en de 

scenario 's  bij afstoti ng van een aantal complexen;  
• het aanbrengen van een fasering van de overdracht aan d e  gebrui kers in 

de periode 1 992- 1 99 6 ;  
• een voorstel voor de toekomstige functie(s)  van d e  vijf terreinmeesters, 

en de effecten d aarvan ;  
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• het bepalen v a n  verantwoordel i jkheden voor besp e l i ng van velden na 
overdracht v a n  onderhoud en beheer;  

• aangeven van bedragen aan g root e n  dagel ijks o nderhoud per sportpark.  

O p  grond van een kwal iteitsopname zi jn d e  achterstanden op categorieën 
e n  onderdelen van sportparken vastgesteld . Ui tgangspu nten d aarbij waren: 
• geen concessies ten aanzien van de speel-, kunststof- en 

oefe nopperv l akken en gevaarl i jke verhard i ngen ; 
• fu nctioneel waarborgen (doel waarvoor d e  categor ie gereal iseerd i s ) ;  
• visueel  ordel i jk ;  geen l u xe,  d u s  geen verbeter inge n .  

Bij het opstel len van d e  begroti ngen i s  uitgegaan v a n  kengetal len,  waar 
nodig gecorrigeerd per sportpark, bijvoorbeeld als gevolg van de 
bereikbaarhei d .  Het weg werken van achterstal l ig o n d erhoud i s  door de 
gemeente ter hand genom e n .  De vi jf  terre inmeesters z i jn  overgeplaatst naar 
d e  afdel ing Plantsoenen van de gemeente.  T ijdens d e  periode van over
d racht worden zi j  in staat gesteld adviezen te verstrekken en begel eiding te 

b ieden . 
De verenigi ngen zi jn vanaf het moment van overdracht verantwoordel i jk 
voor d e  bespe l ing .  Bij de vastste l l ing  van d e  onderhoudsvergoedi ngen is  
u i tgegaan van zelfwerkzaamheid van verenig ingen , met u i tzondering van 
h andel i ngen en bewerkingen die speci a l istische kenn is  en geavanceerde 
machi nes en app aratuur verseisen . H et over te dragen onderhoudspakket 
betreft het onderhoud t i jdens het seizoen en gedurende de rust- en 
restauratieper iode van e lk  jaar .  
E l ke begroti ng is verdeeld i n  een viertal o nderdel e n  d i e  nader  u itgewerkt 
z ij n :  
• reserver ingen 
• cycl isch o nderhoud a a nnemers 
• m ateri a len cycli sch onderhoud 
• machi ne koste n ,  i nvesteri ngen en onderhoud . 

I n  het n ajaar van 1 99 5  komen de voorbereidingen o p  gang voor de pr ivati
sering van sportpark Jagersvel d .  Een aantal a ndere complexen is dan 
i n m iddels geprivatiseerd . Beheer en o nderhoud van J agersveld zal  naar 
verwachting per 1 septem ber 1 996 worden overged ragen . In november 
1 9 95 besl u iten de vere n i g i ngen van Jagersveld, die met e lkaar  en begeleid 
door de gemeente regelm atig overleg voeren, tot het o p richten van de 
Beheersticht ing Sportpark Jagersveld . De sti chti ng i . o .  houdt zich onder 
meer bezig met: 
• het schouwen van het complex door een externe deskundige (G rontmij ) ;  
• een overzicht van het achtersta l l ig onderhoud per veren ig ing ;  
• het i n  kaart brengen van de grenzen van het sportpark;  
• deelname door  twee leden per verenig ing aan de cursus 

grasmatonderhoud; 
• eventuele specif ieke omstandig heden d i e  van i nvloed kunnen zijn op de 

gebrui ksovereenkomst; 
• het BTW-vraagstu k :  i s  d e  sticht ing BTW-pl ichti g ?  De gemeentelijke 

vergoedi ngsbedragen zijn in ieder geval i nclusief BTW; 
• overname v a n  het d ienstgebouw van D SOW; 
• vervaldatum huurtarief e n  vergoed ing reclameborden .  

Con tract 

De omvang van d e  overdracht van het o nderhoud e n  de exacte voor
waarden waaronder d i e  p laatsvi ndt, worden per com plex in een contract 
vastgelegd . I n  ieder geval worden zowel het groot- a l s  het d agel i jks 
o nderhoud gepri vatiseerd . Ook de opstal len van de D SOW (tenzij ze een 
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o penbare fu nctie vervul len)  worden overged ragen . A l s  de par keerplaatsen 
u i ts lu itend d oor sportclubs worden gebru i kt ,  val len d eze ook o nder de 
overdracht.  Bij het gedwongen verlaten van een accommod at ie d ient de 
gemeente een gel ij ke of gel i jkwaardige and ere voorz i en i ng aan te bied e n . 
De overdracht houdt in ieder geval i n  dat d e  veren ig ingen o n d erhoud plegen 
a a n :  
• speel- en oefenvelden, i n clusief de daar in  l iggende dra iner ingen;  
• d e  opsta l len ,  i n clusief r io ler ing.e n ,  gas-,  w ater-, electra-, telefoon- en 

a ndere le id ingen;  
• a l l e  tech nische i nsta l lat ies, inc lus ief d e  bemal ingsi n stal lat ies;  
• wegen, paden en andere verharde oppervlakken; 
• hekwerken,  poorten en a ndere e rfafscheid ingen; 
• boomsingels  en andere beplante oppervla kken; 
• s loten en andere waterlopen . 

De veren ig i ngen hebben de pl icht d e  sloten twee keer per jaar  te schouwen . 
O o k  m oeten d e  c lubs ervoor zorgen dat een externe i nstantie o nderhouds
programma's  opstelt en er jaar l i jks een schou wrapport inzake de staat van 
onderhoud aan d e  gemeente wordt toegezonden. 
N aast een onderhoudsbudget stelt de gemeente subsies beschi kbaar aan 
veren ig ings kader voor het deelnemen aan cu rsussen cultuurtechniek.  De 
'oude'  huurcontracten verval len op het moment van overdracht.  Daarvoor 
in  de pl aats komen ' i ngebrui kgevi ngsovereen komste n '  met de beherende 
i nstanties . Door de projectg roep i s  eerst een model-gebrui ksovereenkomst 
opgesteld .  Van maart tot december 1 993 is hierover onderhandeld met de 
werkgroep Privatisering Sportcomplexen Zaa nstad, d i e  de meeste veldsport
verenig ingen i n  Zaanstad ve rteg enwoord igt . In  decem ber 1 9 9 3  werd men 
het eens over een defi nit ieve ve rs ie .  

Verloop 1995 - 1996 

De gemeente 

Tot n u  toe ver loopt het gehele pri vatiseri ngsproces van sportvelden i n  

Zaanstad n a a r  tevredenheid van d e  gemeente. Gebleken is d a t  d e  i nzet v a n  
vr ij w i l l igers noodzakel ijk  i s .  Wanneer veel ta ken worden u itbesteed a a n  
profess ionals ,  d a n  i s  het budget e r g  krap . Ook over d e  onderhandel ingen 
met veren i g i ngen is  de gemeente tevreden : d i t  was ook b i j  sportpark 
Jagersveld een zaak van loven en bieden b i n nen vooraf gestelde f inancië le  
kaders . De afde l ing sportvelden van de gemeente bestaat nog slechts u it  
één m a n .  Voor de privatisering waren dat er  t ien.  Wanneer er werkzaam

heden van de gemeente worden gevraag d ,  d a n  wordt de Plantsoenendienst 
i ngeschakel d .  
De gemeente verwacht weinig p roblemen bij privatiser ing v a n  Jagersveld ,  
hoewel het schou wrapport van G rontmij nog moet worden o pgemaakt.  H et 
p a r k  moet nog voor de overdracht visueel op orde worden gebracht.  N a  
overdracht p e r  1 september 1 996 heeft de gemeente geen structureel 
overleg meer met de verenigingen of de stichting . Twee keer per jaar ( i n  
m a a rt en septem ber) wordt een gemeentel ij ke onderhoudsbij d rage 
overgemaakt .  In februari o ntvangt d e  gemeente een schouwrapport .  A a n  
h e t  e ind van het boekjaar dienen de veren i g i ngen/de sticht ing hun/haar 
f inancieel verslag toe te sturen.  

De verenigingen 

De vier  veren ig ingen van J agersveld werken formeel s amen i n  een beheer

stich ting. E lke  club heeft één afgevaard igde en een p laatsvervanger i n  het 
st ichti ngsbest u u r .  De voorzitter van d e  st ichting is o nafhankel i jk .  De 
stichting beheert tevens de subsid ies voor het onderhoud en is  het 
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aanspreekpunt van d e  gemeente . Bovendien regelt d e  stichting het regel
matig schou w e n .  De huurtarieven d ie  i n  de o u de situatie aan d e  gemeente 
werden betaa l d ,  komen in de n ieuwe situatie ten g unste van de stichting 
ten behoeve van een fonds ' reserveri ngen ' . De sticht ing bestaat uitslu itend 

u it vrij wi l l igers . De vereni g i ngen van Jagersveld konden bij de voorberei
d ingen voor d e  privatiser ing en het samenwerken i n  st ichti ngsverband 
gebruik  maken van ervari ngen van andere Zaanse sportparken .  De c lubs 
bl i jken goed m et el kaar samen te werken . V o orheen h adden ze nauwel ij k s  
contact met e l kaar .  Al le  c lubbestuurders v i n d e n  het een g r o o t  voordeel dat 

ze el kaar ook buiten privatiseringszaken om ku nnen he lpen en samen
werken (bijvoorbeeld bi j  het dru kken van clu b blaadjes,  het gebruik van de 
velden,  het organ iseren van toernooien etc . ) .  B i j  het voorbereiden en 
u itvoeren van onderhoudstaken kunnen de verenig i n g en via d e  sticht ing 
gebr u i k  maken van el kaars kennis ,  expertise en werk kracht.  

ZKC verwacht dat er voor d e  club n iet zo veel verandert a ls gevolg van de 
privatiseri ng . G rootste zorg i s  of de gemeente ook over vijf jaar nog 
s u bsid ie  zal ver lenen voor het beheer en onderhoud . De hoogte van het 
subsid ie wordt in orde bevonden.  Een punt van kriti ek  betreft het 

schoonhouden van d e  sloot d ie  sterk vervui ld  bl ijkt te zijn a l s  g evolg van 
lozingen van een nabijgelegen fabrie k .  Dat m oet de st ichting straks gaan 
doen;  ten o nrechte, vi ndt men.  Tot n u  toe hebben dr ie bestu urs leden z i ch 
met privatiser ing beziggehouden.  Tijdens de jaarvergadering en i n  het 
clu bblad is regel m atig meld ing gemaakt van de voortg ang . Er is n iet 

gebleken dat leden ertegen waren . H et bestu u r  is a lt i jd voor privatisering 
g eweest omdat het n ieuwe mogel ij kheden b iedt.  Door samen werking zou 
het zelfs ge ld  ku nnen opleveren .  Een g roepje VUT-ers d at l id  is  van ZKC 

doet als s inds enige jaren het onderhoud aan de opstal l e n .  De c lub is  van 
p lan het eerste jaar a l le  n ieuwe taken uit te bested e n .  Daarna wordt 
bekeken wat d e  c l u b  zelf kan g aan doen . M aar eerst zal d e  g e m eente nog 
één grote onderhoudsbeurt verrichten .  Het g aat daarbij onder m eer om de 
paden en wat d aaronder l igt .  O ok de rioler ing komt nog aan bod . ZKC heeft 
geen problemen met het vervu l len van kaderfuncties,  hoewel er vacatu res 
zijn voor sponsor ing en ledenwerving . 

O o k  HVZ voorziet weinig pro blemen bij de p r ivatiseri n g .  Asfaltvelden zi jn 
niet onderhoudsi ntensief .  Er  moet gereserveerd worden voor g root onder
houd d at één maal  per 1 5  jaar  moet p laatsvinden.  Daarnaast h eeft de c lub 

een (overigens wat k le i nere d a n  andere) verantwoordel i jkheid b i j  onderhoud 
aan paden , s loten ,  struiken,  hekwerk en dergel i jke.  HVZ heeft g een vaste 
onderhoudsmensen.  Er zijn genoeg mensen d i e  op afroep af en toe wat 
wi l len doen . F inancieel  zal  d e  c lub weinig g evolgen ondervi nden van pr ivati
ser ing : het tarief wordt overgemaakt aan de sticht ing in p laats van aan de 

gemeente . 

PSZ wil  werkp l oegen formeren om het onderhoud te verzorge n .  De cl u b  

heeft a l  een opzichter ' aangetrokke n '  d i e  ken nis v a n  z a ken heeft over 

veldonderhoud . Er  zijn al leden die z ich hebben aangemeld om taken uit te 

voere n .  In het beg i n  z u l len er misschien problemen zi jn met het daadwerke
l i jk i nzetten van leden bij onderhoudswerkzaamheden .  Toch verwacht het 
bestuur dat de velden er ' perfect bij komen te l iggen ' .  De f inanciële 
gevolgen zij n nog onbekend . Momenteel kan de cl ub de begroting maar  net 

s lu itend krijgen . Reserveren is probl ematisc h .  Zonod ig  zal de contributie 

worden verhoogd, maar  dat i s  ook afhankel i jk van het aantal leden.  De 
voorzitter is  huiverig over d e  rol  van d e  gemeente i n  de toekomst :  zal  de 

s u bsidie worden gecontinu eerd? Door de pr ivatiser ing is  de v erstand
houding en samenwerking m et ReZ verbeterd . 
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Voetbalveren ig ing  RCZ is v a n  p lan  o m  VUT-ers, AOW-ers e n  WAO-ers in te 
s c h a ke len voor het d agel ij ks  onderh o u d .  Drie best u ursleden van Rel zijn bij 
de voorbereid ingen van de p rivatiser ing betrokken g eweest . De verenig ing 
besch i kt a l  langere tijd over een ' d a g ploeg' die de kantine s c hoonmaakt, 

perken s choffe lt ,  l ijnen trekt en de o pstal len onderhoudt.  Dat doen deze 
m a n n e n  vooral v a n wege de gezel l ighe id .  Eén van hen heeft een cursus 
veldonderhoud gevolgd . Een aantal leden is  in dienst bi j  gem eentelijke 
p l antsoenendiensten en heeft aangegeven wel mee te wi l len  werke n .  De 
voorzitter v indt het i nzetten van 'oudere leden' overigens w e l  een 
k wetsbare z a a k :  hoe lang k u n nen zi j  dit b l ijven doe n ?  Jongere leden komen 
e igenl i jk  a l l een om te sporte n .  H et bestuur van Rel i s  wel bevreesd voor de 

afname van i nzet van vrijw i l l igers tijdens de zomerm aanden, wanneer het 
g root o nd erhoud plaats m oet v i nd e n  en de meeste leden met vakantie z i jn.  
Voor het bestu u r  betekent pr ivatiser ing vooral een grotere verantwoordelijk

hei d :  er  m oeten d u u rzame goederen worden aangeschaft en onderhouden, 
en er  m oet een g oede o rg a n i satie komen . Net als de bu urverenig i ngen is 

Rel te s preken o ver de contacten met de gemeente. Een p u nt van kritiek is 
echter de i nterpretatie van het beg ri p 'verbeteri ng van de kwal iteit ' .  

Verbeter i ngen a a n  d e  accom m odatie boven een modaal onderhoudsniveau 
va l len  n i et onder ' wegwerken van achterstal l ig onderhoud ' ,  en daarmee ook 

n iet onder  de f i nancië le vergoed i ng s regel i ng van d e  gemeente.  Maar  wat is 
'verbeteri ng'  precies? Rel i s  van mening dat de toegangspoort van het 

park e n  d e  hekwerkafschei d i ngen ook onder de vergoed ingsregel ing horen 
te val l e n .  

Verloop 1 99 7  - 1 998 

Stich ting 

De Sticht ing Sportpark Jagersveld i s  formeel opgericht op 3 apri l  1 99 7  door 
d e  afgevaard igden van d e  veren ig ingsbesturen en de onaf h a n kel i jk  voor
z itter .  O p  1 0  apr i l  1 99 7  is vervo lgens een gebruiksovereenkomst voor 
o n bepaa lde t i jd gesloten tussen gemeentebestuur e n  stichtings bestuur,  
w aar in  onder meer afspraken rond het gebruik,  het onderhoud en de w ijze 
van verantwoording zijn geregel d .  Door een grote i n zet van betrokkenen is  

het eerste jaar voor de st icht ing positief en naar tevreden heid verlopen . Uit  
d e  accou ntantsverk lar ing b l ij kt tevens dat er (naast de noodzakel ijke 
voorzie n i ngen/reserver ingen)  een g oed f inancieel resu ltaat i s  geboekt.  Dit 

heeft e chter ook d i rect grote problemen opgeleverd . De beide voetbal

verenig i ngen hebben ver k laard het n iet eens te zi jn met de omvang van de 

reserveri ngen b ij de st ichting en de vergoedingen voor zelfwerkzaamheid 
van met name d e  voetba lveren ig ingen .  I n middels l i jken de beide voetbal
veren ig ingen vastbesloten om uit het stichtingsbestuur te stappen en 
voortaan zelf het onderho u d  ter hand te nemen . H ierover hebben d e  beide 
voetba lc lubs een brief naar de gemeente gestuurd . Volgens de (onafhanke

l i jke)  voorzitter van de stichting is h et onwaarschijn l i jk  dat d e  gemeente 
hiermee zal  i nstemmen.  H et is  du idel i jk dat a l le betrokkenen behoorl i jk met 

de g a n g  van z a ken in h u n  m aag zitten .  

Gemeente 

S i n d s  voorjaar 1 998 is de en ig  overgebleven ambtenaar van de afdel ing 

sportparken bij d e  gemeente wegens ziekte afwezig . Pas s inds kort is er 
een ( e xterne) p laatsvervanger aangeste ld,  d ie  de komende tijd de lopende 

zaken kan afhandelen . Het  schrifte l i jke verzoek van de beide voetbal

veren i g i ng e n  is  b ij hem nog n i et bekend . Op dit moment ziet h ij overigens 

ook geen aan le id ing voor d e  gemeente om zich er a ctief mee te bemoeien 
en d e  g e b r u i ksoveree n ko m st met d e  stichting ter d iscussie te stel l e n .  
Vooralsnog is  h e t  e e n  z a a k  van het stichti ngsbestuur  met h u n  achterb a n .  
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Verder l i jkt er bij d e  gemeente (na  d e  afbouwperiode) weer meer aandacht 
te komen voor het s portbe lei d .  Zo z a l  de komende periode n a drukkel i jk  
worden g e keken naar de capaciteit e n  de spreiding van sportaccommoda
ties over d e  gemeente . H et is  u iteraard nu nog veel te vroeg o m  te ku nnen 

a angeven o f  d it  o nderzoek eventueel  gevolgen zou k u nnen hebben voor 
sportpark J agersveld . 

Verenigingen 

PSZ is o ntevreden over g a n g  van z a ken met de beheerstichti n g ,  omdat men 

nog stee d s  hetzelfde huurtarief moet beta len als destijds aan de gem eente, 
terwij l  er  nu veel meer werk door de veren ig ing zelf moet worden verzet. 
Bovendien maakt de veren ig ing zelf ook a l lerlei kosten voor de aanschaf 
van werkmateriaal en voor d e  i nzet van een terreinopzichter .  De vergoedi ng 
d a a rvoor i s  volgens PSZ te laag ( 7 0 % )  en wordt na veel aand ri ngen pas 
a chteraf u itgekeerd . Verder i s  men van mening dat d e  voetbal clubs zelf  veel 

g u n stiger ( prijs) afspraken met aannemers ku nnen maken.  I n middels is de 

P S Z-voorzitter uit het stichtingsbestu u r  gestapt en stuurt een 
( g emand ateerde) p laatsvervanger naar  de vergaderin g e n .  

RCZ deelt i n  grote l ijnen d e  m e n i n g  van P S Z  e n  is eveneens van m e n i n g  dat 
d e  vere n i g i ng het vol ledige onderhoud van de velden beter zelf  kan ver
zorgen . Zo nod ig kunnen de beide voetbalclubs bepaalde zaken onderl ing 
regelen, g ezamenl i jk  mater iaa l  aanschaffen of  een aannemer i n huren . 

Daarvoor hebben de voetbalverenig i ngen de andere c lubs (of  d e  stichting)  
n i et nod i g ,  d ie volgens RCZ immers geen affiniteit hebben met grasvelden 
e n  nau wel ij ks leden bij  het onderhoud i nschakelen. RCZ geeft ook aan d at 
d e  eigen vrijwi l l igers wi l len  z ien d at hun werk voordeel oplevert voor h u n  
c l u b  en n i et voor e e n  stichti n g .  Als  d e  gemeentelijke subsid ie op de 

rekening van d e  verenig ing wordt g eboekt of er  geen huur meer hoeft te 
w o rden betaa l d ,  z ien ze er  ook echt wat voor terug . RCZ v indt  de nu 
o ntstane situatie vervelend,  maar  i s  wel  van p lan om zo sne l  a ls  jur id isch 

m ogel i jk i s  u it d e  st icht ing te stappen.  

H VZ betreurt d e  gang van z a ken, met name omdat er  door het hu id ige 

st ichti ngsbestuur  hee l  veel energie i s  gesto ken in de voorbereiding en 
o prichti n g  van de stichting . De hand balc lub is van m ening dat  de voetbal
c l u bs teveel naar de korte termijn k ijken .  Als de sti c hting voldoende 

f i nancië le reserves heeft opgebouwd,  kan er bes lote n worden om het h uur
t arief te verlagen of een g r otere vergoeding te geven voor zelfwerkzaam

heid.  O o k  zi jn er bepaalde z a ken rond het sportpark d i e  de st icht ing beter 
k a n  oppak ken d a n  de verenig ingen,  zoals het schrijven van een brief aan de 
gemeente over het gebrek aan parkeerplaatsen in d e  omgevi n g .  

ZKC vindt dat de vertegenwoordigers van de voetbalc lubs i n  het stichtings

bestuur meer bereid heid m oeten tonen om i ntern een oplossing te vi nden .  

O mdat i nm iddels i n  de ledenvergaderingen van de voetbalcl ubs is  besloten 
om uit de stichting te stappen,  is  het vinden van een oplossi ng nu veel 

l ast iger.  De vicevoorzitter van ZKC ( tevens secretar is  van de sticht ing)  kan 
zich d e  mening van de voetbalc lubs best i ndenken, m aar vindt hun houding 
o nder d e  maat.  B l ij k baar beschouwt men d e  stichti n g  als buitenstaander, 

die de zakken vult met geld van d e  c l u bs/gemeente . Wel l icht s peelt h ierbij 
een rol dat d e  voetbalc lubs niet i n  het dagelijks bestuur  van d e  stichti ng 
vertege n woordigd zijn, dat  bestaat u i t  een o nafhankel ij k  voorzitter, een 
secretaris van Z K C  en een penningmeester van HVZ . 
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5 . 3  

Tabel 5 . 1  

Tabel 5 . 2  

Kernvariabele 'gebruik' 

Ledenaantal len 

1 995f 1 996 1 996f 1 99 7  1 997f1 998 1 9 98f 1 999 

ZKC 282 287 297 

HVZ 1 2 1  1 29 1 22 

RCZ 425 400 390 

PSZ 7 5  1 00 1 35 

totaal 903 9 1 6  944 

Aantal  normteams per seizoen 

vereniging 1 995/1 996 1 996/1 997 1 99711 998 1 99811 999 

ZKC 1 4, 5  1 4, 7 5  1 7, 5  1 7,0 

HVZ 1 1 , 25 1 1 ,2 5  1 0,0 

RCZ 1 6, 5  1 4,0 1 3, 7 5  

PSZ 5,0 7,25 7, 5 6,5 

kerncijfer 47 ,25  47 ,25  48,75 

Op het s portpark vindt in beperkte mate schoolsport p laats . Over de jaren 
1 99 5  en 1 996 gaat het i n  totaal om 3 8  uur .  Vanaf 1 99 7  loopt dit via de 
beheerstichting d ie  hiervoor ook een vergoed ing ontvangt. 

5.4 Kernvariabele 'kwaliteit' 

1 996 

I n  jun i  1 996 i s  een gebrui kerspanel van 2 5  personen geselecteerd uit het 
ledenbestand van de voetbalverenigingen RCZ (9 personen) ,  PSZ (4 per
sonen ) ,  ZKC (6 personen) en HVZ (6 personen) . Tevens is in d ie periode 
een technische opname gemaakt van het sportpark door adviseurs van 

NOC * N S F .  In tabel 5 . 3  is  d e  kwal iteit van d iverse o nderdelen van het 
sportpark Jagersveld weergegeven, zoals d ie door het gebrui kerspanel en 
door de adviseurs is beoordeel d .  
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Tabel  5 . 3  K w al iteit van sportpark Jagersveld i n  rapportcijfers 
(gebrui kerspanel  (g )  en techn ische o pname (t) - ju l i  1 996)  

RCZ PSZ ZKC 

g t g t � g 

sportvelden 6 , 8  5 , 5  7 , 3  5 , 9  7 , 3  5 , 4  

sportmaterialen 7 , 7  5 , 3  6 , 5  5 , 5  7 , 7  6,0 

parkeren/fiets 6 , 8  4,0 6,3 4,0 6,2 4,0 

omgeving/sportpark 7 , 6  4 , 5  7 , 3  4, 5 5 , 7  4, 5 

reiniging/onderhoud 7 , 7  6,0 7 ,3  6,0 6 , 7  6,0 

beheer/toezicht 7 , 4  5 , 0  7 , 3  5 , 0  6 , 8  5 , 0  

overall-beoordeling 7 , 4  5 , 1  7 , 3  5 ,2  7 ,0  5 ,2  

HVZ 

g t 

7 , 5  6 , 1 

5 , 7  4,0 

5,0 4,0 

7 , 5  4 ,5  

6 ,5  6 ,0  

6 ,7  5 ,0 

7 ,3  4, 9  

kerncijfer 1 996 6 ,3  6 ,3  6 , 1 6, 1 

De kwal iteit van het sportpark wordt over het geheel genomen door het 

gebrui kerspanel a ls ru im voldoende beoordeeld .  De voetbal lers waarderen 
hun accommodatie gemiddeld iets hoger dan de korfbal lers en d e  hand
bal lers . Door de versch i l lende gebrui kers z i jn  de volgende opmerkingen 
gemaakt:  
• ZKC-Ieden zijn positief over de opgeknapte velden;  RZC-Ieden vinden d at 

d e  kwal iteit van kun velden te wensen overlaat; 
• Er wordt opgemerkt d at er onvoldoende parkeerplaatsen zij n ,  met name 

rond de wedstrijden i n  het weekend . Dit komt onder andere doordat het 
parkeerterre in tevens wordt gebru i kt door vrachtwagens en touri n g cars 
van oml iggende bedrijve n .  

• Veel gebrui kers spreken van een hobbelige toegangsweg naar het 
sportpark , d i e  vol ku i len en gaten zit ;  

• Menigeen betreurt het dat  de bomen aan de zijkant van het sportpark 
o n langs gekapt zij n ;  

• Enkele ( H VZ-) Ieden merken op d at er door de week vaak d ingen vernield 
worden doordat on bevoegden het park betreden .  

• HVZ-Ieden zijn positief over de opgeknapte kleed kamers, hoewel d e  
douches volgens hen wel  schoner zouden kunne n .  Leden van andere 
c lubs merken op dat de douches vaak niet werken of koud zijn ( RCZ) . 

O o k  worden de k leedkamers o u d  en bouwvall ig genoem d .  

I n  j u l i  1 996 is door de sporttechnische adviseurs van N O C * N S F  een kwal i 
teitsopname gemaakt van het sportpark Jagersveld .  H ierbij z i jn a l le  sport
velden gekeurd . De overa l l -beoordel ing van velden en o mgeving door 
N O C * N S F  ziet er als volgt u it : voor RCZ (rapportcijfer : 5 . 1 ) ,  voor PSZ 
(rapportcijfer : 5 . 2 ) ,  voor ZKC ( rapportcijfer: 5 . 2 ) en voor HVZ ( rapportcijfer: 
4 . 9 ) .  De kwal iteit van de sportvelden wordt over het a lgemeen iets beter 

beoordeeld dan de verhard ingen/groenstroken . De vo lgende opmerkingen 

worden door NOC * N S F  gemaakt :  
• Met u itzondering van het PSZ-hoofdveld (gerenoveerd i n  voorjaar 1 99 6 ) ,  

voldoen de voetbalvelde n  niet geheel a a n  d e  gestelde eisen,  m e t  n a m e  

d o o r  e e n  matige kwal iteit van toplaag e n  profielopbouw.  
• De toplaag van het hal fverharde korfbalveld van Z K C  is sterk aan s l ijtage 

onderhevig en de gebrekkige waterhu ishouding leidt tot p lasvorming en 
vervuil ing van de veldgoten . 

• De hoogtel igging van d e  beide asfaltvelden van HVZ voldoet n iet aan de 

normen van NOC * N S F  e n  d e  toplaag en de belijn ing  van het hoofd veld 
zijn verslete n .  Verder k un nen d e  korte uitlopen buiten het veld en de 
drempelvormige overgangen naar de gootcontructie tot blessu res le iden.  
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• Met n ame het o nder h o u d  van d e  groenvoorzi e n i ng wordt a ls matig 
gewaa rdeerd e n  de ver h ard i n g e n  (asfalt ,  betontegels e n  schelpe n )  
vertonen verzakk ingen,  s cheuren en o nk r u idvo r m i n g .  O p  h é t  complex 
zelf  i s  nauwel ij k s  parkeerru imte voor auto's ;  f ietsen k u n ne n  bij d e  
kant ines/kleedgebo u w e n  word e n  gep laatst.  

1 997- 1 998 

Tabel 5 . 4  Kwal iteit van sportpark J a gersveld i n  rapportcijfers 
(gebr u i kerspanel ( g )  - j u n i  1 997;  technische opname (t) - februari  1 9 98) 

RCZ PSZ ZKC HVZ 

9 t 9 t g t g 

sportvelden 7, 1 5,7 8,0 5,8 7,2 6,1 7,2 6,1 

sportmaterialen 6,9 6,0 6,8 6,0 7,3 4,8 6,7 4,8 

parkeren/fiets 6 , 3  6,0 6,8 6,0 5,8 6,0 5,2 6,0 

omgeving/sportpark 7,2 5,5 7,8 5,5 7,5 5,5 7,0 5,5 

reiniging/onderhoud 7,4 5,5 7,5 5,5 7,3 5,5 6,7 5,5 

beheer/toezicht 7,3 5,0 7,5 5,0 7,3 5,0 6,3 5,0 

overall· beoordeling 7, 1 5,6 7,5 5,6 7,8 5,5 7,2 5,5 

kerncijfer 1997 6,4 6,6 6,7 6.4 

In j u n i  1 9 97 i s  o p nieuw de m e n i n g  van het gebrui kerspanel gevraagd over 
de kwal iteit van sportp a r k  J agersveld .  Er wordt een l ichte k wal iteits
verbeter ing geconstateerd , met n a m e  door de leden van Z K C  ( + 0 . 8 ) . 
• De v oetbalvelden w o r d e n  hoger gewaardeerd d a n  vorig jaar ,  Er z i jn ook 

nog wel kl achten over de kwal ite it  van d e  ve lden,  met name over de 
p lassen op het veld bi j  s l echt weer : De leden v a n  PSZ w aarderen de 
g rote i nzet van de eigen terre i n o pzichter, die d e  velden volgens hen zeer 
goed o nderhoudt.  

• De afname v a n  de p a r k eergele g e n heid bu iten het sportpark is n iet  i n  
g o e d e  aarde g eval le n ,  met  name b ij d e  l e d e n  van R C Z  e n  ZKC,  De ru imte 
is ten gu nste gekomen van par keervoorz iening voor bed r ijven in de buurt 
e n  aan de i n r i chting van wege n  en f iets paden . 

• De p a nel leden van Z K C  ( +  1 . 8 )  e n  ook PSZ ( + 0. 5) z i jn d i t  jaar een stuk 
beter te spreken over de omgevi ngskwal iteit, d e  and ere t wee clubs HVZ 
e n  R C Z  kenn e n  omgev i n g sfact o r e n  een g emiddeld lager cijfer toe dan 
een jaar geleden . 

• Veel panel leden komen met d e  o p m e r k i ng dat d e  toegangsweg ( het pad 
e n  de hekken)  verbeterd i s .  

I n  febru ari 1 9 9 8  hebben a d viseu rs v a n  N O C * NS F  d e  kwal iteit  van het 
sport p a r k  voor d e  tweede keer ge keurd . H et totaaloordeel p a kt d u ide l ij k  
posit iever u it d a n  bij de ee rste meti n g ,  hoewel d i t  n o g  n i e t  a l s  voldoende 
wordt g e kwal if i ceerd . D e  volgende opmerk ingen k u n nen w o rden gemaakt: 
• De k wal iteit van beide R C Z-veld e n  ( m et u itzonder ing v a n  het tra i n i ngs

ve l d )  is  verbeterd e n  v o l d oe n d e .  Opval lend is dat het P S Z-hoofdveld 
s lechter wordt beoordeeld dan vor ige keer, met name d o o r  een matige 
kwal iteit van de topl a a g .  Het a n d ere PSZ-veld is  iets beter geworden . 

• De gravel topl aag van het ZKC-korfbalveld is vern ieuwd e n  het oppervlak 
verkeert, door d e  verbeterde s a menste l l i n g  en frequent s lepen, in een 
goede cond it ie .  

• Er zij n s inds d e  vorige keer geen werkzaamhede n  u itgevoerd aan de 
be ide asfaltvelden v a n  H VZ, zodat de o p merkingen d ie  toendertijd zi jn 
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5 . 5  

Tabel 5 . 5  

Tabel 5 . 6  

Gemeente 

Stichting 

ZKC 

HVZ 

RCZ 

PSZ 

totaa l  

kerncijfer financiën 
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g e m a a kt nog steeds van kracht z ij n .  
• De k w al iteit van d e  g roenvoorziening o p  het park is s ind s  het vorige 

bezo e k  d u i del i jk verbeterd ( a a n p l a nt heesters en redel ij k onderhoud) . 
O o k  d e  kwal iteit van d e  verhardi ngen i s  verbeterd, met name door de 
vern ieu wing van het centrale toeg ang s p a d .  De s c helpenverharding van 

d e  a n d ere paden is  redel i jk ,  maar door het arbeid s i ntensieve onderhoud, 
n i et i d eaal . 

K ernvariabele 'financiën' 

Contr ibut ien iveaus tussen 1 99 5/ 1 9 9 6  en 1 99 7/1 9 9 8  ( in gu ldens per jaar) 

1 995/1 996 

ZKC 
• senioren 2 5 6  
• junioren 1 76 
• aspiranten . 1 40 
· pupil len 1 1 6 
· welpen 0 
• recreanten 80 
• overig 7 2  

HVZ 
• veteranen 1 32 
• senioren 282 
· A·jeugd 2 34 
• B·jeugd 2 1 9  
· C-jeugd 2 1 0  
· D·jeugd 96 
· mini 7 8  

RCZ 
· senioren 1 92 
• A-junioren 1 20 
• B/C·junioren 1 00 
· D/E/F-pupillen 80 
· niet-spelend 1 00 

PSZ 
• senioren 220 
· F-pupil len 

1 996/ 1 997 

256 
1 76 
1 40 
1 1 6  

0 
80 
72 

1 5 6 
294 
246 
2 3 1  
222 
1 38 

90 

1 92 
1 20 
1 00 

80 
1 00 

230 
70 

1 997/1 998 1 998/ 1 999 

2 5 6  
1 76 
1 40 
1 1 6  

0 
80 
72 

1 68 
294 
246 
2 3 1  
222 
1 50 

90 

2 1 0  
1 20 
1 00 

80 
1 00 

230 
7 0  

2 5 6  
1 76 
1 40 
1 1 6 

o 
80 
72 

230 
1 20 
1 00 

80 
1 1 0 

Fi nanciee l  resu ltaat van sportpark Jagersveld ( i n  gu ldens) 

1 995/1 996 1 996/1 997 1 997/1 998 

lasten baten lasten baten lasten baten 

433.689 37 .898 2 6 9 . 387 33. 1 23 2 1 4.829 0 

0 0 0 0 83.795 1 03 .468 

4.656 0 4 . 7 7 6  0 4 . 7 7 6  1 .270 

2 . 9 7 3  0 2 . 9 8 5  0 2.985 + ?  0 

1 6 . 67 0 + ? 0 1 6 .025 + ?  0 1 2.997 + ?  0 

1 0.822 2 .200 1 1  .2 1 2  1 . 1 00 1 5 . 2 34 2 . 342 

468 . 8 1 0  40.098 3 04 . 385 34.223 334.6 1 6  1 07 .080 

1 9 95/1 996 1 996/1 997 1 997/1 998 

- 428.7 1 2  - 2 70. 1 62 - 227.536 
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5 . 6  Contextvariabelen 

H et sportpark Jagersveld l igt  tegen de wijken Het Kalf  en K ogeierveld aan.  
Deze wijken hebben s i n d s  enige t i jd  weer een wat jongere bevol king na een 
jarenlange periode van vergr ijz ing,  wat gu nstig is voor de deelname aan 
sportactivitei te n .  Al le  c l u b s  zeggen h iervan te  profiteren, en dat b l ijkt  vooral 
uit de ontwikkel ing van de aanta l len jeugdleden. 

Verder i s  het nog afwachten of d e  resu ltaten van een voorgenomen o nder
zoek naar d e  p lann ing v a n  s portaccommodaties in d e  g emeente van i nvloed 
zal zijn op de toekomst van het s portpark.  In het verleden is er wel eens 
sprake geweest van d e  u itbreid ing  van een nabijgelegen bedrijfsterre in op 

het sportpark, maar dat i s  n iet doorgegaan .  Er zijn op d i t  moment geen 
externe s ignalen bekend d ie de toekomst van het sportpark Jagersveld 

bedreigen .  Wel wordt er  ook bij d e  c lubs geconstateerd dat fusies tussen 
Zaanse voetbalverenig ingen in d e  toekomst waarsch ij nl ij k  onontkoombaar 
zul len zij n .  Dit  kan uiteraard van i nvloed zijn op de inde l ing en bespel ings
graad van de betrokken s portpark

.en . 
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6 Sportcentrum Vredenburg (Arnhem) 

Situatie 
• I n  septem ber 1 992 is het avond- e n  weekendbeheer van het sport

centrum ( bestaande uit een sporthal/spelzaal en een gymzaal )  tegen 
vergoeding van f 1 1 5 p e r  week overgedragen aan d e  recreati espo rt
veren i g i ng Vredenburg ( R SVV) . 

• Als gevolg van verdergaande bezu in ig ingen is i n  a ugustus 1 994 besloten 
om het gehele beheer ( i nclusief onderhoud en rei n i g i ng) over te dragen 
aan de RSVV. H iervoor is  een beheerstichting opger icht, d e  Sticht ing 
Beheer Sportcentrum Vredenburg . De g emeentel i jke vergoeding is vast
gesteld op f 4 8 . 9 77 per jaar .  De verh u u r  van het s portcentrum, i nclusief 

de tar ifer ing,  i s  i n  gemeentel i jke handen g ebleve n .  
• Door herstructu rering van het sportcentrum zal d e  gymzaal i n  1 997 een 

andere bestemm i ng krijgen,  waardoor h et sportgebru ik  van deze zaal 
e lders  zal  moeten plaatsvinden.  

• N uljaar is  1 99 3 .  

6 . 1  Voorgeschiedenis e n  karakteristiek 

Het sportcentrum 

Sportcentrum Vredenburg is een centraal gelegen accommodatie in de 
over wegend uit hoogbouw b estaande wijk Vrede nburg i n  Arnhem Zuid . Het 
werd o pgeleverd in 1 9 74 en bestaat u it  een gymnastiek lokaal en een spel
zaal ter grootte van twee gymloka len .  De spelzaal kan door m i ddel van een 
schuifwand i n  twee ruimten worden verdeel d .  Aan de z i jde van de entree 
en ter hoogte van de spelzaal  is  een kantine gebouw d .  Deze g renst aan de 
bestu urs kamer van de recreatiesportverenig ing die hoofdgebru i ker van deze 
sportvoorziening is.  De bezett ing van het spo rtcentru m berei kte in  de jaren 
tacht ig een hoogtepunt, omdat het toen omvangrij ke R SVV bi jna al  haar 
activiteiten daar  had ondergebracht, e n  ook het schoolgebru i k  overdag 
groot was .  Later nam de bezetting af, mede omdat sommige recreatiesport
activiteiten naar a ndere zalen werden verplaatst. 

De vereniging 

Op 1 apr i l  1 974 werd RSVV opgericht.  De c lub  was een in iti atief van de 
toenmal ige D ienst  Lichamel i jke Opvoeding en Sport ( LOS)  van de gemeente 

Arnhem d i e  er veel aan gelegen was de ' breedtesport' te sti m uleren.  Een 
medewerker van de d ienst startte a l ler le i  activiteiten i n  de wijken.  I n  de 
jonge wijk  Vredenburg was d e  toeloop op recreatiesp o rt erg  g root, zodat  de 
c lub bij  opri cht ing d i rect 300 leden had . In het best u u r  zaten wij kbewoners 

en am btenaren van de di enst LO S .  N a  een paar jaar, toen de c lub  zelfstan
dig was geworden,  verl ieten de am btenaren het bestuu r .  In  1 985 was 
R SVV uitgegroeid tot een b loeiende vereniging met 1 800 l eden.  In die tijd 

had de c lub  nog echt een wijkfunctie;  hele gezinnen waren l id e n  men 
maakte el kaar enthousiast. D e  club was en is  n iet-prestatieger icht. RSVV 
neemt geen deel aan officië l e  bondscompetit ies, is n i et aangesl oten bij een 
landel i jke  s portkoepel ,  maar wel bij de  Arnhemse Sport Federatie .  De c lub  
wordt gedragen door  vele ' echte' vr ijwi l l igers d i e  el kaar  a ls  het ware op

le iden e n  o ndersteunen.  Leden van R SVV k u n nen meedoen aan a l le  takken 
van sport e n  recreatie die de c lub aanbiedt, zoals ba l let,  dansen,  gym nas
t iek,  aerobics, badminton, kl averjassen,  zwemmen, tennis, vissen en voet-
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bal len . Het a a ntal l ed e n  is s i n d s  1 98 5  g estaag gedaa ld ,  tot 9 5 0
·
v lak  voor

dat pr ivatiser ing p laatsvo n d .  
D e  bezett ing i n  d e  avon d u ren en d e  weekends is  o o k  teruggelope n .  Nog 
steed s telt d e  club heel  wat aangesloten fami l ies (waarvoor een apart con
tr ibutietarief ge ldt) u i t  de w ij k .  Daarnaast i s  de club populair bij 
Arn hem mers uit  andere w ij k e n .  F i n a ncieel  redt RSVV het a l lemaal  nog net. 
R SVV is  hoofd h u u rder van sportcentrum Vredenburg,  maar h u u rt daarnaast 
ook a ndere s portruimten in d e  w ij k .  Bestuu rders en ook veel leden van de 
c lub  z i jn tevens sterk betrok ken bij ' hun wij k ' .  N iet zelden vervu l len  zij 
vr ij w i l l igersfuncties in a n dere wijkorg a nisaties.  

A anleiding to t priva tisering 

In 1 9 9 2  sto n d  de g emeente Arnhem voor een nieuwe bezu i n ig ingsronde .  

De d ienst Sport, Ed ucatie en C u l t u u r  ( S EC) moest d aar een belangrijke 
bi jdrage aan leveren .  Privatiser ing werd daarbij gezien als een 

·
middel  tot 

bespar ing . RSVV stond bij de g e m eente bekend als een betrouwbare huur
der zonder f inancië le  problemen e n  a l s  een hecht vr i jwi l l igersbolwerk met 
een g oede reputatie . I n  september 1 99 2  werd het avond- en weekend
beheer dat d e  d ienst S EC tot die t i jd verzorgde, overgedragen aan RSVV. 
Vanaf 1 8 . 00 uur tot s l u it ing doord eweeks en in de weekends was RSVV 

belast met:  
• toezicht op gebru i k ;  
• openen en s l u iten van d e  accommodatie;  
• begeleid en van n ieuwe gebrui kers;  
• verstrekken van i nformatie a a n  potentiële huurders; 
• het regelen van d e  i ngebru i kgeving bij ' I ast-minute'verh u u r .  

D e  gemeentelijke vergoeding v o o r  d e z e  taken bedroeg f 1 1 5 , - p e r  wee k .  
RSVV h a d  op d at moment a l  d e  beschikk ing over e e n  kanti ne, d ie  zij nog 
steed s pacht van de g emeente . De verhuur, het onderhoud e n  de exploitatie 

van het centrum bleef in handen van de gemeente . O verdag werd het 
sportcentrum door scholen gebru ikt .  Tijdens die uren was het beheer nog 
steeds een gemeentel i jke taak .  A angezien d e  noodzaak tot bezui n ig ing 
aanhiel d ,  bleef d e  Dienst C ES i n  o nderhandel ing met RSVV voor overdracht 
van een 'totaal beheerpa kket' , i n c l usief klei n .  dagel ijks onderhoud ,  schoon

maak en a lg eheel toezicht, maar exclus ief verhuur .  Toen de gemeentel ij ke 
beheerder i n  1 994 met d e  VUT g i n g ,  deed zich die mogel i jkheid tot over

dracht van het gehele beheer voor .  Dit s loot tevens aan bij d e  reeds ingang
gezette g em eentel ij ke beleidsl ij n o m  vrijwi l l igers meer beheersverant
woordel i jkheid te g eve n .  R SVV heeft zich h iervoor vanaf het begi n  bereid
wi l l ig  o pgesteld . 

Uitgangspun ten en voorwaarden 

I n  de beheerovereen ko mst staat een aantal  punten waaraan d e  overdracht 

van taken is  gebond e n :  
• De Dienst C E S  krijgt a l l e  medewerking bij het u itvoeren van werkzaam

heden i n  en aan de accom modatie .  
• De beheerorganisatie d ient schouw en contro le door de g emeente toe te 

staan . Tenminste één maa l  per jaar wordt geschouwd en vindt er overleg 

pl aats over te voeren belei d .  
• De beheerorganisatie organ iseert min imaal  één maal  per jaar een gebru i k

ers verg adering o m  het fu nctioneren van de accommodatie te pei len,  
inzake statute n,  het takenpakket en het jaarvers lag . 

• De Dienst C E S  b l ijft zorg dragen voor de instandhouding van de accom

m odatie,  verzeker ing en e igendomszaken en het g root onderh o u d .  
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• De vergoedi ng voor geleverde d i ensten v a n  de Dienst CES a a n  de be
heerorga n i s at ie  wordt j aarl i jks aangepast aan de p r ijscompensat ie  
volgens r ichtl ij n e n  van de gemeentelijke begroti ng . B i j  een toename of 
afname v a n  het totale a a ntal verhuurde uren op j aa r basis v a n  meer dan 
5% ten o p z ichte van 1 9 9 3  vindt naar evenredigheid verhoging of verla
ging van d e  vergoeding p laats. 

6 . 2  Verloop v a n  h e t  privatiseringsproces 

Voorbereiding 

De gemeente kon het snel  eens worden met RSVV. E e n  conceptverdel ing 
v a n  taken en verantwoordelij kheden werd eerst met d e  nieuwe beheerorga
n isat ie  bespro ken,  voordat een off ic ië le beheersovereenkomst werd opge
ste ld . R SVV h eeft vervolgens een aantal led e n ,  waaronder bestuursleden,  
benoemd tot bestuur  van d e  n ieuwe beheerstichting : de St ichting Beheer 
S po rtcentr u m  V redenburg ( SBSV ) .  M et .deze organisatorische schei d i ng van 
verantwoord eli j kheden loopt de recreatiesportvere n i g i ng geen (f i nancieel )  
r is ico op het g ebied van accommodatiebeheer . Het i s  overigens niet gel u kt 
om andere huurders van d e  accommodatie d a n  RSVV i n  de st ichting zitting 
te l aten neme n .  

Con tract 

Het contract tussen de gemeente Arnhem en de SBSV is  geregeld door 
middel  van e e n  beheersovereenkomst. Deze heeft betrekking op de gehele 
accom modatie,  met i n beg r i p  van was- en kleedruimte n ,  bergru imte n,  be
heerdersru imt e ,  gang etc . .  H et beheer is ingegaan op 22 aug u stus 1 994 en 
e ind igt  op 1 se ptember 1 99 9  (sti lzwijgend te verlen gen ) . I n  de beheerover
een komst is d e  taakverde l i n g  tussen de betro kken partijen geregel d .  S BSV 
draagt zorg voor het beheer en de expl oitatie van de sportaccom modat ie .  
Daaronder  val l e n  d e  volgen de take n :  
• het p legen v a n  dagel i jks of k le in onderhoud aan d e  accom modatie e n  de 

i nventaris en d e  co ntro le  op de noodzaak daarvan ( o . a .  verfe n ,  reparatie, 
schoo n m aa k ) ,  exclus ief a l le  sportattributen en sporttoeste l len;  

• d e  zorg voor  de kl i maatbeheersi n g ;  
• het s l u iten v a n  een wettel i jke aansprakel i jkheidsverzekeri ng;  
• de i ngebru i kgeving voor zover het gaat om de taken d ie  RSVV s i n d s  

1 9 92 verr i c ht (toezicht, i nformatie etc) , maar dan gedurende d e  vol le
d ige  openstel l i n g  van d e  accomm odati e .  

De D ienst C E S  betaalt de st ic hti ng e e n  vergoedi ng (b ij aangaan v a n  de 
overeenkomst vastgesteld op f 48 . 9 7 7,- )  voor de verleende diensten . Deze 
vergoeding is gebaseerd o p :  
• a l  l anger lopende vaste l asten, d i e  door de sticht i ng a ls betal ingsverpl ich

t ing worden overgenomen van de d ienst C ES; 
• een al langer  bestaande vergoed ing aan R SVV voor werkzaamheden op 

avonden en i n  weeken d s ,  die door de stichting worden overgenomen;  
• d e  kosten v a n  1 , 5 u u r  schoonma ken per dag gedu rende 46 weke n per 

jaar, d ie  voorheen door C E S werden gedragen; 
• een 50/50 verdel i ng van de bespar ing i n  de uitgaven van de dienst CES 

als gevolg van het aangaan van de overeen komst. 
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Verloop 1 994- 1 996 

Gemeen te 

Bij d e  Dienst C E S  heerst tevredenheid over de privatisering en het o nder
houd en beheer door SBSV. Volgens d e  gemeente s laagt de stichting er 
goed in de h u u rders tevreden te stel l e n .  K lachten zijn er tot nu toe niet 
g eweest . Zowel schoonmaak,  het begeleiden van ( nieuwe) huurders en het 
geven van i nstructie zijn in goede handen bij SBSV. De beheerovereen

komst is  door z ijn du idel i jkheid goed werkbaar.  De gemeente regelt nog 
steeds de verhuur .  De f inancië le bespar ing van een halve formatieplaats 

beheerder i s  door de overdracht gerea l iseerd . 
De verstand houding tussen de huurders van het sportcentrum is na het 

i nste l l e n  van de gebrui kersverg aderin g  verbeterd . Eerst was er wat wrijving 
tussen RSVV en andere huurders vanwege de gewijzigde beheersituatie. 

R SVV m oet overigens net a ls andere s portveren ig ingen een verenigings
tar ief aan d e  gemeente betalen voor het gebrui k  van het sportcentru m .  

D e  gemeente staat vanaf 1 99 5  voor een saneringsoperatie van overdekte 
sportaccommodaties . H ierbij moet een aantal gymlokalen en sportzalen 

worden vrijgemaakt .  I n  de nota 'Buitenkansen voor binnensport ' constateert 

de gemeente dat vooral  het daggebru i k  door scholen van binnensport
acco m modaties is teruggelope n .  Daarnaast streeft zij naar m ultifunctionele 

acco m modaties op wij kniveau . Aangezien voor de Vredenburgse wij kvereni
g i n g  Vrehoek herhuisvesti ng nodig is ,  viel  het oog van de gemeente onder 

a n dere op het sportcentru m .  In de afweging met andere opties kreeg deze 
var iant,  w aarbij ook het R IAGG en een wijkpost i n  het centrum worden 
gep laatst, de meeste steu n .  Het sportcentrum krijgt dan een aanbou w, 

terwij l  het gymlokaal ' vrijgemaakt'  moet  worden . D it  betekent dat  het  sport
en onderwijsgebruik verplaatst moet worden naar de spel zaal of naar 
a ndere s portvoorzieningen in (of buiten) de wijk.  De Dienst CES stelt voor 
om het gebru i k  van het gymlokaal door RSVV en het beweg ingsonderwijs 
zo veel m ogel i jk onder te brengen i n  d e  spelzaa l .  R IAGG en de wijkvereni
ging delen d a n  samen het verbouwde gymnastieklokaal .  De Dienst CES 
sprak zich voor deze variant u it .  De wij kverenig ing Vrehoek kiest ook voor 
d e  mult i functionele accommodatie, maar heeft begrip voor de l astige 
s ituat ie waar in RSVV /SBSV terecht komt. Volgens p lanning zal de verbou
wing van het sportcentrum i n  d e  eerste helft van 1 997 aanvangen . Het 
wordt n i et uitgesloten dat de R IAGG-behandelruimte in de avonduren voor 
sportdoele inden gebr u i kt kan worden . 
O o k  al zou het sportcentrum niet m ult ifunctioneel worden, dan zou het 

g y m l o kaal  eveneens worden ' vrijgemaakt ' , vanwege een te g root aan bod 
van b i n nensportaccommodaties .  

RS VV 

RSVV is  a l  langer bij  het beheer betro kken dan de beheerstichting . H et 

avon d - en weekendbeheer wordt nog steed s door de verenig ing geregeld .  I n  

d e  n ieuwe situatie, vanaf augustus 1 994, o ntvangt de vereniging d aarvoor 
dezelfde vergoeding van S BSV die zij eerder van de gemeente kreeg . 

De recreatiesportclub zal  bij het n ieu we mult ifunctionele gebrui k  van het 
sportcentrum ,  na 1 januari 1 99 7 ,  waar mogel i jk sportgroepen van het 

g y m nastieklo kaal verplaatsen naar d e  spelzaal . Dat zal niet in zijn geheel 

mogel i jk  z i jn,  omdat de spelzaal i ntensief wordt benut in de avond- en 
weeke n d u re n .  De overige h u u rders van het  gymlokaal  zu l len  elders 

vervangende ru imte moeten v inden.  O nder de overige huurders bevi nden 

z ich een tafeltenn isverenig ing en een vechtsportcl ub .  
RSVV i s  vanzelfsprekend niet ge lukk ig  met de verbouwing tot mult ifunctio

n e l e  accommodatie.  De kant ine wordt geëxploiteerd door RSVV . De vereni
g i ng i s  h ier  echter niet tevreden over. S lechts twee mensen zijn bereid 

kant inewerk te verrichte n .  F inancieel  levert de kantine nauwelijks iets o p .  
R S V V  i s  v a n  mening dat d e  kantine u itgebreid dient t e  worden, wan neer 
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het gebouw een m ult ifunctionee l  kara kter krijgt .  De c l u b  verwacht dat de 
verp laatsing van sportveren ig ingen van het gymlokaal  naar  a ndere 
acco m modaties een ong u n stig effect heeft o p  de kant ine-explo itat ie .  

SBS V 

S BSV is zeer boos over de effecten van de 5 %-rege l ing  u i t  de beheerover
eenkomst,  en over het moment waarop d e  gemeente h iervan kond deed aan 
de stichti ng . Volgens de sticht ing was februari  1 99 6  veel  te l aat.  De 5 %
regel i n g  betekende namel i jk  voor 

·
1 995 een vermindering v a n  d e  gemee nte

l ijke vergoeding van f 1 0 .000,- ,  aangezien het Lore nzcol lege geen gebru i k  
meer maakte van d e  accom modatie. Daardoor l iep d e  bezett ing terug m et 
ru im 2 3 % .  SBSV is van mening dat in de regel ing onvoldoende rekenschap 
is  gegeven van de vaste lasten van de stichti ng . Of er  nu hoge of lage 

bezett ing is,  het schoonmaakbedrijf meldt zich (volgens contractafspraken) 
e lke ochtend en d e  verze kering moet bijvoorbeeld betaald word e n .  S BSV 
wil h ierover in on derhandel i ng gaan met de d ienst C E S .  H et contract met 
het schoonmaa kbedrijf is  i nmiddels  aan de nieuwe situatie a a ngepast. 
De stichting is  evenm i n  te s p reken over . het achtersta l l ig  o nderhoud,  dat 
onder verantwoordel i jkheid van d e  gemeente valt, maar waaraan s lechts te n 
dele iets is ged a a n .  I n  1 99 5  heeft de gem eente de sportvloer van de spel
zaal  vervangen . De vloer v a n  het gymlo kaal is  heel  s u m m ier gerepareerd , 
maar voldoet nog steeds n iet goed . Tot slot vi ndt de st ichting dat de ge
meentel i jke organ isatie sterk verkokerd is, waardoor am bten aren zaken op 
el kaar zouden afsch uive n .  Voor  de stichting is  het i n  sommige geva l len  
ondu ide l i jk  wie z i j  waarvoor moeten aanspreken : de bele idsambtenaar of de 
gemeente l ij ke accommodati ebeheerder . 
Het meest teleu rgesteld is S BSV over d e  koerswijz ig i n g  van de gemeente 
Arnhem , i n  casu de Dienst C E S .  Eerst is  men de weg i ngeslagen waa rbij  de 

gebrui kers meer vera ntwoordel i j kheid kr i jgen over beheer e n  o nderhoud . En 
wanneer dat vervolgens redel i j k goed loopt, kort men de st icht ing op d e  
f inanciële vergoed i ng en saneert m e n  e e n  deel v a n  d e  accommodatie voor 
sportgebruik ' weg ' .  
Niette m i n  wi l  S BSV het beheer bl ijven voeren over d e  accommodatie, ook 
wanneer deze een m ult ifu nctioneel karakter kr ijgt . Volgens d e  stichting 
werkt een centrale beheersorganisatie kostenbesparend,  omdat d aarmee 
voorkomen wordt dat elke organ isatie in het centrum een eigen kantine en 
vergaderru imte e ist .  Tot op heden is RSVV/SBSV te spreken over de staat 
van o nderhoud van het gebo u w .  Er zij n dan ook nauwel i jks k lachten . Ver
n ie l ingen en defecte n worden gemeld bij de beheerder  die o n m iddel l i jk  é3ctie 
onderneemt. De sch aderegel ing e n  herstelmaatregelen kun nen via hem en 
de stichting d i recter worden getroffen.  Waar het groot onderhoud e n  herstel 
betreft is de Dienst C E S  verantwoordel i j k .  Nu is er  dus een herkenbaar 
meld punt waar k l achten in behandel ing worden geno m e n ,  e n  zo nodig gel i jk 
worden doorgespeeld naar  d e  gemeente . 
Zowel d e  sticht ing a l s  R SVV zijn van mening dat verpla ats ing  van d e  sport
groepen u it  het gymlokaal  l astig zal zij n .  Ju ist het gym l o kaal had een hoge 
bezetti ngsgraad . 

Verloop 1997-1998 

Het col lege van B & W was i n  mei 1 99 6  i n  pri ncipe accoord gegaan met het 
hu isvesten van d e  wijkveren ig ing Vrehoek en de wijkpost in sportcentrum 
Vredenburg .  Dit beslu it  was gekoppeld aan het afstoten van d e  gymzaal 
door de d ienst CEWES (voorheen CES) en de aanbo u w  aan het sport
centrum voor het dagbestedings project van het R I AG G .  Vervolgens h a a kte 
de R IAGG af vanwege vest ig ing elders, waardoor de noodzaak tot aanbouw 
wegviel . De d ienst C EWES ste lde op grond daarvan de verbouwplannen bij . 
I n  ju l i  1 99 7  stemde het col lege van B & W i n  met het onderbrengen van de 
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Schema 

volgende f u ncties in het verbouwde sportcentru m :  
• d e  wijkpost (deelname van C EWES aan het project) ; 
• het w i j kcentru m  (deelname CEWES en d e  wijkveren ig ing  Vrehoek) ; 
• s portactiviteiten (deelname RSVV en enkele a n dere sportveren ig ingen) . 

Met het o n derbrengen van deze functies bleek een herinde l ing van een 
groot deel van het sportcentrum noodzakelij k .  Het 'oude gymlokaa l '  
(oftewel d e  s portzaal )  werd omgebouwd tot  een m ulti functionele ruimte d i e  
al n aar  g e l a n g  het gebru i k  k a n  worden ingedeeld i n  d r i e  afzonderl ij ke 
ru i mtes . De kantine is  verplaatst en uitgebre i d .  Dit g eldt o o k  voor de verga
derruimte.  De wijkpost is  gesitueerd in de 'oude vergaderr u i mte ' .  De sani
ta ire voorzieni ngen z i jn gerenoveerd . 

Voor d e  verbouwing van de gymzaal is een i nvester ing vastgesteld o p  
f 480.000 , - .  E e n  bedrag van f 1 60.000,- wordt aangewend vanuit G S B

middele n .  Voor de overige f 3 2 0 . 000,- i s  een kred iet nodi g .  I n  het 
o nderstaande schema is de exploitatie-begroting voor 1 998 als volgt 
gespecif iceerd . 

Exploitatiebegroti ng 1 998 voor verbouwde gymzaal  Vredenburg 

Lasten Baten 

• Personeel f 2 5 .000 • Huisvestingssubsidie Vrehoek f 42 .800 

• Onderhoud f 7 . 200 • Huur kantine RSVV f 5 .000 

• K a pitaal f 40.000 

• Overige kosten f 1 5 .000 

Totale lasten f 87 .200 Totale baten f 47.800 

Volgens deze begroti ng bedragen de exp loitatiekosten i n  1 998 een bedrag 
van f 3 9 . 400, - .  Aangezien het beschi kbare h u isvestingsbudget f 5 8 . 000,
bedraagt, wordt een positief resu ltaat voorzien van f 1 8 . 600, - .  De i n  te 
stel len  beheerscommissie (in casu SBSV) is  verantwoordel ij k voor de 

explo itatie van het wij kcentrum.  De lasten en baten van het gebru i k  van het 
centrum komen geheel voor rekening van deze com missie . 

Het m ult ifunctioneel maken van het sportcentrum betekent dat er een 
sociaal-cu ltu rele en een buurtfunctie is bijgeko m e n .  De gymzaal heeft i n  de 
n ieuwe s ituatie verplaatsbare tussenwanden gekregen, waardoor de ru imte 
kan worden verdeeld in twee kleine delen en een g root deel . Op deze 
manier k u n nen d e  ru imtes ook gebru i kt worden d oo r  een kaartc lub en a ls  
vergaderkamer.  Bovendien is  er een ru imere kantine bijgebouwd . Omdat de 
RIAGG i s  afgehaakt kan RSVV gebru i k  b l ijven maken van d e  gymzaal . De 
verbouwing vond p laats van novem ber 1 99 7  tot apri l  1 99 8 .  Vanaf de 

zomervakantie 1 99 7  stond de zaal  leeg . 

Door de fu nctieverbreding van de accom modatie en de n ieuwe rol a ls  be

heerder van SBSV, d ient deze stichting haar doelste l l i ngen en statuten aan 
te passen. De SBSV d raagt i n  de nieuwe situatie ook zorg voor de i nge

brui kgevi ng van de zaal ,  de aanbouw en de kant ine .  De kantine is i n  beheer 

bij SBSV en wordt verpacht aan RSVV en de wijkveren ig in g .  De ver h u u r  
v a n  de spelzaal  bl ijft in  handen van CEWES, o n d e r  a ndere vanwege het 
onderwijsgebr u i k .  Dat zou voor beide partijen gu nstig zij n :  d e  gem eente kan 

hierdoor meer f lexibel de sportru imtes verh u ren en verdele n .  Bovendien 

wi lde SBSV d ie  taak n iet op zich nemen.  SBSV kan hierbij wel  een rol  
spelen in  d e  ' last mi nute' -verhu u r .  Kerntaken van S BSV zi jn schoon m aak,  
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onderhoud e n  beheer .  De w ij kvere n i g i n g  is in de nieuwe situatie h u u rder 
van d e  SBSV.  Daar m oest men eerst sterk aan wenne n .  Nieuwe ontwi kke
l i ng e n  zijn dat S BSV o o k  het beheer van een deel van de buitenru imte op 
z ich w i l  n e m e n .  Het g aat d a n  om een terras en zo mogel ij k  een jeu-de
bou lesba a n .  

AI m e t  a l  hebben m a a r  w e i n i g  sportgroepen moeten wijken voor d e  komst 
van de wi jkveren ig ing  en de wi jkpost .  Enkele niet-wijkgebonden clubs zijn 
verhuisd naar locaties e lders . Dit leverde nauwelijks problemen o p .  Ook het 
schoolgebr u i k  kan er bl i jven p l aatsvinden . Dit betreft een basisscho o l .  
R S V V  heeft d e  activiteiten nagenoeg a l lemaal in het sportcentrum o nderge
bracht.  I nm i ddels is  het a a ntal  d u bbelfuncties van bestuursleden ( R SVV en 

wij kveren ig ing)  afgenome n ,  e n  i s  er  geen sprake meer van meerdere 

be l a n g e n .  In d e  komende per iode wordt verwacht dat SBSV zich omvormd 
tot een meer onafhankel i jke beheerstichting waari n afgevaard igden van 
meerdere sportveren ig ingen e n  de wijkverenig ing z itt ing hebbe n .  Beg i n  
1 99 8  leunt d e  SBSV n o g  te veel o p  d e  RSVV . 

De SBSV heeft i n  de jaren 1 9 9 7  e n  1 998 een zware periode gehad . D ie 
heeft voora l  te m a ken met d e  herstructurering van het recreatiesport
centru m :  de mogel ijke kom st van a l ler le i  nieuwe instanties, de heri ndel ing 
d i e  d at met z ich  zou meebrengen,  en d e  g roeiende o nzekerheid d ie  d at weer 
gaf voor de st ichti n g .  O m d at de voorstel len van de gemeente steeds weer 

andere gevolgen zou hebben voor de SBSV ,  werd de posit ie van deze 
beheerst ichting er niet d u i d e l ij ker  o p .  H ierdoor raakten de vrij w i l l igers bij tijd 
en wi j len gefrustreerd . Bovend ien  bemoei l i jkte dit de samenwerking tussen 
d e  st icht ing en d e  gebru i kers : d e  sportverenig ingen en de potentië le nieuwe 

gebru i kers u i t  d e  zorg- en w e l zi jnssector .  Op d it punt maakt de st ichting 
g rote verwijten r icht ing g e meente, met name naar de d i enst C EW E S :  " Wij 
moesten voor de gemeente de kastanjes uit het vuur halen " .  
De S BSV i s  i n  de n ieuwe s ituat ie d e  beheerder en exploitant van de wij k- en 
sportaccommod atie Vreden bu rg . De gemeente verhuurt nog u i tsluitend de 
spel z a a l .  De n ieuwe naam van d e  st icht ing l u idt daarom : Stichting Beheer 
Wij k- en Sportaccommod at ie  Vredenburg ( S BWSV) . Door de veranderde 
bevoegdheden en taken van d e  stichting moesten de statuten daarop 
worden aangepast.  De sti cht ing betreurt het dat de gemeente eind augustus 
1 99 8  nog steeds een aanta l  zaken n iet heeft geregeld die weer consequen
ties hebben voor de sticht ing en de gebrui kers . De gemeente heeft namel ij k 

nog geen defi nit ieve huu roveree n komst opgeste ld .  De onderhandel ingen 
d aarover tussen gemeente e n  sticht ing z i jn  nog steeds g aande en verlopen 
volgens de stichting traag . Be lang rij k punt van onderhandel ing is  de ge

meentel i jke g arantiestel l i n g  bij exp lo itatietekorten . Er is  ook nog geen 
voorstel gemaakt voor een n i euwe s u bsid ieovereen komst tussen gemeente 
en S BWSV. Daardoor kan de sticht ing geen gebrui kerscontracten opstel len.  

De g emeente heeft wel een g loba le  begroting voor de exploitatie van de 
acco m m od atie opgesteld . De S BWSV schrijft de gebrekkige o ndersteun ing 
d oo r  d e  gemeente toe " a a n  d e  h o kjesgeest a ldaar" ( N B :  gedoeld wordt op 
een mogel i jk  gebrek aan afstem m i n g  tussen de afdel ingen voor sport, 
welzijn en h u i svestingszake n ) .  

Desondanks zi jn de contacten tussen S BWSV, RSVV en wijkverenig i ng 
Vrehoek goed . De wij kverenig ing zou er voorstander van zijn om d e  naam 
van d e  acco mmodatie te wijz ige n .  S BWSV i s  daar tegen .  De stichtin g  vindt 

dat d e  gemee nte te veel beloftes heeft gedaan aan Vrehoek .  M et d e  komst 
van Vrehoek naar ' het s p o rtcentr u m '  is er f inancieel en org a nisator isch veel 
veranderd voor deze vere n i g i n g . S BWSV verleent zowel Vrehoek als RSVV 

voorrang bij het verhuren v a n  de a ccommodatie. Vrehoek had echter 
verwacht d at het een e i g e n  r u i mte zou krijgen i n  Vreden burg . N u  moet 
Vrehoek de u ren die het gebru ik  wil maken van de a ccommodatie zelf 
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' i n h u r e n '  bij d e  stichting .  D at doet Vrehoek volgens d e  sticht ing "erg 
voorzicht ig " ,  dat wil  zeggen in  een laat stad i u m  en vaak per m aand . De 
RSVV d aarentegen huurt het g rootste deel van het totale jaargebruik in één 
keer vooraf i n .  

SBWSV i s  verder v a n  mening dat d e  d oo r  d e  gemeente vastgestelde tarie
ven van de acco m m odatie veel te laag z ij n .  In pr incipe is de afspraak dat de 
kant ine open i s  w a nneer d e  accom m odatie in gebrui k is (bu iten school
verba nd ) .  Bovend ien moet de beheerder d e  zaal  openen en bi j  voorkeur ook 
aanwezig z ij n .  Een zaaldeel van d e  m u lt ifun ctionele r u imte kost f 6,- per 
u u r .  M et i nachtnem ing van de kosten van gas, water en l icht loont dit de 
m oeite nauwel i jks . S BWSV gaat i n  gesprek met de gemeente om de tarie
ven te verhog e n .  G ezien al le zaken d i e  formeel nog m oeten worden gere
geld tussen d e  gemeente, de sticht ing en d e  gebru i kers vindt S BWSV dat 
"we bestuur l i jk  nog aan het beg in  staan " .  Want: " Iedereen gaat een beetje 
z i jn e igen g a ng " .  De SBWSV wi l  op korte termijn, wanneer er meer d u i de
l i j kheid i s ,  v a n  de g rootste gebrui kers één bestuursafgevaard igde opn emen 
in het st ichti ngsbestuur .  In augustus 1 99 8  zi jn RSVV en Vrehoek gespreks
p a rtners die bi j  bestuursvergaderi ngen van de sti chti ng aanwezig zijn . 

A I  met al is S BWSV blij  met de aanpass ingen van het gebo u w .  De accom
modat i e  z iet e r  een stuk beter uit,  en er zijn goede faci l iteiten bijgekomen 
die voor d e  wi jk  erg belangri jk zi j n .  H et sportgebru i k  was de afgelopen jaren 
ook ste r k  afgenome n .  Door het gebouw m ultifunctio neler te maken, kr ijgt 
d e  accommod atie weer meer toeloo p .  Dit is op termijn gunstig voor de 
kanti ne-exp lo itatie .  Verwacht wordt d at er  ook meer mensen weer gaan 
sporten,  o m d at e r  nu groepen naar  d e  accommodat ie komen d ie nog n i et 
aan sport d o e n .  R SVV speelt daarop i n .  S BWSV maakt zich sterk voor een 
betere exploitatie van het gebo u w .  H et bestuur is in de slag geweest met 
de gemeente om de consequenties van de 5 %-regel ing zoveel mogel ij k  
teniet t e  doen . Dat i s  deels gelukt :  i n  1 996 heeft SBWSV f 6 . 000, 

ontvangen t e r  compensatie van d e  f 9 . 000,- die het moest in leveren (u it  d e  
beheersubsid ie l  vanwege het teruggelopen gebru i k .  H et argu ment daarvoor 
l u idde dat deze afname vooral kwam door het vertrek van het Lorenz
col lege, terwij l  d i t  het gevolg was van gemeentel i jk bele id .  De SBWSV wil 
het gebru ik  van de accommodatie verder st imuleren . 

RSVV is tevreden met d e  nieu we s i tuat ie.  I n  de per iode 1 996/1 997 h ad de 
c l u b  het moe i l ij k .  N i et a l leen l iep het ledental  verder terug, ook het kader 
k reeg klappen te verwerke n .  Een aa ntal vr i jwi l l igers trok zich terug , terwij l  
de c l u b  met g rote verander i ngen werd geco nfronteer d ,  vooral  ten aanzien 
van d e  accom m o d atie.  RSVV is u ite i ndel ij k tevreden met de verbouwing . 
Bijna a l l e  activiteiten konden i n  het g ebou w bl i jven .  H et waren de n iet
wij kgebonden c l u bjes die u i t  de gymzaal vertrokken.  De gemeente vond 
d aar herhu isvest ing  voo r .  

6 . 3  Kern variabel e 'gebruik' 

Bij d e  start van R SVV i n  1 97 4  tel d e  RSVV gel ijk  zo' n  800 leden . Halver
wege de jaren tachtig zat de club op het t o ppunt van haar populariteit met 
1 800 led e n . Daarna ging het berg afwaart s .  Beg in jaren negentig had RSVV 
nog 1 200 leden . Voor de pr ivatiser ingsm o n itor zijn d e  volgende leden
aantal len relevant : 
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Tabel  6 . 1  ledenaantal len RSVV 

1 993 

Individuele leden 260 

Gezinnen' 230 

Totaal  950 

1 99 5  

230 

1 68 

734 

1 996 

220 

1 4 1 

643 

1 99 7  

200 

1 30 

590 

1 998 

200 

1 30 

590 

Het gebruik  van het sportcentrum is onderverdeeld in t wee delen : de spel
zaal en de gymzaa l .  De gymzaal i s  t i jdens het seizoen 1 99 7/ 1 998 verbouwd 
en is  sinds apri l  1 998 een multifu nctionele ruimte voor sport- en wij kactivi

teite n .  De spelzaal is  ongemoeid g elaten en fungeert a ls s portaccommodatie 

voor verenigi ngen ( hoofdzakel ij k  RSVV) en,  i n  beper kte m ate, scholen.  

Tabel  6 . 2  Gebrui k van s portcentrum Vredenburg ( i n  k lokuren per jaar)  

Verenig ing 
RSVV 

Verenig ing 
overig 

G emeente 

Particulier 

Bedrijven 

Onderwijs 

Kerncijfer 

1 9 93 1 9 95 1 996 1 99 7  

spelzaal gymzaal spelzaal gymzaal spelzaal gymzaa l  spelzaal gymzaal 

1 .023 837 1 .073 7 1 2  1 .062 722 876 408 

549 380 598 230 554 220 398 0 

1 68 44 25 30 1 1  0 0 0 

59 2 1 1 6 1 28 208 8 7  1 9 2 0 

46 26 29 37 0 4 0 0 

972 900 770 889 1 5 7 496 388 0 

2 . 8 1 7 2 . 1 89 2 . 6 1 1 2 .026 1 . 992 1 . 579 1 . 8 54 408 

Noot 1 

I n  de loop van de afgelopen jaren is het gebruik van beide ru imtes steeds 
verder afgenomen.  Het totale gebru i k  van beide rui mtes is  a lsvolgt 

afgenomen : 

1 99 3 :  5 .006 uur  
1 99 5 :  4.637 u u r  
1 99 6 :  3 . 5 7 1  uur  
1 99 7 :  2 . 26 2  uur  

Deze afname is toe te schrijven aan de twee grootste gebrui kersgroepe n :  d e  
RSVV en de schole n .  H e t  vertrek van het lorenzcol lege naar  e e n  andere 
accom modatie met i ngang van seizoen 1 995/1 996 betekende enkele hon
derden uren m i nder daggebru i k .  Het ledenaantal van RSVV is vanaf 1 993 
steeds verder afgenomen .  Aan d ie  afname l ijkt na d e  verbouwing van het 

centrum een ei nde te z ij n  gekomen . Volgens het bestuur  van RSVV is de 

afname van het aantal leden deels een autonome ontwikkel ing die al  eerder 
was i ngezet. De meer recente da l ing zou volgens RSVV samen hangen met 
de beslommeringen rond de herstructurering van de accommod atie. 

Bij RSVV kan een gezin zich opgeven als 'l id ' .  Dan mag elk afzonderlijk l id van dat gezin 
sporten bij  RSVV. Gemiddeld telt een gezinslid maatschap drie sportende leden. In deze tabel 
telt elk gezin als één . In de totalen is het totaal aantal sportende individuele leden geteld (dus 
elk gezin maal drie plus de individuele leden) .  
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6 . 4 Kernvariabele 'kwaliteit' 

Tabel 6 . 3  

1995/1996 

I n  septem ber 1 996 is een gebrui kerspanel van 25 personen gesel ecteerd u it 
het R SVV-Iedenbestand . I n  het onderstaande diagram i s  de kwal iteit van 
d iverse o nderdelen van d e  s porthal weergegeven, zoals d ie  door het gebrui
kerspanel e n  door d e  adviseurs is  beoordee l d .  

Kwal iteit v a n  sportcentru m  Vredenburg i n  rapportcij fers 
(opname:  jul i  1 996)  

onderdelen gebruikerspanel technische opname 

wedstrijdruimte 7.2 6.0 

kleed- en wasruimten 6.8 6.0 

ontmoetingsruimte 6.6 6.0 

sportmaterialen 7.2 6.0 

parkeren/fiets 6.7 6.0 

omgeving sporthal 7.2 5.0 

reiniging/onderhoud 6.8 5 . 0  

beheer/toezicht 6.5 7.0 

overall-beoordeling 6.9 5.9 

kerncijfer kwaliteit 1 996 6.4 

Over het geheel genomen waarderen de gebruikers het sportcentrum met 
een rapportcijfer van 6 . 9 . De vo lgende opmerkingen w o rden gemaakt: 
• De kwal iteit van d e  sportvloer e n  de tem peratu u rsbeheers i n g  i n  de 

gymzaal laat te wensen over.  
• De vei l i g heid i n  en rondom het centrum is voor de gebrui kers een punt 

van zorg : ve rnie l i n g ,  i n braak en d iefstal komen er regelmatig voor.  
• Volgens d e  gebr u i kers zou het beheer en toezicht (ook 's avonds) 

verbeterd kunnen word e n . 
• De kantine wordt als k le in  en o ngezel l ig  omschreven . Een e n kel ing zegt 

d at het niet echt een kantine is maar meer een ha l letje in de gang d i rect 
naast de bu itendeur met krakkem i k kige tafels en stoelen . 

• De fietsensta l l ing doet volgens vele gebrui kers onve i l i g  aan vanwege de 
oml iggende stru i ken en het gebrek aan verlicht ing . Door een gebrek aan 
toezicht worden regelmatig fietsen gestolen of vernield . Ook geven 
gebru ikers aan dat de capaciteit van de stall ing te g ering is. Ondanks het 
feit dat er ook wel eens auto- inbraken pl aatsvinden,  wordt de kwaliteit 
van de parkeerp laats aanz ien l ij k  hoger gewaardeerd dan die van de 
f ietsenstal l i n g .  

I n  j u l i  1 996 i s  door N O C  * N S F  een kwal iteitsopname gemaakt v a n  het sport
centrum Vredenburg . De overa l l -kwal iteit is beoordee ld met het rapportcijfer 

5 . 9 .  De kosten voor onderhoud worden geraamd op c irca f 209.000 

(excl us ief BTW) . H ierbij worden de volgende opmerk ingen gemaakt :  
• De buitenzijde van het sportcentrum verkeert i n  een zeer s lechte staat 

v a n  o nderhoud . Het metselwerk vertoont op verscheidene plaatsen 
scheurvorming en het voegwerk is  hier en daar uitgesleten . Ook de 
d i latatievoegen d ienen vervangen te worden .  De d a k bedekking bestaat 
uit rubber dat l ichte blaasvorming vertoo nt .  Het bu itensch i l derwerk heeft 
een onderhoudsbe u rt nod i g .  
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• De s portvloer van d e  gymzaal  i s  a a n  vervanging toe.  

1 99 6/ 1 9 9 7  

Dezelfde metingen zi jn o o k  verr icht voor h e t  seizoe n  1 996/ 1 9 9 7 .  I n  het 
volgende d iagram staan d e  resultaten vermeld . 

Tabel 6 . 4  Kwal iteit van s portcentrum Vredenburg i n  rapportcijfers 
(opname:  panel  ju l i  1 99 7 ;  technisch oktober 1 99 7 )  

onderdelen gebruikers panel technische opname 

wedstrijdruimte 6 .9  6.0 

kleed- en wasruimten 6 .9  6.0 

ontmoetingsruimte 6.3 6 .0 

sportmaterialen 6 . 5  6 . 0  

parkeren/fiets 6.8 6 .0 

omgeving sporthal 7 . 1 4.0 

reiniging/onderhoud 6.8 5 . 0  

beheer/toezicht 6.9 7 .0 

overall-beoordeling 6 .8  5 .8  

kerncijfer kwaliteit 1 99 7  6 . 3  

De resu ltaten van d e  kwal iteitsmeti ngen wijken nauwel ijks a f  v a n  d e  eerste 
meetro n d e .  NOC * NSF scoort a l leen lager voor de o mgeving van de sport

hal . De gebru i kers g even g e m idde ld  iets lagere cijfers voor de onderdelen 
wedstrijdru imte, kant ine,  s p o rtmater ia len en omgeving . Er  z i jn k l achten van 
de gebrui kers over d e  sportvloer,  de ongezel l ige kantine en d e  ver l icht ing 
van zowel parkeerplaats a l s  fietsenstal l i n g .  

N O C * N S F  constateert d at er  g e e n  o nderhoud is gep leegd i n  h e t  afgelopen 
seizo e n .  Daardoor worden dezelfde g ebreken gesig na leerd als het vor ige 

jaar . I n  november 1 997 z a l  een verbou w i n g  van start gaan . H et gymlokaal  
wordt verbou wd tot mult i funct ionele ruimte; de ontmoeti ngsru imte wordt 
verp laatst en er komt een kantoor voor  d e  w ijkagent . Gezien deze w ijz ig in

g e n  komen d e  opmerkingen over h et gymlo kaal en d e  nevenru imten te ver
va l len,  en worden de kosten voor h et achterstal l ig o n derhoud geraamd op 
f 1 42 . 000, - exclusief BTW. Deze b etreffen vooral herstel len van geveI
metselwerk,  aanleg mechanische venti latie e n  buite nschi lderwer k .  

6 . 5  Kernvariabele 'financiën' 

Pagina 6 1  

I n  1 99 3  werd het sportcentrum n o g  g rotendeels door  d e  gemeente beheerd 
en werd d e  kantine a l  door R SVV g eëxplo iteerd . Uit het f inancieel  overzicht 
b l ij kt dat  de g emeente over het jaar  1 99 3  een posit ief  resu ltaat van 

f 5 6 . 3 7 3  heeft geboekt.  N a  d e  pr ivatiserin g  ontstaat er een f inancieel 

exploitatietekort bij de gemeente van f 2 1 . 9 70,- in 1 99 5 .  Dat i s  voor een 

g root deel  toe te schrijven aan het verstrek ken van de beheersu bsid i e .  Het 
tekort neemt toe in de volgende j a re n .  Deze toename houdt sterk verband 

met verminderde i nkomsten u it tar ieven . De kosten van verbou w i ng z i jn  
nog n i et i n  d e  hier  gepresenteerde c ij fers over 1 99 7  meegenomen.  
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Tabel 6 . 5  

Tabel 6 . 6  

gym 

Van S BSV zijn a l leen d e  c ijfers over 1 99 5  meegenomen.  De jaarrekeningen 
1 99 6  en 1 99 7  l iggen nog ter goedkeur ing bij de notar is .  Uit  d e  jaarstukken 
van RSVV valt op te m a ke n  dat d e  uitgaven eerst wat toenemen door een 
g estege n  huurgelden en d aarna weer l icht d alen v a nwege afgenomen 
gebru i k  van d e  a ccomm od atie .  Teg e l ij kertijd daalden d e  accommod atie
gebonden i n ko m sten van RSVV omdat het kanti neresultaat verslechterd e .  
V anaf 1 99 6  i s  d e  beheervergoedi n g  d i e  aan RSVV w o r d t  verstrekt, opge
nomen in d e  boekho u d i n g  van de kant ine.  Doordat het aantal leden van 
RSVV steeds verder i s  afgenomen gedu rende de o n d erzoeksperiode ver

slechterde tevens de a l ge hele f inanciële hu ishouding van de c lub .  Die i s  
zorgwek ke n d  te noemen .  Het negatieve f inancieel resu ltaat van RSVV was 
in 1 99 5  f 1 7 . 2 3 5 ,  i n  1 99 6  f 3 . 1 94 en i n  1 997 f 9 . 4 6 2 .  In 1 993 was het 
veren ig i ngsresu ltaat ( i n cl u sief kant ine-exploitatie) nog posit ief,  te weten 

f 1 2 . 304.  

Contri but ieniveaus RSVV ( in  g u ldens per maand)  

1 993/1 995 

individueel l id 1 4  

gezin 22 

1 996 

1 6  

2 5  

Tarieven gymlokaal en s pelzaal i n  g u ldens 

1 99 3  1 9 9 5  1 9 96 

spel gym spel gym spel gym 

1 99 7  1 998 

1 5  1 7  

2 5  30 

1 99 7  1 998 

spel gym spel 

sportclubs 1 4  2 9  1 4, 1 5  2 9  1 4, 1 5  30 1 5  3 1  32 

non-profit 22 

commercieel 30,80 

Tabel 6 . 7  

lasten 

gemeente 1 5 7 . 369 

SBSV 

RSVV 3 9 . 5 6 5  

totaal  1 96 .934 

resultaat 

43, 5 0  22 ,20 43, 5 0  2 2 , 2 5  45 2 3  46,50 48 

6 4  3 1 , 1 0 64 3 1 , 1 5  6 6  3 3  68 70,50 

N a  d e  verbouwing i n  1 99 8  is het gymlo kaal opspl itsbaar in dr ie delen die 
men apart kan h u re n .  E r  z i jn drie tarieven,  namelij k voor wij kgebonden 
gebru ik  ( hele zaa l : f 2 4 , - ) ,  n iet-wij kgebonden gebru ik  ( hele zaal : f 36,-)  en 
commercieel gebru ik  (hele zaal : f 50,-) . H u u rt men een dagdeel in, dan 
krijgt men kort ing  op het u u rtarief.  

Fi nancieel  resultaat van sportcentru m Vredenburg in 1 99 3  en 1 99 5  

1 99 3  1 995 1 996 1 997 

baten l asten baten lasten baten lasten baten 

2 1 3 . 742 2 0 1 .475 1 79 . 505 1 7 7 . 7 6 7  1 1 0.684 1 83 . 1 06 1 03. 032 

2 9 . 389 32 .000 11 /I 11 11 

8 . 2 3 3  4 1 . 9 1 1 5 .047 41 .41 2 3 .4 2 1  34 . 1 74 0 

2 2 1 . 9 7 5  2 72 . 775 2 1 6 . 5 5 2 11 11 /I 11 

1 99 3  1 995 1 99 6  1 997 

+ 2 5 .041 - 5 6 . 223 1/ 11 
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6 . 6  Contextvariabelen 

De st icht ing is van mening d at het s portgebruik van het sportcentrum 
binnen afzienbare tijd weer zal toe nemen omdat zich meer jonge gezinnen 
vestigen i n  de w ij k .  
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7 Sporthal Steenwij klaan (Den Haag) 

Situatie:  
• De sporthal is i n  het kader van een bredere operatie per 1 september 

1 99 2  verkocht aan d e  Sticht i n g  Sporthal Steenwijk laan,  die h iertoe is 
opgericht door d e  fusieveren ig ing HKV 10ns Eibernest.  

• H KV JOE pacht d e  kantine van de stichting en krijgt d us zelf de meer
opbrengsten .  

• De g rond wordt door d e  gemeente aan sti chting verhuurd en er is een 
recht van opstal voor 2 5  jaar afgegeven ( +  1 0  jaar verleng i n g ) . 

• N uljaar i s  seizoen 1 99 1 /1 9 9 2 .  

7 . 1  Voorgeschiedenis en karakteristiek 

De sporthal 

De sporthal aan d e  Steen wij klaan is gebouwd in 1 96 5 .  De hal  valt vooral op 
door de zwevende,  houten vloer d ie  door de sporters enorm w o rdt gewaar
deerd .  Bij overname van d e  ha l  in 1 992,  was de boekwaarde volgens de 
gemeentebegrot ing 3,5 ton .  Een taxat ie wees u it  dat d e  hal z o ' n  dri e  ton 
meer waard was.  G rootste huurder is H KV/O ns Eibernest. Andere groot
gebrui kers zijn vol leybalvereniging DOS en de NeVoBo (2 avonden 
gedurende 40 weken) . 

De vereniging 

Korfbalveren ig ing H KV/O n s  E ibernest is  een fusieverenig ing van H KV en 
Ons E ibernest. De fusie houdt verband met de overname van sporthal  
Steenwijklaan door de st icht ing d i e  gel ieerd is  aan d e  n i euwe c lub .  
Voor  de periode van overd racht was het aa ntal leden van beide clubs be
hoorl i jk gedaa l d .  Ook d e  p restaties waren eind jaren tachtig sterk afgeno
men. De eerste teams behoorden n i et meer tot de landelijke t o p .  
Voo ral  O n s  Ei bernest h a d  het voordeel d a t  het over een behoor l i jk  poten
tieel aan kaderleden beschi kte . H KV was een verenig ing die in de jaren 
tachtig in een neerwaartse spiraal  ver keerde en om die reden u itkeek naar  
een partnerverenig ing om te fuseren .  Beide clubs sto nden er i n  het voorbe
reid i ngsproces f inancieel goed voo r .  Door de fusie i s  wein ig  ledenverl ies 
opgetreden,  waardoor de cl ub voor korfbalbegrippen een grote vereni g i ng 
i s .  

Aanleiding tot privatisering 

Twee zaken speelden een rol bij de verkoop van de gemeentel ij ke sporthal  
Steenwij k laan : 
• de consequenties van het Act ieplan Haagse Sportvelden;  
• de bezuin ig ing d ie  i s  opgenomen i n  de meerjarenbegrot ing 1 99 2 - 1 995 in 

verband met d e  pr ivatiser ing van de sporthal . 

I n  verband met de herstructurer ing van de sportvelden moest een voetbal
verenig ing verhuizen naar het ADL-terrein ,  waar onder andere korfbalvereni
g i ng Ons Ei bernest een a a ntal velde n  bespeelde.  Omdat i n  d e  n ieuwe situa
tie nauwelijks groei van veren ig ingen mogel i jk zou zij n,  stelde de gemeente 

Ons E ibernest voor te verhu izen naar  het korfbalterrein aan de Steen wijk
l a a n .  Dan zou de daar  gevestigde korfbalvereniging H KV het terrei n k un nen 
delen met O n s  E i bernest.  Aangezien Ons Ei bernest al eerder een su bsid ie-
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verzoek h a d  ingediend voor d e  bou w  van een sportha l ,  g ing  d e  c lub  uits lu i 
tend accoord met d e  verhuiz ing indien het d e  sporthal  Steenwijklaan kon 
overnemen . De gemeente zag wel  wat i n  dit  voorste l ,  enerz i jds omdat het 

actiep lan  d aarmee g ed iend was, a n derzijds  vanwege de bezu in ig ing d i e  het 
zou op leveren . O o k  p aste p rivatiser ing in de lijn van een terugtredende 
overheid .  M et de verhuiz ing van O n s  Eibernest naar de Steen wijklaan 

zouden d e  f i n anciële consequenties vo�>r het actiep l a n ,  en dus voor de 
gemeente, g u nstig zij n .  Bovendien zou subsid ie voor de bou w van een 
sporthal  n i et nodig zij n .  Ook vanuit beleidsmatige overwegingen is  d e  

ver huiz ing g unsti g ,  want d e  terreinen worden ' beter e n  sportspecif iek 
benut ' .  Tot slot worden k ne lpunten bij  huisvesti ng van andere veldsport

c lubs opgelost .  

Uitgangspun ten en voorwaarden 

De gemeente Den H aag heeft de volgende condities opgesteld ,  d ie  tevens 
i n  het overnamecontract zijn opgenomen: 
• De tar iefste l l i n g  van aan derden te verhuren uren mag n iet onder d e  

gemeentel ij ke tar ieven l i g g e n ,  en e r  ook n iet m e e r  d a n  3 0 %  boven 
l i g g e n .  

• De gemeente h eeft het eerste recht van terugkoo p .  
• De st ichting i . o .  moet vooraf conta ct opnemen met de gemeente over de 

gezamenl ij ke afstemming van de verhuur i n  verband met d e  verde l i ngs
vergader ing . 

• De sportbestemm i ng van de hal b l ijft te al len ti jde g ehandhaafd voor de 
H aagse sport en recreat ie .  

• De verp l ichtingen van de gemeente ten opzichte van de p achter worden 
door  d e  stichting i . o .  overgenomen .  

• De verhuur aan het onderwijs zal n i et door de sticht ing i . o .  worden 
beperkt of  opgezeg d .  

7 . 2  Verloop v a n  het privatis eringsproces 

Voorbereiding 

De onderhandel ingen met O n s  Eibernest vonden p l a ats van 1 990- 1 9 9 3 .  
Twee o nderwerpen stonden hier in centraal : 
• d e  kosten en de condit ies waaronder de hal  kon w o rden overgenomen; 
• d e  planschad e ko sten i n  verband met d e  verhu iz ing  naar h et terre in aan 

de Steenwijk laan . 

H ierover werd overeenstem ming berei kt tussen de g emeente en O n s  E iber
nest, d at tevens d e  belang e n  behart igde van H KV .  De korfbalc lubs stemden 

t i jdens h u n  druk bezochte ledenvergader ingen i n  m aart 1 99 2  i n  met:  
• een fusie van beide c lubs;  
• d e  verhuiz ing van O ns E ibernest n aar het terrein aan de Steenwij k laan;  
• d e  aankoop van d e  sporthal a ldaar door een sticht ing H KV/O . E . i . o  . . 

Er moesten op lossingen gevonden w orden voor de her inde l ing van d e  h uur
roosters van sportha l len omdat er m inder ru imte kwam voor derden in 
sporthal Steenwij kl a a n .  De g emeente en de H aagse S portraad traden h i erbij 
coörd inerend op, langs de gebruikel i jke weg van de verdel ingsvergaderin g .  
H et resultaat w a s  d a t  enkele verenig i n gen n a a r  andere sporthal len moesten 
verhu izen .  H K V/Ons Eibernest geeft later aan dat de onderhandel ingen met 
de gemeente zeer moeizaam verl iepe n .  De club schakelde de wethouder in 
omdat ' ( . . .  1 het oorsp ronkel i jke eindvoorstel van de g emeente nergens op 
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leek ' . Hierop werd het voorstel o p  voor beide part i jen bevredigende wijze 
aangepast. 

De expl oitatiestichting betreurt het d at d e  gemeente n a  overdracht weinig 
interesse heeft laten b l ij k e n .  N a  het overh a n digen v a n  d e  s leutel  was d e  
gemeente vertrok k e n .  Daardoor waren h e t  d e  gezam e nli jke korfbalcl ubs d ie  
een notaris inschakelden voor  het  o p stel len van een a kte, d e  n utszaken 
regelden en verzekeri ngen afslote n .  De g e meente leek daardoor a l leen 

geïnteresseerd i n  het vrij m a ken vi:m s portvelden en h et vastste l len  van 
f inanciële randvoorwaard e n .  

Con tract 

De sporthal Steenwij k laan is  per 1 septe m ber  1 99 2  o nder de volgende 
condities verkocht:  
• De stichti ng betaalt f 600.000,- voor overname van de h a l ,  inc lus ief 

inventari s .  De gemeente reserveert een bedrag v a n  f 200. 000, - i nc lusief 

BTW i n  verband met bestaand achterstal l i g onderhou d .  Dit  bedrag kan 
voor dat doel  en b innen een tijdsbestek van vijf jaar door d e  stichti ng 
worden besteed . 

• Tussen de stichting i . o .  en de gemeente is een regel ing getroffen voor 
de (zeer ger inge)  herverde l ing van sporthaluren . Beide cl u bs maa kten a l  
intensief gebr u i k  van d e  ha l . De stichti ng i .o .  h o u dt reke n i ng met d e  
belangen van d e  h u i d i g e  gebrui kers en sportbo n d e n .  Om d e  afste m m ing 
te regelen zal  de stichti n g  i . o .  als overleg partner zitting nemen i n  de 
verdel i ngsverg adering (voor sporthaluren)  van De Haagse Raad voor 
Sport en Recreatie .  

• De grond van d e  sporthal  wordt met recht van o p stal voor een periode 
van 25 jaar,  m et een o ptie voor verlen i n g  met 1 0  jaar,  aan de st ichting 
i . o .  verhuurd . I n  d e  h u uroveree n komst worden standaardvoorwaarden 
opgenomen . 

• De subsidieregel ing voor d e  bouw van een sport h a l is n i et van toepas
s ing op de overname van sporthal  Steen wijklaa n .  Het s u bs id ieverzoek is  
derhalve n iet meer re levant.  

• De sporthal medewerkers zu l len  worden herplaatst b innen d e  gemeente
l i jke sector Sport en Recreatie .  

• De nieuwe exploitant z a l  voldoen aan d e  voorwaarden e n  u i tgangs
p unten, zoals o nder 7 . 1  genoem d .  

Verloop 1992-1996 

Gemeente 

Financieel is de gekozen co nstructie voor d e  gemeente gu nstig geweest . De 
hal is verkocht tegen een i deële waarde.  Een bedrag voor achtersta l l i g  
onderhoud w a s  a l  gereserveerd , en d e  kapitaal lasten vielen weg . Met een 
budget voor achtersta l l i g  o nderhoud kan een sticht ing in vergel ijk ing met de 
gemeente meer doen . De stichting werkt veel met vr i jwi l l igers en d e  bank 
had vanaf het  begin  vertrouwen i n  d e  p rivatisering en i n  beid e  betrok ken 
kotfbalveren ig ingen.  Vooral  H KV maar ook O ns Eibernest hadden behoorl i jk 
gespaard . 
De gemeente geeft aan d at de samenwerking met d e  korfbalc l u bs construc
tief was, maar  dat het over leg niet a ltijd even 'g ladje s '  verl i e p .  
Omdat de stichting i n  d e  n ieuwe s ituatie d e  verhuur  v a n  d e  ha l  regelt ,  is  d e  
gemeente het zicht daarop kwijt.  Er zijn echter geen s igna len d at o p  d at 
vlak problemen zijn ontstaa n .  De stichting i s  name l ij k ook afhankel ij k  van 
verhuur aan a ndere veren ig ingen .  
De gemeente heeft tegenwoordig n iet veel contact m eer  met  d e  fusiecl u b. 
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M e n  treft e lkaar  tijdens d e  verdeli ngsvergadering, waarbinnen g econsta
teerd i s  dat het sporthalgebruik  over de gehele l inie iets is  teruggelopen . De 
g e m ee nte heeft de i n d r u k  dat de stichting en verenig ing ' het wel redden, 
maar  d at het zeker n iet m eevalt ' .  Er is  jaarl i jks een tekort bi j  d e  stichting dat 
gedekt wordt uit  de o p brengsten van de twee kantines (een kantine in de 
sporthal ,  en een aangebou wde kantine voor het veld korfbal ) .  N iettemin acht 
d e  g emeente het proces e n  de resu ltaten ervan tot nu toe geslaag d .  Het 

positieve effect valt volgens de gemeente voor een g root deel toe te 
schrijven aan het veren ig ingskader en vooral aan een paar 'echte 
vere n i g i ng s m e nsen' d i e  a l les  voor de goede zaak over hebbe n .  Het g aat h ier 
zowel om ervaren, s l i m m e  bestuurders als om kaderleden die z ich belange
loos inzetten bij u itvoerende k lussen (schi lderwerk, bouwklussen etc) . 

H ierdoor is d e  hal  i n  vergel ij k i ng met de oude situat ie :  
• organisatorisch verbeterd ten aanzien van aanstur ing beheer en werving 

h u u rders;  
• aantrekkel i jker geworden qua indel ing,  sfeer, comfort en beter afgestemd 

op het sportterrei n .  

Stich ting Sporthal Steen wijk/aan 

H K V  IOns Ei bernest heeft ervoor gekozen om de exp loitatie o nder te 
brengen i n  een stichti ng om zodoende de f inanciële zaken van accommo
datie enerzijds en veren i g i ng anderzijds gescheiden te houd e n .  Dat neemt 
niet weg d at ook het stichti ngsbestuur vol ledig uit ' korfbal lers'  bestaat.  Eén 
bestuurs l id  van de st ichting heeft ook zitti ng in het veren ig ingsbestuur.  Het 
n ieuwe vere n i g i ngsbestuur is tevens raad van toezicht op het stichtings
bestu u r .  H et sticht ingsbestuu r  komt e l ke maand een keer bijeen . 
De st icht ing regelt het beheer en d e  exploitatie zelf, en maakt daarnaast 
gebru i k  van een banenpooler d ie het sporthaldeel en de kantine schoon 
maakt .  Deze banenpooler beheert tevens de s leutels .  Met banenpoolers 
heeft d e  sticht ing nogal wat problemen gehad . De hu id ige, zesde ( ! )  fu nctio

neert zelfstandig en d oet zijn werk naar behoren . De stichti ng huurt de 
banenpooler van sticht ing Werkbij, de coörd i nerende uit leenorganisati e .  De 
Sticht ing Sporthal  Steenwijk laan verzorgt de werkbegeleid i n g  overdag . De 
kanti ne wordt door de verenig i ng geru nd . Het feit d at nu opeens OZB 
betaald moet worden voor zowel  eigendom (stichti ng)  a l s  huur  (verenig ing) 
wekt bevreemding o p .  Vanaf 1 99 2  is dat overigens niet gebeurd. De stich
t ing maakt bezwaar tegen de hoogte van de aanslag , n i et tegen de verpl ich
ting zelf . Er m oet trou wens aan meer verp l ichtingen voldaan worden, zoals 
d e  M i l ieubelasti n g .  H ierdoor is  d e  werkdruk van de admi nistratie toe
genomen . De st ichting d raait de afgelopen jaren met verl ies . Een f l i n ke post 

is de hypotheek van 5 , 5  ton .  Uit d ie  hypotheek op de sporthal is  de nieuwe 
kanti ne gefi nancierd, waardoor de verenig ing hypothee kvrij kon bl ijven .  

De st ichting kampt m e t  e e n  aantal knelpunten:  
• H et onderwijsgebr u i k  i s  de afgelopen jaren teruggelopen, zonder dat daar 

enige invloed op kan worden uitgeoefen d .  In de wij k zijn veel scholen 

met gymlokalen gevestigd . Die benutten eerst hun eigen accommodatie, 
net a ls  d e  gemeente i n  het kader van buurtsport. Er is  dus veel concur

rentie voor het daggebru i k  van de hal . 
• Het i ndoor-korfba lseizoen duurt 20 weken en dat is relatief weinig voor 

een 'vaste bespeler' . Het is  lastig om voor die avonden buiten het korf

bal seizoen structurele bezetting te vinden.  De georganiseerde sport wi l  
die uren voor een heel seizoen huren.  De sticht ing is  dus aangewezen op 

i n cidentele verhuur  ( bijvoorbeeld toernooien en korte zaalvoetbalcompeti
t ies ) ,  wat veel inspanningen voor werving,  organisatie en admin istratie 
vergt.  

• D e  weekends zijn slecht bezet : i n  seizoen 1 995/ 1 9 9 6  stond d e  hal  1 5  
weekends leeg . Feestavonden worden er met opzet niet gehouden,  
v looienmarkten wel . 

• H et dagel ij k s  onderhoud i s  niet goed geregeld. Op projectbasis l uk ken de 
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zaken nog wel,  maar e r  zou e igen l ijk  een onderhoudscommissie aange
ste ld moeten worden d i e  het dagel ijks onderhoud afdoende organiseert. 

• ' Het gebouw brokkelt langzamerhand af ' , renovatie en groot onderhoud 
aan het casco zijn op korte termijn noodzakelij k .  Nogal wat voorziening
en, bijvoorbeeld de to i letten, zi jn aan vervang ing toe en daar is geen geld 
voor gereserveerd . 

De st icht i ng en d e  verenig ing zijn van p lan  om het vri jwi l l igerswerk meer 
aandacht te geven, bijvoorbeeld d oor het organiseren van feestel i jke 
avonden en door het werk te belonen.  Samen te l len zij 1 40- 1 50 vrijwi l l i 
gers,  w at ruim voldoende l i jkt .  O m d at er  zoveel taken z i jn ,  za l  d it  werk 
steeds weer onder de aandacht gebracht moeten worden. Vooral voor  de 
taken d i e  overdag gedaan moeten worden,  is  het last ig mensen te v inden.  

HK V/Ons Eibernest 

Door d e  fusie ontstond een sterker draagvlak voor n ieuwe in it iatieven en 
activiteiten .  Het knokken voor een eigen h al heeft dit proces versterkt, en 
dat was hard nodig omdat zowel d e  verhu iz ing van Ons Eiber nest, de aan
koop en exploitatie van de hal en d e  fusie een groot beroep deed op het 

vr ijwi l l ig  kader van beide veren ig ingen.  Ons Eibernest leverde 80% van het 
kader van de stichting en het n ieuwe veren igin gsbestuur .  Gedurende de 
wi nterper iode als de hal intensief gebru i kt wordt, draaien leden van 
H KV lans Eibernest mee in een zaa lbeheerderssysteem .  Daarn aast voeren 
leden regelmatig onderhoudsk l usjes u it .  
De fus iec lub heeft nu twee kant ines,  één voor de ha l  en één voor het veld
korfbal . De ha l  i s  door de verbouwing beter afgestemd op de nabijgelegen 
velde n .  De 'oude'  kantine op het sportterrei n doet tegenwoordig dienst als 
' spelershome' , berging, bestuurs- en redactiekamer . De voormal ige kantine 
i n  de sporthal  is omgebouwd tot keuken en ' kle in kanti nedee l '  . Ook zijn er  
vier k leed kamers bijgebo uwd . F inancier ing h iervoor  kwam g rotendeels 
(n amel ij k  voor een bed rag van 1 , 5 m i ljoen gulden) van de gemeente, name
lijk in het kader van de ver hui sregel ing,  s ubsid ie voor nieuwbouw en voor 
weg werken achtersta l l ig  onderhoud . De verenig i ngen ( H KV en Ons 
Eibernest) bekostigden een deel u i t  de f inanciële reserves en door m iddel 
van een clu bact ie .  
H KV IOns Eiber nest pacht de kant ine i n  d e  sporthal voor f 40.000,- per jaar 
van d e  stichting . De veren ig ing is  d aarmee verantwoordelij k voor de 
kanti ne-exploitatie . Door d e  inzet van verenigingsleden draait  de kant ine 
met winst .  Desondanks d raait de verenig ing de laatste drie jaar f inancieel 
niet goed . Het afgelopen jaar  werd weer wat ingelopen op de tekorten.  
O o k  voor  het v laggensch ip  van de c lub,  het eerste team,  is  de nieuwe 
s ituatie met een behoorl ij ke mate van autonomie g unstig .  Er kan, hoewel 
nog steeds b innen bepaalde marges,  vaker getraind worden . Wel was het 
noodzakel i jk dat de ver l icht ing werd aangep ast voor hoofd klassenive a u .  Dat 
bracht een extra invester ing met z ich mee van f 6 0 . 000, - .  De fusie bevalt 
beide verenig i ngen heel goed . De c lubs vul len e l kaar aan; de ene is niet 
door  d e  ander opgeslokt,  en er is geen sprake van g roepsvorming op basis 
van clu bafkomst. Niettemin  is  het ledental  (na  een aanvankel i jke stab i l ise

r ing)  de afgelopen twee jaar met 1 00 leden gekelderd . Maar er  zijn i n  de 
loop der  tijd ook nieuwe leden bijgekomen . Vanaf de fusie zouden er nu 
n etto 40 leden m inder zijn . De c l u b  te l t  400 leden; voor een gunstige 
sticht ings- en verenig ingsexploitatie zouden dat er 5 5 0/600 moeten z ij n .  
D a n  z o u  d e  d r u k  op het kader o o k  m i nder g root zij n .  Leden d ie bedankten, 
hadden daar versch i l lende redenen voor .  Sommigen konden zich n iet vinden 

in het ' n ieuwe grotere geheel van een fusieclub'  . Dat gold meer voor ex
H KV ' ers (een relatief k le ine club) dan voor voormal ige Eibernesters. H et 
eerste van H KV lans Eibernest speelt inmiddels weer op hoog niveau .  Dat 
d e  c lub aan de toekomst bl ijft den ken bewijst de investering van een ton in 
de renovatie van een ku nstgrasve l d . Daarvoor zijn d e  contacten met de 
gemeente weer hervat. De c lub verhuurt d i t  vel d ook voor tennisdoele inden.  
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DOS 

Vol leybalverenig ing DOS is  op de maandag- en d insd a g avond in d e  sporthal 
Steenwijk laan te v inden.  De club speelt er competitiewedstrijden en organi
seert er activiteiten voor recreatieve leden.  Kritiek op d e  nieuwe beheer
organ isatie heeft het nau welij k s .  Er zijn goede afspraken gemaakt met de 

beheerders . De tarieven zi jn iets omhoog gegaan. O m d at de exp loitatie van 
de kantine i n  handen is  van H KV/O ns Eibernest, is de gezel l ig heid voor DOS 
er n iet op vooruit gegaa n .  

Verloop 1 99 7/1 998 

Gemeen te 

Het probleem met de O l B  i s  opgelost.  De belasting h eeft (eenmal ig )  met 
terug werkende kracht d e  O l B-belasti ng gespl itst. De gemeente betaalt 
a lsnog OlB over de g ro n d ,  terwij l  de stichting OlB b etaalt voor het gebru i k  

v a n  de sporthal . N a  deze verrekeni n g  z a l  d e  OZB a l leen door d e  stichting 
gedragen moeten worde n .  D it  pro bleem had voorkomen kunnen worden 
door in het contract tussen g emeente en stichting n i et te spreken van 
privat iseri n g ,  m aar van explo itatie. Dan was het vooraf duidel i jk  geweest 
dat al le e igenaars- en gebrui kerslasten voor rekening komen van de exploi 
tant i . c . de stichti ng . 
Wat d e  huurtarieven betreft loopt de hal aan de Steen wijk laan nog steeds in 
de pas met de gemeentel i jke tarieve n .  Dit is zo afgesproken e n  de ervarin
gen h iermee zi jn van beide kanten pos itief. 
De gemeente heeft s inds d e  pr ivatisering van de hal  d e  Steen wijk laan 
weinig meer ondernomen o p  p rivatiseringsgebied . Al leen sport h a l  Li ndod u i n  
is verzelfstandigd,  maar  d e  exploitant draagt daarbij nog w e l  een vast h uur
bedrag af aan de gemeente. Overigens is de gemeente zich er van bewust 
d at n iet a l leen de beste ha l len  i n  aanmerking moeten komen voor verzelf
stand i g i n g .  Anders bl ijft men met de s lechte hal len zitte n .  

Stich ting Sporthal Steen wijk/aan 

De begroti ng is met veel m oeite rond te krijgen.  Steed s  weer d oemen er  
on kostenposten op d ie  n i et ( te )  voorzien zij n .  Een voorbeeld h iervan is  de 

aanpassing van d e  verl ichti n g  i n  de speelruimte van d e  hal ,  d i e  volgens de 
jaarl i jkse kwal iteitsmeting van het NOC * N SF niet voldoet aan d e  eisen . In 
het ver leden i s  dezelfde ver l icht ing nooit  een probleem geweest, ook n iet bij 
internat ionale wedstrij d e n .  Het aanpassen van de verl ichting kost de stich
ting al  gauw zo'n f 4 . 000,- .  Voorts bl i j ken o nderhoud en energ iekosten 
zwaar te d ru kken op d e  begroting . Het is een mooie,  m aar o u d e  hal en d at 
geeft hoge energ i e- e n  onderhoudsrekeningen .  
Ondanks dat het gebru i k  van d e  ha l  door scholen weer aantre kt,  i s  d e  
vergoed i n g  voor het gebru i k  d oor veranderde regelgeving f l i n k  gekelderd . 

Ook dit druk  zwaar op d e  beg roti ng.  
De sticht ing heeft veel  tijd e n  energie gestoken in het aantrekken van 

nieuwe sportverenig ingen.  N iet a l le  sporten kunnen n a melijk g ecombi neerd 
in de hal  p laatsvinden;  d e  bespel ingsschema's  moeten bij e lkaar  passe n .  

Momenteel staat de ha l  e igenl ij k  al leen d e  weekends gedurend e  d e  zomer
maanden leeg . Dat is  echter voorzien en eigen l ijk geen probleem .  
De stichti ng heeft inmiddels  d e  beschi kking over twee banenpoolers . Een is 

er van buiten aangetro kken,  de andere is door de stichting zelf aangeleverd 
(deze persoon was secretar is van de stichti ng en verzorgt m o menteel het 

s leutelbeheer) . 

HKV/Ons Eibernes t 

De verenig ing staat nog steeds positief tegenover d e  p rivatiser ing . H et is  
natuurl i jk een luxe d at de veren ig ing over een eigen s p o rthal  beschikt .  
Al l een kan d e  verenig i n g  d e  huur  van de hal n iet zelf o p brengen,  zodat 
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verhuur  (door d e  stichting)  aan derden noodza kel i jk i s .  G root voordeel van 
de pr ivatisering zoals die b ij de hal  aan de Steenwij k laan heeft p laatsge
vonde n ,  is  het feit dat al le t ra in ingen nu o o k  in  deze hal geg eVen k u n nen 
worden.  Voorheen vonden de w intertrai n i ngen plaats in d iverse hal len in 
Den H a a g .  H et ge reis door d e  stad is h iermee dan ook afgelopen . 
De door d e  veren iging gepachte kanti ne trekt een zware wissel o p  d e  leden 
van H K V  JO E .  G emiddeld moet er  60 uur in de week bar bezett ing g ezocht 
worden . Door een langzaam s l i n kende g roep vrijwi l l i gers wordt dit steeds 
moei l i jker .  Opgepast moet worden d at er,  door het o ntbreken van a n i m o  
voor extra bard ienst, g e e n  r u i mte m e e r  bestaat voor extra clu bactiviteiten .  
Verder v inden er in  de ha l  steeds meer toernooien p l a ats en weten verschi l 
lende organ isaties steeds beter de ha l  te v inden.  Dit  le idt  a l lemaal tot meer 
barbezett ing . O verigens beseffen zowel het bestuur als d e  leden dat het 
draaien van bardi ensten 'de prijs is d i e  betaald moet worden'  voor d e  luxe 
van een eigen sporthal . He laas voor d e  vereniging is  d e  s i tuatie nog n iet 
du sdanig dat d e  pachtprijs van de kant ine omlaag k a n  gaan . Daarvan is pas 
sprake als het goed ga at m et de st ichting . 

. 

De bu itenvelden (gras) zi jn - buiten d e  pr i vatisering o m  - door d e  gemeente 

vervangen door kunstgras . Het kunstgrasveld is op verzoek van de vereni
g i ng tevens geschikt gemaakt voor ten n i s .  Daarmee heeft d e  vere n i g i ng vier  

tennisbanen i n  e igen beheer . Het verhuur van de banen v i ndt  momenteel 
vooral in de avonduren p laats, maar steeds meer ten n issers wi l len  ook 
graag overdag gebru i k  k u n nen m a ken van de velde n .  
Voor de 'exploitatie' van het tennisdeel h eeft d e  veren ig ing de besch ikking 
gekregen over een Mel ket ier ,  d ie door d e  gemeente is toege weze n .  

4 DOS 

Volleybalveren ig ing DOS is  nog steeds een vaste bespeler van de h a l .  
Behalve d e  wens tot eigen kantinebeheer op de speel- en tra i n i ngsavonden 
is er voor DOS de afgelopen twee jaar wein ig veranderd in het kader van de 

privatiseri n g .  

7 . 3  Kernvariabele 'gebruik '  

I n  het seizoen 1 9 9 1 / 1 9 9 2  te l t  de korfbalverenig ingen H KV en OE ieder  //?// 

respectievel i jk //?// lede n .  H et ledental van H KV/O E i n  het eerste m eet jaar 
(seizoen 1 9 9 5 / 1 996) bedraagt 3 5 1  leden ( l edenl ijst augustus 1 99 5 ) .  I n  het 
seizoen 1 996/ 1 9 9 7  telt d e  veren ig ing 3 5 7  leden en het jaar daarop 349 

leden.  Er is  dus sprake van een redel i jk constant ledenaanta l .  

Het seizoen 1 99 1 / 1 9 9 2  wordt als nuljaar voor d e  pr i vat iser ingsoperatie 

aangemerkt. Voor zover in  de gemeentel i j ke admin istrat ie nog valt na te 
gaan, is de sporthal  i n  d at se izoen i n  tota al 2 . 1 80 u u r  verhu urd geweest . In 
1 99 2 / 1 993 i s  het gebr u i k  gestegen tot 2 . 86 5  uur.  De verhu u rreg istratie 
voor het seizoen 1 99 5/ 1 9 9 6  vermeldt d at de sportha l  2 .0 2 6  uur verhuurd is 
geweest. In het seizoen 1 996/1 997 komt de verh u u r  op 3 . 345 u u r  en in 
1 99 7 / 1 998 op 3 . 399 u u r .  Deze forse toenam valt b i jna  geheel toe te schrij
ven d e  gebrui kersg roep onderwijs in casu het Hofstad-Col lege,  die met 
ingang van seizoen 1 99 6/ 1 9 9 7  de hal is  gaan huren voor 9 uur per dag 
gedurende 43 weke n .  

I n  de navolgende tabel i s  h e t  aandeel v a n  de d iverse gebrui kersgroepen i n  

het nu ljaar ( 1 9 9 1 / 1 992) en de d r i e  andere meet jaren weergegeven .  

Pagina 70 Tussenrapportage Privatiseringsmonitor: Den Haag DSP - Amsterdam 



Tabel 7 . 1  

7 .4 

pagina 7 1  

G ebru i k  van sporthal  Steen wij k laan i n  klokuren per seizoen 

gebruikers 1 99 1 / 1 9 9 2  1 995/1 996 1 996/1 997 1 99 7 / 1 998 

verenigingen 1 1 72 503 576 634 

sportbonden 1 6  7 6 1  774 757 

gemeente 2 2 8  46 0 27 

particulier 1 04 68 44 26 

bedrijven 2 0  9 3  9 1 1  

onderwijs 640 5 5 5  1 942 1 944 

overig 0 0 0 0 

kerncijfer 2 1 80 2026 3345 3 399 

Kernvariabele 'kwaliteit' 

1 99 5/ 1 996 

In j u n i  1 9 96 i s  een gebru i kerspanel  van 25 personen geselecteerd uit  het 
ledenbestand van d e  korfbalveren i g i n g  H K V  /Ons Eibernest ( 2 0  personen)  en 
d e  vol l eybalvere n i g i ng D O S  ( 5  personen) . Over het geheel genomen w aar
deren de gebrui kers de s porthal  m et een rapportcijfer van 7 . 2 ,  waarbij 
opvalt dat de DOS- leden een iets lagere beoordel ing geven ( 6 . 8 )  dan d e  

H KV/O E-Ieden ( 7 . 3 ) .  D e  gebru ikers v a n  sporthal Steenwijk laan zijn over
wegend tevrede n .  Kr itische kantte keningen worden gemaakt op de 

volgende p u nten : 
• De leden van O n s  Eibernest waard eren de vloer van de sporthal 

verschi l lend : sommige s pelers v i n d en de vloer te glad terwij l  andere 
gebrui kers j u ist  opmerken tevreden te zij n over de vloer .  

• De fietsenstal l i n g  laat v o l g ens d e  gebrui kers te wensen over .  Zowel de 
capaciteit a ls d e  l igging van de stal l ing wordt onvoldoende geacht : er  
z i jn te wein ig f ietsenrek k e n ,  de sta l l ing l igt teveel uit het zi cht en i s  

o nbewaakt.  Er z i j n  i n  het ver leden vaak f ietsen gestolen . 
• De meeste leden van O n s  E ibernest hebben een voorkeu r voor de g rote 

kant ine,  e n ke le  leden v i n d en de k le ine kantine gezel l iger.  
• O pval lend is d e  onvoldoende d i e  door DOS-leden is toegekend aan d e  

k leed ruimtes . De k leedruimtes e n  toi letten vindt m e n  verouderd en niet 
a ltijd even schoo n .  Er w ordt ook g eklaagd over stank ( r iool lu cht) i n  de 
d ouches en toi lette n .  Tevens is  d e  watertemperatuur van d e  douches 
s lecht geregel d : het water is  vaak te heet of te koud . 

I n  dezelfde periode is door  d e  sporttechnische adviseurs van N OC * N S F  een 
kwal iteitsopname gemaakt v a n  sporthal  Steenwijk laa n .  De overal l -kwal iteit 
is beoordeeld met het rapportcijfer 5 . 8 .  De kosten voor onderhoud worden 
geraamd op circa f 3 2 9 . 000 (exclu sief BTW) . H ierbij worden d e  volgende 

opmerki ngen gemaakt :  
• De bu itenzijde van de s p o rthal  verkeert i n  zeer slechte staat.  Het 

m etselwerk vertoont op verscheidene p laatsen scheurvorming en het 

voegwerk  is o p  e n kele p l a atsen u itgeslete n .  De d akbedekking d ient 
vervangen te worden e n  het buitenschi lderwerk heeft een o nderhouds
beurt nod ig . 

• De k leed- en wasruimten zijn verouderd en met name het tegelwerk en 
het sanita ir  is  aan verv a n g i ng toe .  

• I n  de wedstrijdru imte l i g t  een houten vloer die i n  goede staat verkeert. 
• Uit  d e  ver l icht ingsmet in g  b l ij kt d a t  de lampen aan vervang i ng toe z ij n .  
• De o ntmoetingsru imte/kantine d i e  enkele jaren geleden is aangebo u w d  

voldoet aan d e  g esteld e  e isen . 
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Tabel 7 . 2  

Tabel 7 . 3  

I n  het onderstaande d i agram i s  de kwal iteit van diverse onderdelen van de 
sporthal  weergegeven,  zoals d ie  door het gebru ikerspanel en d oor  de 
adviseurs i s  beoordeeld . 

K w a l iteit v a n  sporthal  Steen w ijk laan i n  rapportcijfers ( o pnam e :  juni  1 996)  

onderdelen 

wedstrijdruimte 

kleed- en wasruimten 

ontmoetingsruimte 

sportmaterialen 

parkeren/fiets 

o mgeving sporthal 

reiniging/onderhoud 

beheer/toezicht 

overall-beoordel ing 

kerncijfer kwaliteit 1996 

1996/199 7 

gebruikers panel 

7,5 

6,4 

7,9 

7,7 

7,0 

7,5 

6,7 

7,5 

7,2 

technische opname 

6,5 

5,0 

6,0 

7,0 

6, 0 

5,0 

5,0 

5,0 

7,0 

5,8 

Voor het se izoen 1 996/ 1 9 9 7  zijn dezelfde kwal iteitsmetingen verricht . De 
resu ltaten h iervan z i jn  a ls volgt.  

K w a l iteit van sporthal  Steen w ij klaan in  rapportcijfers 
( o p n a m e :  gebr u i kers ju l i  1 9 9 7 ,  techni sch o ktober 1 9 9 7 )  

onderdelen gebruikers panel technische opname 

wedstrijdruimte 7,7 

kleed- e n  wasruimten 6,6 

ontmoetingsruimte 7,8 

sportmaterialen 7.7 

parkeren/fiets 7,2 

omgeving sporthal 7,1 

reiniging/onderhoud 6,6 

beheer/toezicht 7,1 

overall-beoordel ing 7,2 

kerncijfer kwaliteit 1 997 6,6 

De leden v a n  D O S  e n  H K V  Ons Ei bernest zijn iets tevredener over de 
acco m m o d at i e  d a n  vorig jaar .  

6,0 

6,0 

7,0 

6,0 

5,0 

5,0 

5,0 

7,0 

5,9 

• D e  leden van O n s  E ibernest zijn over d e  hal en parkeergelegenheid iets 
posit iever,  eve n a l s  over d e  douche- en kleedruimten (a l len + 0. 2 ) .  

O nd a n ks d at d e  douche- e n  kleed ruimten zijn geverfd e n  schoonge
m a a kt ,  v indt  m e n  nog steeds dat ze n iet echt schoon en n etjes zij n .  
O ver d e  o mgeving v a n  d e  accom modatie (vanwege woning bouw) e n  
o v e r  h e t  beheer e n  toezicht is  m e n  iets m i nder tevreden d a n  vorig jaar ,  
De parkeervoorziening voor auto' s  krijgt i ets meer waardering dan d ie  
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7 . 5  

Tabel 7 . 4  

Tabel 7 . 5  

Pagina 73 

voor d e  f iets.  
• De leden van DOS hebben d it jaar  een beter cijfer over voor de parkeer

voorzieni ngen en de reinig ing/schoonmaak (beide + 0 . 6 ) ,  evenals het 
beheer en toezicht ( + 0. 3) .  O o k  de waardering voor de douche- en k leed

ruimten valt hoger uit ( +  0 . 2 ) .  Maar  ondanks dat er meer wordt schoon
gemaakt, stinkt het er nog steeds .  Iets achteruitgegaan vi nden de 
gebrui kers de sportmateria len ( -0 .4)  . . 

De technische beoordel ing van N O C * NS F  i s  nagenoeg identiek aan d ie van 
1 99 6 .  Al leen het onderdeel ' wedstrijdruimte' is in d e  beoordel ing hoger 

u itgeva l len :  6.0 in p laats van 5 .0 het jaar ervoor. Dit komt door een betere 
verwarming in de hal (e lektrische stral ingspanelen in plaats van gas kachels) 
en het vervangen van d e  elektrische bedrading in onder andere de 

wedstrijdruimte. Verder i s  er een n ieuwe schakel kast voor de verl i chting in 
de wedstrijdruimte aangebracht. De lampen voor de wedstrijdru i mte zul len 
het komend jaar vervangen word e n .  Voor d e  overige ruimten i s  er n iets 

veranderd ten opzichte van het jaar ervoor .  

Kernvariabele 'financiën'  

Contributie H KV/O E per  m aand ( ongewijzigd gedurende de dr ie meet jaren) 

senioren 30,00 

junioren 2 1 ,00 

aspiranten en pupillen 1 5,00 

welpen 5,00 

recreanten 9,50 

verenigingsleden 1 5, 00 

kaderleden 7 ,50  

donateur 30,00 tot 90,00 

Tarievenstructuur ( i n  gu ldens per uur )  

1 992/ 1 993 1 995/1 996 1 9 96/1 997 1 997/1 998 

H KV/OE 40,00 45,00 45,00 45,00 

bonden/overige 5 2 , 5 0  62,00 82,00 83,00 
verenigingen 

scholen 75 ,00 80,00 eenheidsprijs · 42 .000,00 

bedrijven 68,00 1 00,00 1 1 0,00 1 1 0, 00 

De eenheidsprijs voor scholen is gebaseerd op een gebruik maandag tot en met vrijdag van 
08.00 uur tot 1 7 .00 uur voor een heel schooljaar.  
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Tabel 7 . 4  F i nancieel  resultaat v a n  sporthal  Steenwijklaan ( in  guldens)  

1 99 1 / 1 9 9 2  1 995/1 996 1 996/ 1 997 

lasten baten lasten baten lasten baten 

gemeente 288. 220 1 5 8 .080 0 1 . 875 0 1 . 875 

stichting 0 0 1 52.925 1 62 .342 1 70.208 1 7 7 . 533 

H KV/Ons Eibernest 0 0 68.023 1 22 . 709 68. 390 1 39 . 1 07 

totaal 288.220 1 58 .080 220. 948 286.926 238.598 3 1 8 . 5 1 5 

1 99 1 / 1 992 1 995/1 996 1 996/1 997 

kerncijfer financiën - 1 30. 1 40 65.978 7 9 . 5 67 

In 1 99 1 / 1 992 was de sportha l  Steenwijk laan nog g eheel i n  gemeentel i j ke 
handen en werd de kantine aan een particu l iere explo itant verpacht.  
Volgens een f inancieel  overzicht u it d ie  t i jd bedroeg het gemeentelijk exploi

tatietekort i n  1 990 i n  totaal f 1 30 . 1 40 .  H KV en Ons Eibernest waren in die 
t i jd nog aparte veren ig ingen en de Stichting Sporthal Steenwijk laan bestond 
u i teraard nog niet . 
I n  1 995/1 996 en 1 996/1 9 9 7  zijn er geen uitgaven meer door d e  gemeente 
gedaan ten behoeve van de s porthal Steenwijklaan, en bedragen de 
in komsten uit  grondverhuur  f 1 . 8 7 5 .  De stichting heeft beide seizoen e n  

met een positief s a l d o  v a n  f 9 . 4 1 7 respectievel ijk f 7 . 325 afgesloten .  D e  
veren ig ing H KV/O E heeft i nzake d e  sporthal een positief resu ltaat van 
f 5 4 . 686 respectievel i jk f 7 0 . 7 1 7 g eboekt (netto- in komsten uit  de kant ine 
m i n u s  huur  e n  p acht) . H et gezamenl i jke f inan ciële resul taat i nz a ke d e  
exploitatie v a n  de sporthal  Steenwijklaan w a s  i n  1 99 5 / 1 996 f 6 5 . 97 8  en i n  
1 996/ 1 997 f 7 9 . 56 7 .  Dit pos itieve resu ltaat i s  vooral toe t e  schrijven a an 
de winst uit de kant i neomzet.  

Ten t i jde van de overd racht van de s porthal zijn de kosten voor achterstal l ig  
onderhoud begroot op f 2 6 8 .000 ( inc lusief BTW) . Door de gemeente i s  
d estijds een bed rag van f 200.000 ( i nclusief BTW) g ereserveerd ter 
d ek king van de kosten voor achtersta l l ig  groot onderhoud.  Door adviseurs 
van NOC * NS F  worden de o nderhouds kosten in juni  1 996 e n  i n  o ktober 
1 99 7  geraamd op een bedrag van f 329 .000 (excl usief BTW) . 

7 . 6  Contextvariabelen 

Korfbal is vanaf h et beg i n  van de jaren in populariteit gedaald . H et 
gezamenl ijke ledental van d e  verenig ingen d i e  bij de landel i jke bond ( e n  

voorheen bonden) zijn aanges loten,  daalde v a n  1 98 1  t o t  1 99 2  m et 1 5 . 000 
tot 9 3 . 000. Van 1 99 2  tot 1 996 i s  d it  aantal constant gebleve n .  De d a l i ng i s  

vooral toe t e  schrijven aan h et feit d a t  i n  de jaren tachtig steeds minder  

j u n i oren z ich aanmelden b i j  een korfbalverenig ing . De laatste jaren doen er 
weer wat meer jongeren a a n  korfbal . Dit proces heeft z ich in grote l i jnen 
ook i n  Den H aag bij  de  betrokken verenig ingen voorgedaan.  
De vergrijz ing van de wijk  waarin de hal z ich bevindt d raagt e r  toe bi j  d at 

het wervingsgebied voor n ieuwe leden steed s  groter wordt, zelfs tot (ver) 

buiten Den H a a g .  
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8 Sporthal ASA COV ( Nijmegen) 

Situatie :  
• Per 2 0/8/9 1 i s  het beheer en klei nscha l ig  onderhoud van sporthal 

Neerbosch voor 1 0  jaar overgedragen aan ASACOV BV. De sporthal  is  
door een scheid ingswand i n  dr ie  s portzalen te d e l e n .  

• Rekeningjaar 1 990 (seizoen 90/9 1 )  i s  h et nuljaar en rekeni ngjaar 1 99 5  
( seizoen 9 5/96) het eerste m eet jaar  . 

8 . 1  Voorgeschiedenis en karakteristiek 

De sporthal 

Sporthal  A SACOV heette tot o ktober 1 99 1 , toen d e  hal  werd geprivati
seerd, nog ' Neerbosch'  , naar d e  w ij k  waar in  het g ebouw staat . De hal  is  
gebouwd i n  het midden van de jaren zevent i g .  Sinds de privatisering wordt 

d e  hal 's avonds en in de weekends nagenoeg geheel gebru i kt voor de 

vol leybal sport, met name door VoCASA en de vol leybalbo n d .  

De vereniging 

VoCASA i s  i n  1 98 9  o ntstaa n  uit  een fus ie  van dr ie  vol leybalverenig ingen :  
Avanti  (een studentenc lub) ,  Amigos ( m et hoofdzakel i jk  jeugd)  en Smash '68 
(een echte com petitieclub) . De jonge c l u b  wi lde  één centrale accommodatie 
d ie  tevens geschikt  zou zi jn voor topvol leyba l .  Tot d e  privatisering maakten 
zij van vers c h i l lende sportha l len  gebru i k .  
VoCASA i s  vanaf 1 99 1  gegroeid i n  ledental . Daarna heeft d e  groei l icht 
doorgezet.  I n  1 989,  bij d e  totsta n d k o m i ng van de fusie,  te lde de c lub 400 à 

450 l e d e n .  Dat zi jn er i n  1 99 5  5 50-600. O pval lend is dat het verloop wel 
wat g roter is  geworden .  Er  zi jn vaker leden kortstond ig  l id, voor slechts 
enkele jare n .  Dit  l i jkt verband te houden met het feit dat nogal  wat 
studenten l id worden d ie  na beëi n d i g i n g  van hun studie weer bedanken 
o m d at z ij e lders komen te werken.  De l a atste jaren w o rden er ook 

asielzoekers l id . Het is  vooral  de recreatie-afdel ing d i e  is  gegroei d .  

A anleiding tot privatisering 

O p  het moment dat er voorstel len m oesten komen over privatisering van 
sportaccommodaties,  zat d e  afde l ing  S & R i n  een d iep  d al .  Er  waren 
inmidde ls  d iverse bezu in ig ingsrondes a c hter de rug . De gemeente zat 

f inancieel  in het slop: een art i kel 1 2-status lag op d e  loer.  De afdel i n g  S & R 
was k wetsbaar.  Er was geen le id ing m eer  en ook d e  eenheid i n  de afdel ing 
ontbrak .  K o rto m ,  het was bestuur l ij k  en a m btel i jk  eenvoudig om het mes 
j u ist i n  die afdel ing te zette n .  
De gemeente w a s  i n  eerste i n stantie sceptisch over overdracht v a n  beheer 

en toezicht .  VoCASA liet haar oog va l len  op de sporthal  in  Mei horst, waar 
al  een deel  van h aar activiteiten p laatsvond . Dit was o n mogel i jk omdat de 
gemeente vast zat aan haar personele verpl ichtingen a ldaar .  Bovendien 
waren d aar het schoolbelang en het belang van d e  hal  voor wij kbewoners 
g roter.  De d iscussie versnelde nad at de beheerder van sporthal Neerbosch 
overleed . H oewel VoCASA haar leden uit d e  hele stad betrok ,  was d e  c lub 
n iet d i rect voor d e  keuze van Neerbosc h .  De meeste leden kwamen uit  het 
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zuiden van N ij megen,  terwij l  Neerbosch i n  west l igt.  M aar er w a
'
s n i et veel 

te kieze n .  De gemeente stond nu voor de taak om de herstructurer ing i n  
goede b a n e n  te le id e n .  VoCASA wi lde e igenl i jk wel . D at betekende d at de 
basketbalcl u bs van Neerbosch naar M ei horst moesten verhu izen .  In 
Mei horst werd langs d i e  weg basketbal ' g ecl usterd ' ,  i n  Neerbosch vol leyba l .  
De f inancië le schu lden last ( beta l ingsachterstand h u u r )  v a n  d e  veren ig ingen 

werd gesaneerd . Overige verenig ingen en sportgroep e n  uit  Neerbosch 
werden overgeplaatst naar sportha l  H orstakker . 

De gemeente had slechte ervari ngen met d e  pachter van de kantine d ie  op 
het moment van overdracht de kantine exploiteerde.  Er  waren veel k lachten 
over deze m a n :  matig assortiment consumpties, slechte openingstijden,  

louche rondhangende f iguren.  H oewel de pachtsom l aag was, had de 
exploitant een schuld bij  d e  gemeente opgebouwd. 

Uitgangspun ten en voorwaarden 

VoCASA moest met een aantal aspecten rekening houden . H et 
o nderwijsgebru i k  van twee scholen d at terugl iep moest worden voortgezet . 
De ri jksvergoedi n g  hiervoor werd overgemaakt naar d e  nieuwe exploitant. 
De gemeente bevoorschot d e  onderwijsvergoeding m aandel ij k s .  Bij  afname 

van het schoolgebru i k  werden de gederfde inkomsten gecompenseerd door 
de gemeente . O o k  voor sportgroepjes uit  d e  oml iggende wijk moest p laats 
bl i jve n .  De vrijdagavond bleef bestemd voor badminto nclub Deto . Een paar 
a l lochtone s portg roepjes werden verp laatst . De kant ine werd een zaak van 
de n ieuwe exploitant.  

De overdrachtsvoorwaarden zi jn door  d e  gemeente alsvolgt geformuleerd:  
• H et beheer wordt vol ledig overgedragen aan VoCASA voor een h u u r  van 

f 1 , - per  jaar ;  
• H et contract m et d e  pachter van d e  kantine wordt beïnd i g d ;  
• H et o nderwijsgebru i k  w o rdt  op basis van de hu id ige intensiteit 

gegarandeerd , w aarvoor een aflopende garantie aan VoCASA voor 
onderwijsrevenuen ge ldt ;  

• Ook het gebru i k  door w ij kverenig i ng DETO (badminton) wordt voort
g ezet, terwij l  voor de a nd ere gebru i kers naar een zo goed mogel ij k  alter
natief wordt u itgekeken;  

• De g emeente besteedt f 3 0 . 000,- aan aanpassi ngen in de ha l  voor 
vol /eybal  en trekt f 2 5 . 000,- uit om de i n it iële kosten van verbouwing en 
i nr icht ing van de kanti ne te d e k k e n .  Voor de dit l aatste is  de gemeente 

tevens bereid garant te staan voor een geldlening van VoCASA van 

f 200 . 000, - o nder voorwaarde van een s lu itende exp loitat ie ;  
• De kosten van nader vast te stel len vormen van g root onderhoud en 

eventuele kosten a ls  g evolg van calamiteiten komen voor rekening van 
de g emeente; 

• Zodra d e  taakstel lende bezu i n ig i ng van f 1 00.000,- is berei kt, zu l /en  de 

d aarboven vrijva l lende middel e n  ( kapitaal /asten) w o rden gereserveerd 

voor de i nstandhoud i n g  van de sporthal ;  
• De feitel ij ke overdracht vi ndt p laats met ingang van seizoen 1 99 1 / 1 9 9 2 .  

8 .2 Verloop van het privatiseringsproces 

Een nogal  onstu i m i g e  a m btel i jke en pol it ieke besluitvorming over 

privatiser ing van sportaccommodaties heeft duidel i jk zi jn sporen achter 
gelaten in het pr ivatiser ingsproces van sporthal Neerbosch ( l ater ASACOV) . 

Buiten medeweten van d e  sportwereld werd onder d e  druk van een bezuini
g i ngstaa kste l l i ng voor d e  sportsector eerst een raads besluit g enomen.  Pas 

toen dat bes l u i t  was genomen,  werden de clubs ingel icht .  Vervolgens 
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moest e r  worden o nderhandeld over a l lerlei voorwaarde n .  U iteindel i jk heeft 
het een jaar geduurd voordat een beheerovereenkomst kon worden geslo
ten .  De verhouding tussen d e  gemeente en de veren ig ing  was ' toen ernstig 
verstoord . De c l u b  wilde het onderste u it  de kan en hu u rde NOC * N SF in  als 
extern advise u r .  H o e wel de relatie tussen de gemeente en de verenig ing de 
laatste tijd weer i s  verbeterd , kan deze tijdens het eerste onderzoeksjaar  

( 1 996)  nog n iet a ls  opt imaal  voor een goede samenwerk ing worden geken
schetst. 

Voorbereiding 

De bespreki ngen tussen VoCASA e n  d e  gemeente hebben zeer l ang 
geduurd . De afde l ing  S & R had de pol it iek al a l ler lei  toezeggingen gedaa n .  
VoCASA kwam m et e e n  a a ntal harde e isen . Na het raad svoorstel zijn er  
heel veel gesprek ken gevoerd . Zowel vanuit pol it ieke hoek,  als door de 
sportcl ubs en de pers werd er veel  druk uitgeoefend op de ambtenaren .  

Gesuggereerd werd dat ' z e  er  niet a a n  wi lden ' .  Volgens de ambtenaren 
werd de pol it iek gebru ikt door de sportwerel d .  De afde l ing S & R was i ntern 
verdee l d .  Reorgan isaties en bezuin ig ingen hadden du ide l ij k  hun sporen 
achtergelate n .  Er  was nog m aar één beleidsmedewerker sport over .  Het 

raadsvoorstel was door een 'vrijgemaakt persoon' ,  d ie n iet tot de afdel i ng 
S & R behoorde, o pgesteld .  Daardoor kon er weer enige structuur i n  
worden aangebracht.  Later kwam deze persoon in  het bestuur v a n  de 
exploitant ASACOV BV terecht. 
Hoewel de pachter eigenl i jk al  weg had gewi ld,  speeld e  hij het hoog op toen 
hij  hoorde van de overdracht. D it  l iep u it  op een hoge afkoopsom van de 
gemeente.  Want VoCASA wi lde i n  geen geval i n  zee met de pachter van de 
gemeente.  Ook VoCASA m oest (onderhands) een dwangsom aan de 
pachter betal en . 

Contract 

Voor het u itwerken van de beheerovereen komst werd gebru i k  gemaakt van 
het ' model  Voorb u rg ' .  Er volgden verdere besprekingen met de chef beheer 

en ouderhoud en er werd een inventarisatie gemaakt van de bouwkundige 
staat en i nri chti n g  van de sportha l .  
D e  beheerovereen komst m oest du ide l ij k heid verschaffen over d e  taakaf
bakening tussen d e  gemeente en exploi tant ASACOV BV . van beide kanten 
was er wantrou w e n .  De gemeente was op dit terre in n og 'een g roentje ' .  Er 
was geen sprake van constructieve samenwerking . Bij d e  gemeente waren 
er ook emotionele gevoelens in  het ged ing :  ' we raken een hal  kwijt' .  
VoCASA had inm iddels  een heel netwerk van contactpersonen en regelaars 
om zich heen verzameld . Zodoende konden er gemakkel ij ker zaken worden 
gedaan.  Piet Heijnen,  bestu u rsl id van VoCASA en d i rectiel id van ASACOV 
BV, was in deze fase voorzitter van VoCASA, werkbegeleider Werkvoorzie
n ingen bij Gemee ntewerken e n  voorz itter van distr ict Ri jn,  Maas en Waal 
van de NeVoBo. 

Voor het u itwerken van de beheerovereenkomst maakte ASACOV BV 
gebr u i k  van d e  d i e n sten v a n  NOC * N S F .  Deze externe adviseur gaf aan welk 
achterstal l ig onderhoud nog door de gemeente moest worden verricht . 
Achteraf kan gesteld worden, dat d i t  voor het opste l l e n  van d e  beheerover
eenkomst had moeten gebeuren.  O o k  de beheerovereen komst had er eigen

l i jk voor het raadsvoorstel m oeten l iggen. De wensen i nzake vervanging en 
onderhoud hadden betrekk ing op het in r i chten van een k rachthon k ,  het 
aanbrengen van een extra vol leybalveld,  het in bedrijf b l ijven van de vouw
wanden (vooral vanwege het onderwijsgebrui k l ,  het vernieuwen van de 
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douche- en kleedruimten en het bouwen van een n ieuwe kanti ne.  Aan de 
meeste wensen i s  gehoor gegeven . De beheerovereen komst i s  achteraf 
gezien veel te gedetai l leerd . Er zijn wel tien voorlopige versies ·verschenen . 

Voor d e  sporthal is ASACOV BV d u s  het aanspreekpu nt van de gemeente . 
ASACOV BV is verantwoordel i jk voor het k le in  onderhoud en d e  exploitatie 
(verhuur)  van de hal . Schoonmaak en i npandig onderhoud ( waaronder de 
l i ft) zijn voor rekening van ASAC O V .  Verder verzorgt ASACOV de gehele 
i nventari s .  

Verloop 1 99 1 - 1 996 

Het belang van ASACOV BV en VoCASA is om de h a l  zo g unstig mogel ijk  
te exploiteren, zodat ook de c lub  er goed onder kon g edijen .  Dat ASACOV 
BV zoveel mogel ij k  competitiewedstrijden,  selectietra i n i ngen en toernooien 
in haar sporthal wilde houden, werd door veel andere vol leybalclubs n iet 
a ltijd i n  dank afgenomen.  Ook d e  gemeente had hier weinig baat bij . 
H ierdoor waren andere gemeentel ijke ha l len m inder g oed bezet. Omdat 

VoCASA zelf  goed vertegenwoordigd i s  i n  de regionale bond en goede 
contacten met de N eVoBo heeft, l u kte dit eenvoud i g .  
S i n d s  d e  overdracht v a n  taken zij n d e  verhoudingen tussen gemeente en 
explo itant genormal iseerd en is  de onder l inge sfeer verbeterd . Het  contract 
loopt tot 2002 en beide partijen wi l len  er het beste van maken .  Er is  ha lf
jaar l i jks een overleg tussen de afdel ing S & R en ASACOV BV . Eén keer per 

jaar is  er overleg tussen de gemeente en VoCASA. Voor het achtersta l l ig  
onderhoud is  een meerjarenp lann ing opgesteld .  Het g root onderhoud aan de 

buitenkant van de ha l  va lt  onder gemeentel i jke verantwoorde l ij khei d .  
ASACOV B V  wi l  a l les l iefst zo snel mogel i jk g edaan hebben, maar d a t  k a n  
niet alt i jd worden gewaarborgd d o o r  het gemeentel i jk apparaat . Zo staan 
nog op de nomi natie voor een opknapbeurt C . q .  vervanging : de sportvloer, 
d e  gevels, het dak,  schi lderwerk en de kozijnen . Onder groot onderhoud 
val len verder ook de verl ichting en de bel ij n i n g .  

D e  kantine wordt niet door ASACOV BV z e l f  geëxplo iteerd.  ASACOV BV 

kon o nmogel i jk een beroep doen o p  de al druk  bezette kaderleden van de 
c lub.  Leden van VoCASA hebben ook aangegeven d at bard ienst soms wel  
leuk kan zi jn,  maar dat het animo ger ing is  a ls men voor andere clubs d e  

b a r  d raaiende moet houden.  Om d i e  red en heeft m e n  de kantinewerkzaam
heden uitbesteed aan een pachter, te weten een gepensioneerd echtpaar.  
ASACOV BV heeft d e  gehele i nboedel en al le noodzakelijke vergunningen,  
verzekeri ngen en belasti ngen gef inancierd en in eigendom. De achter
l iggende gedachte i s ,  dat bij vertre k van de h u idige pachter n iets aange
schaft of u itbetaald hoeft te word e n .  De pachter i nvesteert d u s  niets ; ook 
geen exploitatielasten, behalve schoonmaakmiddelen . De pacht levert 
ASACOV BV geld o p .  Wanneer ze het ze lf  zouden explo iteren ,  leverde het 

hun hoogstwaarschijn l i jk het d u bbele o p .  ASACOV BV vindt echter dat 
deze meer inkomsten niet opwegen tegen de d aarvoor vereiste tijdsinveste

r ing . De kantine moet door de week namel i jk open zijn van 1 7 .00 uur tot 
0 1 . 00/02 .00 uur en in het weekend van 09 .00 tot 0 2 .00 u u r .  De kantine

pachters openen en s luiten el ke dag de hal . De overeenkomst heeft een 

looptijd van 5 jaar. Er is  een n ieuw contract i n  de maak voo r  d e  komende 3 

jaar . 

Het beheer van de hal heeft d e  BV veel werk opgeleverd . Het meeste is  
admin istratief en f inancieel van aard . Verhuur  en onderhoud geven veel 

extra  (regel ) werk.  De BV maakt gebruik  van twee medewerkers die v ia  
voordel ige banenpool- en J WG-regel ingen i n  loondienst zijn b i j  VoCASA.  
Non-profitinstel l ingen zoa ls  s portverenig ingen kunnen deze krachten inhuren 

Pagina 78 Tussenrapportage Privatiseringsmonitor: Nijmegen DSP - Amsterdam 



bij stichtin g  U itzicht voor f 4 . 000, - .  De één is in de hoedanig h eid v a n  
secretaris van VoCASA en A S A C O V  BV aangesteld a ls  adm i n istratief 
medewerker.  De ander, een JWG ' er,  d oet het technisch uitvoërend beheer 
sinds 1 maart 1 99 6 .  

ASACOV BV vraagt uitsluitend aan l e d e n  van VoCASA om i e t s  t e  doen a a n  

het onderhoud van de hal . Veel kl usjes worden opgespaard o m  d a a r  i n  de 
kerst- en zomervakantie iets aan te doen.  Vlak daarvoor wordt een o p roep 
gedaan aan de leden . Daar komen d a n  s lechts twee of drie vr ijwi l l igers op 

af .  Twee vaste (gepensioneerde) vr i jwi l l igers doen veel  techn i sch w e r k ,  
z o a l s  schi lderen en h e t  o p h a n g e n  v a n  recl amebord e n .  

D e  verhuur  v a n  de hal  loopt g oed . ' s  Avonds e n  i n  d e  weeken d s  i s  d e  ha l  
steeds vo l .  Van beg i n  jun i  tot  ha lf  a ugustus is de ha l  geslote n .  De bezetting 
komt onder d ruk te staan vanwege p ie kuren enerzijd s  ( iedereen wil het 
beg i n  van de avond de hal h uren) en d e  topsport van VoCASA anderzijds .  

Het eerste herenteam i s  i n  seizoen ( 9 5/96) kampioen g eworde n  e n  za l  in  de 
hoogste landeli jke d ivisie gaan u itkom e n .  li j  wi l len ( e n  moeten)  meer gaan 
tra ine n .  Daar is echter geen ru imte voor.  

De privatisering heeft ook effect gehad o p  het sportgebruik in  andere 
hal l e n .  Zo is  gebleken dat voor het w ij ksportgebru i k  in de sporthal  De 

H orstak ker g een plaats meer i s  o m d at daar basketbalc lubs zijn geconcen
treerd . Hoewel de hal len vaak overdag goeddeels leegstaan, i s  er in d e  

avond uren en weekends geen pl aats meer vrij . 
Voor de scholen heeft het geen konsekwenties omdat z ij d e  ha l  overdag 
moeten gebruiken tegen een g a n g baar onderwijstarie f .  Van het onderwijs 
worden dan ook geen k lachten ver n o m e n .  

De afdel ing S & R is  na latig geweest i n  het overbrengen v a n  i n formatie 
i nzake beheeroverdracht naar andere gemeentel ij ke d i enste n .  Dit had gevol
gen voor de nieuwe wijze van beheer en verhuur.  In p laats van de afde l ing 
S & R w as immers ASACOV BV k l a nt g eworden van andere g emeentelij ke 
d iensten,  zoals het energiebedrijf .  

Anno 1 996 zi jn er d rie vraagstu kken die o p  korte termij n  opgelost d ie nen te 
worden :  

1 VoCASA wi l  graag een goede n ieuwe vloer, een zogenaamde 'zwevende 
kunstvloer' . Dat zou ook passend zij n bij hun am bities om topvol leybal 
naar N ijmegen te halen . N O C  * N S F  heeft als externe partij een keuri ngs
rapport opgesteld , waaruit  b l ijkt  d at vervanging noodzakel ij k is.  De uit
komst daarvan wordt door de gemeente aangevochten . Volgens d e  
gemeente komt de vloer (een 1 0  m m  vloer) voor verbetering i n  aanmer
k ing . Een nieuwe is onnodig,  wel  d ient een ' facel i ft'  te worden u itge
voerd . Volgens VoCASA zou de vloer al  i n  1 99 5  vervangen moeten 
word e n .  De club w i l  meebetal e n  aan vervanging . 

2 De gemeente bracht i n  1 99 5  voor het eerst onroerend zaakbelast ing  
(circa f 3 . 500,-) i n  rekening b i j  d e  h u u rder/gebr u i ker .  D ie  weigert d a t  te  
betal e n ,  en stelt d at de gemeente d i t  ook niet i n  rekening brengt bij 

andere huurders van sportacco mmodaties . De gemeente g eeft aan d at 
men de eerste jaren geen rekeni ngen heeft vertuurd aan A SACOV BV 
omdat men het ' vanzelfsprekend vond dat ze het gebru i kersdeel g e woon 

uit z ichzelf zou betalen ' .  De gemeente heeft a l  te kennen gegeven d e  
belasting over de voorgaande jaren,  na  o verdracht  dus,  k w ijt t e  scheI

den . ASACOV BV houdt echter voet bij stuk en laat het o p  een kort 
geding aankomen . 

3 Wi n kel iers doen regelmatig h u n  beklag over het toegenomen gebrui k  van 
het door hen gefinancierde p arkeerterre i n ,  dat bedoeld was voor het 
winkelend publ iek van het overde kte w i n kelcent r u m .  Dit terrein g renst 
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d i rect aan d e  s porthal ,  en wordt vooral  bij competit iewedstrijden e n  
toernooien i ntensief benut . Vooral  bij toernoien i s  het e e n  chaos 
v a n wege de bussen die er  dan sta a n .  H oewel d e  w i n kel iers zich steeds 
cou l ant hebben opgeste l d ,  is  voor hen de maat i nmiddels  v o l .  

De ha l  moet o p  e e n  a antal  p unten verbeterd worden .  G ed acht wordt aan 
het  vernieuwen van d e  bar  e n  h et uitbou w e n  (en eventueel verplaatsen )  van 
het  krachthon k .  N u  wordt  het krachth o n k  a l leen aan VoCASA verhuurd . 
Vanaf volgend jaar m oet d at ook voor d e rden mogel i jk  zij n .  

A SA CO V  B V  

Bij d i rectievergaderingen v a n  ASACOV B V  gaat het a l l een over beheer en 
exploitatie van de h a l ,  en  n iet over d e  vol leybalveren i g i ng VoCASA, tenzij 
het de huur  van de h al betreft . H oewel de d irectieleden ook bestuursplaat

sen i nnnemen van VoCASA, hebben zij d u idel ijk  versch i l lende" rol len  in beide 
organisaties.  Zi j  v i nden het a l leen maar  h andig om v a n  beide op d e  hoogte 

te zij n .  De aandelen van A SACOV BV zi jn ondergebracht in een stichti ng die 
achteraf contro le  u itoefent o p  het beleid van de BV. I n  het st ichti ngs bestuur  

zitten dr ie leden van VoCASA en twee externen , w aaronder een medewer
ker van NOC * N S F .  H et bestuurs l id  faci l ita i re zaken v a n  VoCASA onder
houdt contacten met de st ichti ng . 

ASACOV BV h anteert het pr inc ipe dat ' v aste klanten'  bij  urentoewijz ing 
voorrang hebben boven i n cidentele h u u rders . Met d e  vaste h uurders i s  er  
jaar l i jks een overleg i n  m aart .  Daari n wordt a lvast besproken welke u ren 
men het volgend seizoen wil  hebben. Ook komen eventuele k nelpunten aan 
de orde.  De BV stelt d e  hal tevens besch ikbaar aan eveneme nten en i nci
dentele  m a nifestaties, zoals  een rommelmarkt en de vierdaagse van 
Nijmegen (a ls  s laap- en verzorg i ng splaats ) .  

ASACOV B V  i s  van mening d at het regelen met de gemeente vaak zo moei
zaam gaat, en d at sommige o p k n apbeurten provisor isch zijn verricht ( voor
beel d :  de rad iator van de verwarm i ng) . Er is  een aantal  ongemakken d i e  

onder verantwoordel ij kheid van d e  gemeente val l e n :  
• d e  kachel is kapot; 
• m e n  hoort steeds vaker k l achten over d e  douche- e n  kleedrui mte d i e  

d ri ngend aan een o p k n a p beurt/vernieu w i ng toe z ij n ;  
• veel kozijnen zi jn aan vervang ing toe . 

De exploitant heeft het gevoel  dat het steeds moet ' bedel e n '  bij de bedrijfs
leider van de g emeente . Volgens ASACOV BV geeft de gemeente tot nu toe 
steeds de voorkeur aan ' haar e igen accommodaties' .  Deze i nhaalrace heeft 
de gemeente aan z ichzelf  te danken o mdat zij de h a l l e n  in de jaren zeventig 
en tachtig goeddeels heeft verwaarloosd .  A SACOV BV heeft ook van die 

inhaals lag geprofiteer d ,  bijvoorbeeld via verbeterde verl ichtin g ,  een o p k nap
beurt aan de buiten kant en van d e  verwarmi n g .  

O nd a n ks d e z e  krit iek is  A S A C O V  BV t o t  op heden tevreden over h e t  privati
sering sproces . Toch zou m e n  l i ever wat meer begr i p  van de gemeente 

wil len hebbe n .  Daarnaast zou d e  gemeente de beheerovereen komst beter 
moeten naleve n .  Een probleem bl ijft de beperkte ruimte in de hal voor 

berg i n g ,  k leed kamers, het krachthonk en bestuursru i mte.  Men zou het l iefst 

wi l len uitbrei d e n .  Waar straks een tri bune moet kom e n ,  is o o k  nog o n duide
lijk .  

D e  d i rectie w i l  z ich sterker m aken o m  d e  h a l  overda g  t e  verhuren.  M e n  

denkt aan ten n i s .  Er  wordt  e e n  folder uitgegeven . A SACOV B V  vindt d a t  zij 
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f lexi bel omspri ngt met het besc h i k baar ste l l e n  van d e  h a l .  Er is  geen 
b u reaucratie en doet zijn best om k l a nten het naar de zin te m a ken, zoals  bij 
een afscheidsfeest van een luchtm ar inekorps voor 800 toesch·o uwers wat 
l o gist iek gezien geen k le in ig heid was .  De BV wil de exploitatie verbeteren 
d oor  de uren overdag te s l ijten aan specif ieke doelg roepen ( w ij kbewoners, 
ouderen) . Daar moet ze recl ame voor voeren .  ASACOV BV heeft uitbrei
d i ngsplannen . De gemeente staat welwi l lend tegenover het u i t breiden van 
de sporthal en zou daar haar medewerking aan verlenen.  Een verzoek tot 
het bouwen van een tweede sporthal kan n i et op gemeentel i jke steun 
re kene n .  De gemeente s ignaleert namel ij k  nu al de neg atieve effecten op 
het gebr u i k  van de andere sportha l len  na d e  privatiser ing.  

VoCA SA 

VoCASA s peelt competit ie  op donderdagavond en zaterdag . D e  competitie 
vi ndt gespreid over 33 weken p laats volgens het schema uit/thu is/vrij . De 
recreanten vu l l en d e  lege avonden/weekenddagen i n .  Die hebben een 
actieve interne com petit ie .  Toch hebben d e  recreanten l iever een vaste dag 
w aarop zi j  hun competit ie afwerken.  Voorals nog is  d i t  niet g e l u kt vanwege 
het vol le  rooster. 

Door d e  rol die de club speelt bij het beheer van de hal  is het verenigingsge
voel van VoCASA-leden toegenomen . De c l u b  onderscheid vier  groepen 
leden : d ri e  groepen die voortkomen u it  de ' oude clubs' die de fusie zijn 
aangegaan, en een nieuwe g roep van leden die die 'oude tij d '  niet hebben 
meegemaakt en voor wie a l leen VoCASA d e  club is .  Die laatste groep 
wordt steeds g roter .  Bove ndien vermengen de oude bloedg roepen steeds 
meer omdat zij met elkaar trainen of in een team spel e n .  Dit proces i s  ver
s neld omdat de verenig ing nu voor het grootste deel in de A SACOV-ha l  
spee lt .  VoCASA overweegt om een supporterscl ub o p  te  r ichten voor  het 
eerste herenteam . 

VoCASA geeft aan dat de c lub tussen 1 9 9 1  en 1 99 5  het pl afond heeft 
berei kt m et het werven van vr ijwi l l igers . De BV legt g rote d r u k  op het reeds 
z i ttende kader. I n middels is  met het aanstel len van twee medewerkers de 
weg van professiona l iser ing i ngeslagen, en wel vo lgens een betaa lbare 
m ethode.  H ierdoor kan d e  contr ibut ie ook betaalbaar blijve n .  Senioren d i e  
o o k  competitie spelen betalen i n  1 9 9 6  f 3 5 0,- .  H o e  jo nger de jun ioren zijn, 

hoe m inder z ij betalen. De contr ibut ie voor recreanten bed raagt in  dat jaar 
f 1 85 , - .  Volgens VoCASA i s  d it  vergel ij kbaar met andere vol leybalc lubs in 
d e  reg i o .  VoCASA wordt gesponsord door ASACOV BV. 

De c lub heeft geconstateerd dat a ndere hal len stuk voor stu k  zijn opge
k napt,  terwij l  de oudste ha l  (ASACOV) steeds lang moet wachten . Bij dr ie 
ident ieke h al len zijn de douches vernieu wd en de ha l len goed geïsoleerd . 
V lak  na d e  overdracht ' kon a l les' , terwij l  d at nu n iet m eer zo i s .  Dat m erkt 
VoCASA ook aan het toegenomen aantal k lachten van leden over de 
douches en de vloer .  Verder i s  een aantal  kozijnen zo aangetast, dat d e  
tocht vr ij s pel heeft . ASACOV B V  merkt d i t  i n  de portemonnaie omdat het 

voor de energiekosten moet opdraaien.  
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Verloop 1 99 7/1 998 

I n  de jaren 1 99 7  en 1 998 is de koers voortgezet d ie  a l l e  betrokken partijen 
met e l kaar hadden afgesproken . Dit betekent voora l :  verdere professional i 
seri n g ,  aandacht voor topsportontwi k ke l ing bi j  VoCASA en het wegwerken 

van achterstal l i g  onderhou d .  Al le  betrokkenen zijn tevreden met de pr ivati
ser ing en de wijze waarop d e  hal  wordt beheerd . 
S i n d s  1 apr i l  1 998 i s  de JWG-plaats omgezet i n  een ' Melkert-baan ' .  Het is  
d e  bedoel i n g  dat d e  banenpooler van VoCASA (zeg m aar 'de verenigi ngs

o nd ersteu ner' ) ook onder d e  Melkertregeling komt te vallen . VoCASA is 
voornemens om de admin istratieve taken, die in  de loop der tijd sterk zijn 

toegenomen,  door een Mel kert-functionaris te laten verri chten .  Voor het 
eerste herenteam dat i n  d e  hoogste landel i jke divis ie van de N eVoBo 

u itkomt, zal een stichti ng worden opgericht.  De herenselectie traint g roten
deels in een andere sportha l .  

I n  d e  zomer v a n  1 99 7  is  d e  topl aag v a n  de sportvloer vervangen.  Vanaf 
beg i n  jun i  1 99 8  is het achterstall i� g root onderhoud verder aangepakt.  De 

volgende, d oor de g emeente bekostigde, werkzaam heden zijn voornamelijk 
in d e  zomer van 1 998 ter hand genomen : 
• verbo u w i ng kleed kamers/vervang i n g  douchekoppen; 
• vervanging warm water i nstallatie door een grote boi ler; 
• afkoppel ing vloerverwarmi n g  en aanbrengen stra l i ngspanelen;  
• aanpassing ver l icht ing i n  d e  ha l ;  
• her inde l ing van het toegangsgedee lte van de sporthal (toeg ang, ont

vangstrui mte, kantoorruimte en vergaderkamer) . 

Er i s  een bouwteam sameng esteld dat de voorberei d i ngen treft voor d e  
verbou w ingswerkzaam hed e n .  D e  contacten met de g emeente hierover zijn 
goed en i ntensief . H et m eeste overleg i s  adhoc. Eén m aal per jaar is  er 
reg u l ier overleg tussen d e  dr ie bij  privatiser ing betrok ken partijen .  De 
gemeente heeft nog steeds verschi l lende belangen e n  taken bij de sporthal : 
• eigenaar van de sport ha l ;  
• de zorg voor het beheerstechnisch ( groot) onderhoud;  
• bemidde l ing  en arbitrage bij geschi l len of confl icte n ;  
• p lann ing b ij renovatie en optimal iser ing van de h a l .  

De gem eente heeft erop toegezien d a t  het groot-onderhoudsbudget zo 
adequaat mogel i jk  werd besteed . Het gemeentelijk be le id  gaf  aan welke 
zaken het eerst moesten worden aangepakt.  H iervoor was een prioriteiten
l ijst noodzakel ij k .  Die is  gemaakt in overleg met ASACOVNoCASA. 
Aan het eind van seizoen 1 99 6/ 1 997 l iep het contra ct tussen ASACOV en 

d e  kantinepachter af. Er is  een contract voor vier jaar afges loten met een 
n ieuw p achters koppel v ia eenzelfde constructie. 

Een arbitragecom miss ie heeft uitspraak gedaan over d e  onroerend zaak
belastin g .  Voor 1 995 betalen de gemeente en VoCASA ieder de helft van 

het gebru i kersdeel . De gemeente vordert n iets terug over de periode daar
voor. Vanaf 1 996 d raait VoCASA op voor 1 00% van de kosten van het 

gebrui kersdeel . De gemeente bl ijft u iteraard het eigenaarsdeel betale n .  
Verder heeft de gemeente bemiddelt i n  een ' huurderskwestie' tussen bad
m i ntonveren ig ing D ETO en ASACOV. De huurder was van mening dat 

ASACOV te wein ig  rekening hield met d e  voorkeuren van deze c lub.  

Volgens D ETO had de selectie van VoCASA de hoogste pr ior iteit en werd 

veel daaraan ondergeschi kt gemaakt.  De gemeente heeft h ierover consult 

gegeve n .  

Ten aanzien van p arkeeroverlast en vei l igheid rond de sportha l  is  overleg 
g evoerd met d e  w i n kel iersvereni g i n g .  De verl ichting bij de parkeerplaats is 
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verbeterd . Er zi jn nog wel inbraken i n  auto's geweest.  Het wi n kelgebied en 
omgev i n g ,  waar d e  sporthal  is  gesitueerd , krijgt extra  aandacht in  het  wijk
preventi epla n .  

H e t  daggebru i k  v a n  de sporthal heeft bl i jvende aandacht v a n  ASACOV en 
VoCASA.  Het schoolgebru ik  is in de loop der tijd afgenomen, maar heeft 
z ich in 1 99 7/ 1 998 gestabi l iseerd . In dat jaar is het d aggebru i k  door 5 5  + ers 

toegenomen tot dr ie ochtenden per week .  Op de woensdag- en donderdag

middag wordt er gegymd door kleuters en meisjes .  H et krachthonk w o rdt 
uits lu itend door VoCASA gebru i kt en bl ij kt l astig te verhure n .  
Bij VoCASA wordt het vrijwi l l igersprobleem steeds nijpender.  D e  banen
pooler v a n  de c lub  i s  vanwege zijn secretarisfunctie nog steeds zijn e igen 
werkgever.  H ij vangt daarnaast vacatures in  com m i ssies o p .  Veel  commis

s ies zi jn onderbezet en functioneren d aardoor niet o ptimaa l .  

D e  gemeente staat een behoedzaam beleid voor b i j  verdere privatiser i n g .  De 
casus ' Neerbosch' wordt door de gemeente gezien als een vo

'
orzichtig begi n  

en goed voorbeeld . De ' N eerbosch-overeen komst' i s  on langs toegepast o p  
een turn h a l .  D e  meeste gemeente l i jke aandacht gaat u i t  naar de contin uïteit 
na  pr ivatiseri ng . Ook bij ASACOV is het een select g ezelschap van en kele 
betrok kenen dat het meeste werk verricht.  De vraag is  wat er  gebeurt als 

d eze m ensen ermee ophouden . 

8 . 3  Kernvariabele 'gebruik' 

Tabel 8 . 1  

Tabel 8 . 2  
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In onderstaande tabel is  het aandeel van de d iverse gebrui kersgroepen in 
1 990/ 1 9 9 1  ( n u ljaar) en vanaf 1 995/ 1 996 weergegeve n .  

Gebru i k  van sporthal ASACOV ( i n  k lokuren p e r  seizoen) 

gebruikers 1 990/ 1 9 9 1  1 9 95/1 996 1 9 96/ 1 997 1 99 7/ 1 998 

verenigingen 1 45 1 , 5 1 605.5  1 448 1 472 

sportbonden 60 1 1 7, 5  9 9 . 5  9 1  

gemeente 1 83 82 274. 5 2 1 6, 5  

particulier 1 34 1 45 1 28 92 

bedrijven 2 1  1 5, 5  1 7  1 3, 5  

onderwijs 660 3 5 3 , 5  235 ,5  234 

overig 0 0 3 0 

kerncijfer 2464, 5 2320 2205, 5  2 1 1 9  

Aantal  leden VoCASA 

leden aantallen 96/97 9 7/98 

senioren 2 5 7  223 

junioren 5 7  8 1  

veteranen 6 6 

recreanten 1 48 1 1 4  

mini's 2 1  22 

niet-spelend 45 44 

totaal 534 490 
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N a  d e  fusie i n  1 989 had VoCASA 400 à 450 leden . I n  seizoen 1 99 5 / 1 996 
waren dat er  550 à 600.  D aarna trad een dal ing i n .  Door d e  verdere top
s portont w i k kel ing binnen V oCASA is het gebruik door deze veren ig ing 
g eïntensiveerd . Het eerste herenteam is genoodzaakt o m  d e  m eeste 
trai n i ngen i n  een a ndere sporthal  in N ijmegen te hou d e n .  

8 .4 Kernvariabele 'kwaliteit' 

Tabel 8 . 3  

1 996 

In het onderstaande tabel is d e  kwal i teit van diverse o nderdelen van de 
sporthal weergegeven, zoals d ie door het gebruikersp anel e n  d oor de 

adviseurs i s  beoordeeld .  

Kwal iteit van sporthal  ASACOV i n  rapportcijfers 
(opname:  februari/jun i  1 99 6 )  

onderdelen gebruikerspanel technische opname 

wedstrijdruimte 7.4 

kleed- en wasruimten 6.6 

ontmoetingsruimte 7.9 

sportmaterialen 7 .3  

parkeren/fiets 7.4 

omgeving sporthal 7.0 

reiniging/onderhoud 7.0 

beheer/toezicht 7 .7  

overall·beoordeling 7.3 

kerncijfer kwaliteit 1 996 6 .7  

• = kwaliteit van de sportvloer verwerkt in wedstrijdruimte 

De gebrui kers vinden de s porthal overwegend van g oede kwal iteit.  De 
volgende krit iekpu nten komen meerdere malen teru g :  
• de vloer ' kan beter ' :  d ie  wordt nat  bij vochtig weer.  Een s c heid ing 

tussen d e  velden door m iddel van netten ontbree kt;  

5.0 

4.0 

7.0 

7 .0'  

6.0 

6.0 

6.0 

7.0 

6.0 

• het aantal kleedru imtes i s  onvoldoende; bovendien zijn ze te k le i n .  De 

d ouches werken niet alt i jd even goed,  de doucheruimte i s  soms vies,  er 

zijn afvoerproblemen, o phang h a a kjes ontbreken; 
• fietsen worden vaak gestolen, e r  lopen ongure types rond bij d e  sport-

hal . 
Over d e  volgende zaken i s  men tevreden : 
• d e  kantine:  d ie  is gezel l i g ,  en er i s  een goede bedien ing;  
• het beheer en toezicht i s  goed g eregeld,  vooral t i jdens d e  wedstrij d e n .  

N O C * N S F  merkt n a a r  aanle id ing van de technische i n s pectie o p  d a t  d e  

k leed- en w asruimtes i n  een s lechte staat verkeren.  Er  i s  s lechts é é n  was

ru imte voor twee kleedrui mtes . Ook d e  buitenzijde van de accommodatie 

vertoont e nkele gebreken, zoals scheurvorm i ng in het metsel werk e n  een 

slechte staat van d e  buiten kozijnen . In de wedstrijdru i mte is  de s portvloer 
aan vervang ing toe. De kosten hiervoor zijn opgenomen in de kostenraming 
van het o nderhoud . Ook i s  er een ver l ichtingsmeti ng u itgevoerd i n  d e  wed

strijdruimte.  
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Door N O C N S F  worden de onderhouds kosten begroot op f 3 9 4 . 000,- (ex
clusief BTW ) .  waarvan ongeveer d e  helft (2 ton) voor een n ieuwe sportvloer 
(z ie d iscuss ie  h ierover tussen ASACOV en gemeente) . 

1 99 7  

Tabel  8 . 4  Kwal iteit  v a n  sporthal  ASACOV i n  rapportcijfers 
(opname:  p a n e l :  jun i  1 99 7 ;  N O C * N S F :  o ktober 1 99 7 )  

onderdelen gebruikerspanel technische opname 

wedstrijdruimte 7 . 1  5 . 0  

kleed- e n  wasruimten 6.6 4.0 

ontmoetingsruimte 7 . 3  7.0 

sportmaterialen 7.2 7 .0 

parkeren/fiets 7.0 6.0 

omgeving sporthal 6 .5  6.0 

reiniging/onderhoud 6.7 6.0 

beheer/toezicht 7 . 3  7 . 0  

overall-beoordel ing 7 .0 6 .0  

kerncijfer kwaliteit 1 99 7  6 . 5  

• = kwaliteit van d e  sportvloer verwerkt in wedstrijdruimte 

Het kern cijfer 1 997 is iets l ager dan in 1 99 6 .  Het k le ine verschi l  is  voorna
meli jk toe te schrijven aan de l agere w aardering van g ebrui kers voor de 
wedstrijdru imte en ontmoetingsruimte .  NOC * N SF geeft voor elk onderdeel 

hetzelfde cijfers a ls i n  1 99 6 ,  hoewel het wel enkele verbeteri ngen consta
teert . De sportvloer is  i n  o ktober merkbaar verbeterd . Er is een nieuwe 

toplaag aang e bracht. Ook z i jn de ramen i n  de wedstrijd ru imte d ichtgemaakt 
waardoor venti l atie en doorspuibaarheid onmogelijk  i s .  Dat zal  echter aan
gepast word e n .  Voor d e  toekomst staat er een renovatie van k leed- en 
wasruimten o p  het  progra m m a .  Daar i s  geld voor gereserveerd . De kosten 

voor o n derhoud ,  inc lu isief d e  opknapbeurt van de k leedaccommodatie, 
worden d oor N O C * N S F  g eraamd o p  f 6 5 1 .000,- exc l .  BTW. 

De gebru i kers v a n  sportha l  ASACOV zijn nog steeds redelij k tevreden over 
de hal . VoCASA-leden constateren een langzame verbetering . Opmerkingen 

waren er o p  d e  volgende p u nten:  
• D ETO-Ieden vinden de vloer te g l a d  en d e  belij n i n g  i s  aan verbeterin g  

toe;  
• d e  k leed ru imtes en douches vindt men verslechterd ten opzichte van 

vorig jaar  en zijn niet a l tijd even schoo n .  Bovendien vindt men de kwal i 
te it  van d e  douches voor verbeter ing vatbaar; 

• hoewel d e  p arkeervoorziening i s  o pgeknapt, geldt voor zowel de auto 's  
a ls  d e  fietsen een sterke d iefstalgevoel ig heid . Er w o rdt gek laagd over 

fietsendiefsta l .  De parkeercapaciteit achten de gebru ikers beperkt . 
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8 . 5  

Tabel 8 . 5  

K ernvariabele 'financiën' 

C o ntributie-niveaus VoCASA (in g u ldens per jaar) 

1 994/1 994 1 995/1 996 1 996/1 997 1 997/1 998 

Senioren 2 7 7 , 5 0  300 3 1 5 325 

Jeugd A 205 220 230 240 

Jeugd B 1 80 1 90 200 2 1 0  

Jeugd C 1 60 1 70 1 80 1 90 

Jeugd D 1 42 , 5 0  1 5 5 1 6 5 1 7 5 

Recreanten 1 8 2 ,50 1 8 5 1 9 5 205 

Veteranen 1 72 , 5 0  1 8 5 1 95 205 

Mini's 1 2 7,50 1 3 5 1 6 5 1 75 

De bijdrage aan a lgemene kosten van f 4 2 , 50 (94/95 )  en f 50,- ( 9 5 /96) is  
i n  deze contri buties inbeg repen . In totaal is  er sprake van een gemiddelde 

contri butieverhogi n g  van 7 , 5  % .  

Tabel 8 . 6  Tarief sporthal  ASACOV ( i n  guldens per uur) 

T a bel 8 . 7  

1 990/ 1 9 9 1  1 994/1 995 

hele zaa l  39,25 43 

2/3 zaal  

1 /3 zaal 1 6, 5 0  

1 995/1 996 

45 

1 7,25 

1 996/1 997 

46 

35,20 

1 6,50 

1 997/ 1 998 

47 

36 

1 8  

Het huurtarief i s  contractueel gebonden aan het gemeentel i jke tarieven
bel e i d .  

F i na n cieel resultaat v a n  sporthal  ASACOV in guldens 

1 990/1 9 9 1  1 995/1 996 1 9 96/1 997 

lasten baten lasten baten lasten baten 

gemeente (90/9 5/96) 2 7 7 .6 1 3  1 2 1 . 5 6 2  1 1 7 .787 32.282 1 7 1 .669 2 7 . 8 1 2 

ASACOV BV 0 0 1 70.941 

VoCASA 

totaal 

resultaat 

0 

27 7 .6 1 3 

8 . 6  Contextvariabelen 

0 

1 2 1 . 5 6 2  

1 990/1 9 9 1  

- 1 56 . 05 1 

G een relevante o ntwikkel ingen 

5 2 . 942 

341 .670 
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26.250 5 1 . 704 24.075 

227.297 387. 200 221 .076 

1 995/1 996 1 996/ 1 997 

- 1 1 4.373 - 1 66 . 1 24 
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9 Sportcentrum Ouwerkerk (Vught) 

Situatie:  
• De r is icodragende exploitatie van sportcentrum O uwerkerk ( i nclusief 

sporthal )  is per 1 september 1 994 overgedragen aan Vught Recreatie BV 
( 1 00 %  dochter van LACO) . 

• De gemeente verstrekt jaar l ij ks een ( aflopende) exploitatiesu bsidie van 
2 , 5  tot 1 , 5 ton . Verder wordt een éénmal ige bijdrage van 9 ton voor 
wegwerken achterstal l i g  onderhoud en een lening van 1 m iljoen (tegen 
5 % rente) door de gemeente geleverd . 

• N a  afloop van de overeenkomst (20 j a ar + 5 jaar verleng ing)  worden het 
sportcentrum en de ondergrond aan LACO overgedragen voor f 1 , - .  

• N u ljaar i s  1 993 en seizoen 1 993/1 994.  

9 . 1  Voorg eschiedenis e n  karakteristiek 

Het sportcen trum 

Sportcentrum Ouwerkerk is beg in  jaren zeventig gebou wd en staat midden 
i n  een vrij r iante woonwij k .  Het sportcentrum bestaat u i t  een zwem
accommodatie (twee bassi ns) ,  een sporthal ,  een dojo,  een fitnessruimte, 
kegelbanen en een horecavoorzien ing . De foyer (horeca) en d e  fitnessruimte 
waren reeds verpacht . Het pachtcont ract voor de foyer l iep 3 1  december 
1 994 af.  
Het zwembad is  tradit i oneel ingericht a ls  sport instruct iebad.  Tot de privati
ser ing was er sprake van achterstal l ig onderhoud op o nderdelen . In  de oude 
situatie werkten 1 4  mensen ( 1 3  form atieplaatsen) .  Vijf  daarvan waren i n  
gemeentel i jke dienst en negen personen WS D-kracht . Van het sportcentrum 
trekt de zwem accommodatie van oudsher de meeste bezoekers.  In een 
analyse ( se ptember 1 992)  van de Stichting S pel en Sport ( S S S) die het 
privatiser ingsproces begeleidde, werden de volgende cijfers genoem d :  
• zwemaccommodat ie :  1 1 3 . 5 6 1  
• sporthal : 60.445 
• doj o :  1 8 .096 
• f itness:  8 . 700 

Omdat de pr i vatiser ingsmonitor in  het onder havige o n derzoek uitslu itend 
wordt toegepast op sporthal len en sportvelden, richten wij ons bij deze 
mult ifu nct ionele accom modatie al leen op het sporthalgedeelte. Voordat het 
centru m  werd overged ragen aan de m arkt ,  had de sporthal een bezettings
graad van 81 %. Het grootste deel van het bezoek betrof het schoolgebru i k  
( ru im 50%) . Naast zaalvoetbal (20% van het gebru i k) deed men er hoofd
zakel i jk  aan bas ketbal ,  hockey, turnen en vol leyba l .  

D e  verenigingen 

Om een beeld te krijgen van d e  effecten van pr ivat iser ing voor de georgani
seerde sport, zijn de twee grootste verenigi ngsgebr u i kers geselecteerd : de 
Vug htse Zaalvoetbal Verenig ing (VZV) en basketbalvereniging Octopus.  
VZV i s  een vereniging d ie  een recreatieve zaalvoetba lcompetitie op 
maandag- en woensdagvond organi seert voor  de aangesloten leden.  De 
vere n ig ing i s  opgericht in  1 9 74 en bestaat d e  laatste twaalf  jaar u i t  dertig 
teams die in drie klassen van elk tien team s  tegen el kaar u itkomen . De 
meeste spelers zijn steeds l i d  gebleven, zodat er van enige vergrijzing 
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sprake i s .  Er is een wachtl i jst van teams d ie zich wi l len aanslu iten, wat 
sl echts mogel i jk is  wanneer een team afhaakt . E lk team heeft acht tot 
dertien spelers en een coach/begelei der .  De teams d ienen i nschrijfgeld te 
betalen aan VZV. Eén tea m l i d  is contactpersoon . De competitie vindt p laats 
onder auspic iën van de K N V B  die het zaalvoetbal meer naar zich wil toe
trekken .  
Basketbalvereniging Octo p u s  telt 1 80 lede n  e n  speelt op vrij d agavon d  i n  de 
ha l .  De club komt uit  in de regul iere basketbalcompetiti e .  

A anleiding tot privatisering 

Privatisering van sportcentrum Ouwerkerk m aakt deel  uit  van een ' privatise
ri ngsgolf'  in de Vughtse s p o rtwereld ( o . a .  twee ten n is comp lexen, een 
sporthal ,  een hockeycomplex,  atlet iekbaan e n  twee voetbal complexen) en 
vloeien voort u i t  bez u i n ig i n g sdoelste l l i ngen bij de gemeente Vught.  

Uitgangspunten en voorwaarden 

Door het col lege van B & W zijn a lgemene randvoorwaarden geform uleerd 
in een voorstel aan de Gemeenteraad (dd . 1 2  mei 1 992) . Deze voorwaarden 
zijn voorbereid door een gemeentel ij k e  wer kgroep die werd begeleid door de 
SSS,  en gelden ook voor a n d ere accommodaties d i e  geprivatiseerd worden:  
• Voorstel len en oploss ingen d ienen te passen b innen de bestuurl ij k/po l it ie

ke opvatti ngen over d e  vraag wel ke taken tot de gemeentel i jke verant
woordel i jkheid gerekend d i enen te worden;  

• Uitbested i n g  van taken komt i n  beeld i ndien dit  o p  langere termij n ( aan
zienl i jk) minder kosten met zich meebrengt dan wanneer d e  gemeente de 
taken i n  eigen beheer zou u itvoere n .  Een en ander moet g eschieden met 
behoud van m in imaal  dezelfde kwal ite it .  De mogel ijkheid bestaat dat de 
gemeente op korte termijn extra f i nancië le inspan n i ngen moet verrichten 
(wegwerken achtersta l l i g  onderhoud,  verbeteren desku n digheid) ; 

• Totale afstoting van een sportaccommodatie d ient een aanzienl ij k  f inan
cieel  voordeel op te leveren boven een constr uctie waar i n  sprake bl ijft 
van (gedeelte l ijk )  e igen beheer; 

• Bij overname van taken door derden waarvoor de gemeente een zekere 
politieke verantwoord elijkheid w enst te houden, d ient d e  kwaliteit vol
doende gewaarborgd te b l ijven;  

• De kwal iteit van sportaccommod aties mag ook op langere termijn niet 
verslechteren ;  

• De s portaccommodaties d ienen breed (voor d iverse doelgroepen) toeg an-
kel i jk te blijven . Tarieven mogen geen belemmer ing zi jn; 

• Het sportaanbod d i e nt zo d ivers m ogel i jk  te bl i jven; 
• De conti nuïteit van d e  accommodaties d ient te worden gewaarborgd ;  
• I n  geval van afstoti ng heeft het de voorkeur het beheer e n  de exploitatie 

over te dragen aan één p a rtij ;  
• De te kiezen oploss i ng di ent op basis van een sociaal beleid verantwoord 

te zij n voor het eigen e n  het WSD-perso neel . Gedwongen onts lag moet 
worden voorkomen; overname e n  overplaatsing hebben d e  voorkeur; 

• De te kiezen oplossi ng di ent tot structurele kostenbespar ing te le iden;  
• Lopende onderhoudscontracten met derden moeten ged u rende de loop

tijd worden overgen o m e n .  
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9.2 Verloop van het privatiseringsproces 

Voorbereiding 

Nadat d e  raadscommissie i n  o ktober 1 992 had ingestemd met d e  geformu
leerde randvoorwaarden voor pr ivat iser ing,  is  een a a ntal bel a n g stel lenden 
uitgenod i g d  o m  offerte u i t  t e  breng e n .  Zeven ( ! )  offertes zi jn in same nwer
k ing met de S S S  doorge l icht .  Op basis daarvan is  de raadscom missie in juni 
1 9 9 3  accoord gegaan met het voorstel om verdere gesprekken aan te gaan 
met de firma LACO I nternat ional  BV (voortaan LAC O ) .  LACO deed het 
beste bod , vroeg de l aagste explo itati esubsidie van de gemeente, kwam 
betrouwbaar over en heeft de nodige ervar ing .  Maar vooral d e  bed rijfs
f i losofie van LACO sprak de g emeente a a n .  De gespre kken vonden p laats 
" i n  een prettige sfeer, met vol led ige o pen heid van z a ke n " . De wethouder 
voor sport is  steeds n a u w  b ij d e  onderhandel ingen betrokken geweest, en 
d aarvoor o o k  a l  bij de se lect ieprocedure .  Toen er overeenste m m i ng op 
hoofd l ijnen was berei kt,  is e e n  en ander in een intentieverklar ing vast
geleg d .  In mei 1 9 94 heeft d e  raadscommissie ingestemd met de intentie
verk lar ing , en g roen l i cht g e g even deze verder u it  te werke n .  Op 8 

september 1 994 i s  de Raad u itei ndel i jk  accoord geg aan met d e  privati
seri ngsoveree n komst e n  d aaraan gekoppelde erfpachtovereenkomst en 
ge ld len i n g .  Aan deze overeen komst is  zorgvuldig o n d erzoek voorafgegaan, 
door LACO, SSS en de g e meente Vught .  
Ten behoeve van het waarborgen van de m a atschappel ijke f u n ctie van het 
complex is een prog r a m m acommiss ie  ingesteld met a l s  jaarl i jks u i t  te 
voeren take n :  
• het opste l len  van een act iviteitenrooster; 
• het vastste l len van d e  t ar ieven; 
• het nemen van beslu i ten  i nzake geschi l len tussen belangen van de ex

pl oitant en vaste gebru i kers ( bijvoorbeeld bij evenemente n ) .  

Eén l id i s  door het co l lege v a n  B & W aang ewezen en één door d e  exploi
tant.  Samen benoemden z ij een derde (onafhankel ij k )  l id  tot voorzitte r .  
Volgens d e  g emeente za l  v i a  d e  overeenkomst met LACO onder  eerderge
noemde voorwaard en,  d e  hoofddoelste l l ing worden bereikt e n  d i e  i s :  
• d e  voortzett ing van een kwal i tatief goede sportvoorzieni ng o p  langere 

termij n ;  
• een accom modatie,  w e l ke zowel qua tarief a ls q u a  inrooster ing voor een 

breed pub l iek  toeg an ke l ij k is en b l ijft; 
• een structurele bespar i n g  op de exploitatiekosten van min i maal  

f 2 20.000 per jaar .  

Contract 

Een aantal zaken uit  d e  c ontractuele overeenkomst zi jn hier relevant:  
• De overgang van het a m btel i jk  personeel naar LACO is tot vo l le  tevre

denheid  van a l le  p artij e n  geschiedt.  LACO heeft eveneens overeenstem
m i n g  berei kt met de W S D  over de invu l l ing  van een aantal arbeidspl aat
sen bij Vught Recreat ie BV i . o .  ( d at is  de dochterondernem in9 van LACO 
d i e  het s portcentrum e x p l oiteert) . Voor a l le  betr o k ken WS D 'ers is  een 
adequate oploss ing gevonden.  WS D is accoord g eg aan met het onder
handel ingsresultaat.  

• LACO neemt z ittin g  i n  d e  prog rammacommissie;  
• Over kwal iteit en conti nuïteit zijn d e  volgende afspra ken gemaakt:  

Bouwkundige zaken: 

De gemeente d raagt  eenm al ig f 900.000,- bij voor het wegwer ken 
van achtersta l l ig  o n d erhoud . Voor het verbeteren en verbouwen van 
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het s portcentrum stelt d e  g emeente een lening beschi kbaar van 
f 1 . 000.000,- tegen een 5% rentepercentage .  
Sporttechnische zaken: 

G elet op de bou w ku n d i g e  m a atregelen die worden genomen, zu l len 
kwal itatieve, sporttechnische z a ken gegarandeerd blijven .  De 
i nrooster ing van veren ig ingen e n  de tarieven zul len jaarl i jks aan de 
program m acommissie worden voorgelegd . H ierdoor wordt de 
continuïteit  van d e  georganiseerde sport verzekerd . 

Ruim telijke ordeningszaken: 

O m  tot d e  door LACO gewenste moderniser ing en verbreding van d e  

recreatieve en sportieve mogel ij kheden v a n  h e t  centrum t e  komen, 
wordt het bestemm i ngsplan a a ngepast.  LAC O  vraagt de vergunning 

o p  g ro n d  van de Wet M i l ieubeheer aan.  Dit i n  verband met de resul
taten uit  a koestisch o n derzoek naar ge lu idshi nder bij het  parkeer

terre i n ,  d e  toegangs- en ontslu it ingswegen.  Eventuele verplaatsing 
van h et p a rkeerterre i n  komt voor rekening van de geme�nte Vught .  

• G ed urende d e  l ooptijd v a n  d e  pr ivatiser ingsovereenkomst ( 1 995-20 1 5 )  
verstrekt d e  g emeente V u g ht jaar l ij k s  een bijdrage in d e  exploitatie
koste n .  In de eerste vijf jaar bedraagt de bijdrage f 2 50.000. Daarna 

wordt die afgebou wd naar f 200. 000 van het zesde tot tiende jaar en 
naar  f 1 50. 000 gedurende het  e lfde tot  het  twintigste jaar .  Over d it  

bed rag hoeft geen BTW te worden afged ragen. 
• Vanaf 1 januar i  1 99 5  i s  er een extra afschrijving meegenomen, zodat na 

afloop van d e  overeen komst met LACO d e  boekwaarde van het sport
centrum ten tijde van de overdracht, is teruggebracht naar nul . 

• De acco m modatie en o n derg rond worden na afloop van de periode van 
d e  pr ivatiseringsovereen komst (eventueel  te verlengen met vijf jaar) 
overgedragen aan LACO tegen een bedrag van f 1 , - .  

Verloop 1 994- 1 996 

LA CO 

LACO is de houdstermaatschapp ij van een aantal bedrijven die actief zijn op 

het terre i n  van verwervin g ,  beheer e n  exploitatie van mu ltifu nctionele sport
accom modaties . LACO is s i n d s  1 98 7  gevestigd in H i l varenbeek en beschik
te i n  1 9 96 over negen bed rijve n ;  a l l e  recreatie BV' s  i n  het zuiden van 
Neder land . Beg i n  1 99 8  zijn dat er i n m iddels  veertien en trekt LACO lang
zaam maar zeker noord waarts ( Doorn ,  G eldermalsen) . LACO BV tel t i n  d at 

jaar 300 tot 3 5 0  medewerkers . Het bele id , d e  d i rectie en het (f inancieel)  
m a n ag ement zi jn in handen van LACO .  De bedrijfsvoering en f inanciële 

verantwoordi n g  l iggen bij d e  afzonder l i jke bedrijve n .  H et doel van LACO is 
gelegen bi j  het verwerven van m u l ti f unctionele accommodaties om deze 

vervolgens commercieel en r is icodragend onder een gesloten eindconstruc
t ie te beheren en explo itere n .  N et a ls  d e  and ere recreatie BV' s  die onder de 
vlag van LACO opereren heeft Vught Recreatie BV een behoorl ijke mate van 
zelfstandighei d ,  ten einde f lexibel  te reageren op wensen van gebru i kers . 
Van het management en personeel  wordt verwacht dat het in itiatief neemt 

en k l a ntgericht en kwal iteitsbew u st handelt .  LACO geeft d aarbij actief 

begeleidi n g . Bij  ' kwaliteit'  g a at LACO u i t  v a n  ' huisel ij kheid '  en een 

' persoonl ijke benaderi ngswijze' van sporters en bezoekers . Sporters moeten 
zich thu is  kunnen voelen i n  een LACO-accommodatie door: 
• e e n  logische i ndel ing van e n  routing naar de afde l ingen; 
• een warme,  hu isel i jke aank led ing met herkenbare kleurste l l ing;  
• een persoon l ij ke benadering van sporters door het personeel . 

Er wordt g e werkt aan de hand van een m a rketingp lan .  De organisatie i s  
p lat :  verantwoordel i jkheid l igt  vooral  o p  d e  werkvloer.  LACO verwacht van 
zijn m edewerkers dat zij ' kwal iteit leveren, s feer en h uiselij kheid scheppen, 
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Pagina 9 1  

persoon l ij ke contacten leggen en werken alsof het voor jezelf i s ' . Salar is  e n  
wer k p l e k  zijn afhankel i jk  van de bedrijfsresu ltaten.  Vught Recreatie BV 
wordt d i rect gele id door een m anager d ie  ervoor moet zorgen dat a l le  mede
werkers, produ cten e n  d e  u itstra l ing voldoen aan d e  uitgangspunten van 
LACO .  De manager houdt wel iswaar kantoor, maar is  vaak te v inden op d e  
werkvloer aangezien h ij voor a l les aanspreekbaar i s .  H ij heeft regelmatig 
contact met col leg a-m anagers van andere LACO-accommodaties.  De mede
werkers zijn f lexi bel e n  waar m ogel ij k op meerdere p lekken i nzetbaar en 
krijgen d e  kans z ich vol ledig te ontplooien. Ze worden bij  d e  opzet van 
activiteiten betro k ken . Voor a l le  LACO-medewerkers geldt d e  CAO voor 
bad- en zweminrichti nge n .  

D e  LACO-manager i n  V u g h t  werkte voorheen a l s  bedrijfs le ider b i j  d e  afde
l ing  Sport en Recreatie van de gemeente en onderschrijft de LACO-fi losofie 
vol led ig : je verantwoordelij kheid en inzet nemen evenredig toe . H et perso
neel i s  zeer te s p reken over de privatiseri n g .  Het p l ezier i n  het werk is 
toegenomen, er worden meer eigen in itiatieven genomen; er  zi jn n ieuwe 
activiteiten en m aterialen aangeschaft .  Er werken nu 1 3  personen i n  het 
centrum : de vijf voormal ige g emeenteambtenaren en acht WS D ' ers d ie dus 
nog steeds onder de d aarvoor geldende rege l ingen val len . Van het oude 
personeelsbestand zijn twee medewerkers met de V U T .  Eén WSD'  er i s  
afgeva l l e n .  De exploitatie van d e  foyer is erbij gekomen, o mdat het g emeen
tel i jke pachtcontract afl i e p .  Voor deze fu nctie werken vijft ien oproep
krachten op p art-timebasis van 08.00 uur ' s  ochtends tot 0 1 .00 u u r  
's  nachts, zeven dagen in de wee k .  

Het m anagement v a n  LACO schetst d e  voordelen v a n  d e  geprivatiseerde 

hal . I n  tegenste l l ing  tot d e  oude situatie, kan er nu meer o nderhandeld 
worden met h u u rders en ook actiever worden geacquireerd . Over d e  prijs 
van de huur van de sportha l  valt nu te praten,  bijvoorbeeld i n  geval van het 
h uren van de accommodatie voor een toernooi of evenement .  In bepaalde 
geval len wordt d e  hal zelfs gratis beschi kbaar geste ld,  omdat ervan wordt 
uitgegaan dat de omzet van de horeca-voorziening erg hoog zal zij n .  De 
bovengrens van de huurtarieven l i gt vast. De manager van het sport
centrum geeft aan dat de veren ig ingen eerst sceptisch waren over d e  

nieuwe exploitant:  ' d at wordt onbetaal baar ' ,  dacht menige sporter.  Nu is  d e  
verhouding met de c lubs beter .  M e n  is inm iddels gewend aan het vooraf in 
p l aats van achteraf betalen van huur,  en de tariefstij g ing i s  beperkt 
gebleven tot de prijs index-aanpassi ng.  Huur van de dojo en het zwembad, 
dat inmiddels een facel i ft heeft ondergaan, is  wel fors duurder  geworden.  
De verbouwing werd zodanig georganiseerd dat a l le  activiteiten doorgang 
konden bl ijven v inden . De kleed kamers z i jn gerenoveerd . 

Van d e  verenigi ngen wordt m eer zelfwerkzaam heid verwacht.  Zo d ient men 
'de eigen spul len te regelen en orde te bewaren' ( netten ophangen,  toezicht 
houden, vandal isme voorkomen) . LACO spreekt de verenig ingen daar  ook 
op a a n .  Clubs d i e  h u n  z a ken netjes voor el kaar hebben, worden daar  door 

LACO voor beloond , bijvoorbeeld via sponsoring of een feestavon d .  In  de 

nieuwe s ituatie is  het contact met verenigingen intens iever en d i recter .  De 

kantine wordt beter bezocht en heeft veel meer te bieden d a n  onder de 

vorige pachter, waarvan a l leen het hoognodige aan keukenfaci l iteiten is  

overgenomen . De meubels waren van de gemeente. 

In vergel i jk ing met d e  gemeente let LACO meer op d e  energ i e kosten .  C lubs 
moesten daar aan wennen . Zo is er nogal wat kriti e k  gekomen op d e  m ini
maal toelaatbare verl ichti ngssterkte van de sportha l .  Eerst waren d e  nieuwe 
lampen niet goed aangebracht. I n m iddels hangen ze lager en morren de 
c lubs wat minder . Voor badminton wordt een uitzondering gemaakt met de 
TL-verl ichti n g .  Verder zi jn a l le  ramen geïsoleerd . De manager is  van mening 
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d at de exploitatie van de s porthal verbeterd moet worden.  De renovatie i s  
g rotendeels verricht.  Het g e b r u i k  overdag verd ient m e e r  aandacht. V a n  de 
vaste gebrui kers zijn de seizoenen sterk ingekort. LAC O  gaat met de gebrui
kers overleg voeren over seizoen huur tot en met jun i .  Daarnaast wil LACO 
meer vaste huurders voor de weekends .  De exploitant g aat ook zelf week

endactiviteiten, waaronder ook niet-sportactiviteiten zoals beurzen en rom
melmarkten,  organ iseren om het weekendgebruik te st imulere n .  H et m ana
gement i s  dru k bezig om g rote even menten n aar het s portcentrum te 
lokken . N a ast sport, denkt men aan carnaval, muziek en revue' s ,  ' want er 
gebeurt verder weinig in  V u g ht' . 

Met d e  herstructurering van het f itnessdeel (voorlop i g  door het bijtrekken 
van een magazijn) van de accommodatie staat ook de aanbouw van het 

centrum voor de deur. Het horecagedeelte wordt dan verplaatst naar de 
aanbouw die deels op het naastgelegen sportveld zal  verrijzen . De fitness

ruimte breidt zich dan uit  in de huid ige horecavoorz ien ing .  Er wordt onder
handeld met de particul iere fitnesstrainer om hem i n  te kopen, aangezien hij 
veel leden meebrengt . 

Gemeente Vugh t 

De gemeente i s  zeer tevreden over d e  voorbereid ingen van en eerste erva

r ingen m et privatisering van het sportcentrum . De gemeente heeft onder 
a ndere v ia  de programmacommissie nog contact met de verenig ingssport . 
K l achten over de hal komen terecht bij LACO en de Vughtse S portraad . De 
k lachtenafhandel ing verloopt volgens de gemeente goed.  De belangen van 

d e  georganiseerde sport worden ook in de n ieuwe s ituatie behartigd , a ldus 
d e  gemeente. 

Verenigingen 

Vanwege de stijg ing van de huurtarieven stond VZV voor de keuze om de 
contr ibut ie (alweer) te verhogen, of korter te spelen . De jaarvergadering 
stemde voor contributieverhoging . De tariefstijging is een gevolg van het 
gemeentelijk tarievenbeleid waarbij verenigi ngen de k ostprijs g aan betalen 
en d e  gemeente daarop 50% subsid ieert . Deze 50% subsid ie op huis
vesti ngs kosten is reeds bestaand beleid . VZV ontvangt van de gemeente 
e chter geen subsid ie van 5 0 %  op de t ar iefsverhoging . In de p eriode van 

verbouwing zijn geen tariefsverhogingen doorgevoerd . Dat wordt dus i n  de 
h u idige periode ingehaald omdat d e  tarieven med io 2002 kostendekkend 
moeten z ij n .  Ook d e  prijzen in de kantine zij n omhoog gegaa n .  

V ZV i s  tevreden met d e  bedrijfsleid ing  d i e  beter berei kbaar en flexibeler i s  
d a n  i n  d e  oude situatie.  Er  kunnen zodoende meer e n  betere afspraken 
worden gemaakt dan hiervoor met de gemeente. De club vindt dat de 

accommodatie er  beter u i tziet, en is eigenl i jk al leen ontevreden over de 

min imale  verl icht ing van d e  hal . 
O ctopu s  heeft bedenkingen b ij het pr ivatiseri ngsbele id  van de gemeente . 

LACO heeft het nu voor het zeg g e n .  Zo zou LACO erop uit zi jn om ere

d ivisiewedstrijden van de zaalvoetbalcompetitie met een team uit Vught in 

de hal te l aten s pelen . Dat zou d a n  op vrijd agavond m oeten ,  de avond van 
O ctopu s .  Deze ered ivisie zou voor LACO i nteressant z ij n  vanwege de g rote 
publ ieke belangstel l ing en de verwachte kanti ne-omzet. De basketbalclub 

heeft zware kritiek op het gemeentel ij k beleid om de tarieven kosten
dekkend te maken, waarna de gemeente z ich naar d e  mening van de clu b  
z o u  terugtrekken u i t  d e  sport.  Dat z o u  d e  c l u b  een behoorl ij k  bedrag aan 
s u bsid ie  schelen . AI  met a l  v indt O ctopus privatiseri ng 'een persoonlijk 
s pee ltje van de wethouder ' .  De randvoorwaarden van privatisering zijn 
volgens de voorzitter ' belachelij k ' : . .  LACO zal er rijk door worden ! "  
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Verloop 1997-1998 

Gemeente 

In deze periode is er n iet veel veranderd . De gemeente ontvangt  geen nega
tieve s ignalen van de veren ig ingen over het sporthalgebru i k .  O o k  het voor
malig gemeentepersoneel dat bij LACO i s  aangesteld is tevreden over het 
werk en d e  werkomstandighede n .  E r  i s  regelmatig overleg tussen LACO ,  de 
g emeente en de lokale sportraad . Deze contacten z i jn goed en constructief. 
Eén keer per jaar is  er  form eel overleg tussen de di recteur van LACO, d e  
wethouder e n  de betrokken ambtenaar .  Daar in  komt bijvoorbeeld d e  ver
huur en d e  tarifer ing aan de orde.  
De gemeente heeft beslote n om na d e  i nmiddels gepr ivatiseerde voorz ienin
gen a l le  s port- en sociaal-culturele accom modaties te pr ivati seren,  inc lus ief 
het ambtel i jk personeel,  waaronder  beleid en admin i stratie.  H ier bij is g eko
zen voor het 'model Amersfoort ' .  Dit houdt i n  dat d e  g emeentel i jke mede
werkers met i ngang van 1 januar i  1 999 binnen een NV h u n  werkzaamheden 

zul len voortzetten .  De gemeente Wij chen zal  de enige aandeelhouder van 
d ie NV z ij n .  H iermee krijgt LACO er een concurrent bij . De NV ontvangt een 
exp loitatiesubsid ie en zal d aarnaast meer dan voorheen 'de m arkt op g aan' . 
LACO heeft te kennen gegeven heri n r i chtings- en verbouwi n g splannen te 
hebben voor het sportcent r u m .  De entree, het parkeerterre i n ,  het f itness
gedeelte, een sauna en het restaurant z u l len worden a angepakt . Naar ver
wachting zu l len de kegelbanen worden vervangen d o o r  bo w l i n g banen.  Veel 
van d eze plannen houden verband m et u itbreiding en een hogere kwal i teit 
van d e  service . Voor de spo rthal  zelf  verande rt niet s .  Overigens is  aan het 
l icht gekomen dat d e  bestem ming van d e  lo katie in het gemeente l ij ke be
stemmingsplan niet overeenkomt m et de hu id ige sport- en recreatiefunctie. 

Voordat verbouwd g aat worden, m oet eerst het beste m m i ngsp lan  worden 
herzien .  D at kan enige jaren duren .  

LA CO 

LACO heeft één g rote zorg bij de exp loitatie van de s porthal en d at is het 
sterk teruggelopen onderwijsgebru i k .  H i erdoor staat d e  hal overdag g roten
deels leeg . LACO is hierover i n  gesprek met de gemee nte, omdat  volgens 
LACO de gemeente a ls  bestuurder van het openbaar o n derwijs d e  sport

rui mte aanwijst voor het beweg ingsonderwij s .  De g e m eente zou h ierbij 
eerst haar eigen accommodaties v u l l e n .  De gemeente is  van men ing d at zij 
z ich zo veel mogelij k houdt a a n  de r ichtl ijnen van het mi nisterie van OC&W. 
Die komen er bijvoorbeeld o p  neer  dat d e  scholen eerst  hun e igen gym
loka len moeten benutten en daarna d e  nabijgelegen voorzien i n g e n .  Dat 
werkt negatief uit voor LAC O .  Daarnaast zij n de rij ksvergoedingen terug
gelopen, zijn scholen samengevoegd ,  en is  het aantal uren bewegings
onderwijs minder geworden .  LACO probeert overdag d e  hal te vu l len  met 
mensen d ie  buiten het arbeidsproces staan,  zoals gepensioneerde ouderen.  
H iervoor is een speciaal activiteite n p a k ket o ntwi kkeld . Daarnaast haakt 
LACO in o p  popu la i re straatsporte n ,  zoals in l ine-s kat i n g  en s keelere n .  Het 
avon drooster is redel i jk vol . Er i s  n i et veel m eer behoefte aan zaalruimte 
onder Vug htse veren ig ingen,  zodat LACO ook buiten Vught werft. 
K lachten van verenig i ngen over de ver l ichtingssterkte z ijn verho lpen.  Er is 
nieuwe, sterkere verl ichting en d e  a r m atu ren zijn lager komen te hangen.  
Vergeleken met d e  tarieven i n  de o mgeving zijn die v a n  Ou werkerk aan d e  
hoge kant . Om die reden heeft L A C O  d e  tar ieven twee keer n i et verhoogd . 
Dat i s  een bes l iss ing geweest d ie  feite l i jk  tegen het g emeente l ij ke beleid i n  
g i n g .  D e  gemeente d ie  de tarieven o p  kostendekkend n i veau wi l  brengen,  is  
met  dat besluit accoord gegaan.  
F inancieel is de exploitatie van de sportha l  o p  zichzelf niet kostendekkend.  
Maar goed beseft moet worden d a t  d e  horecaomzet voor  z o ' n  80% d raait  
op de bezoekers van de sportha l .  En LACO d raait f inancieel voor een be
lang rijk deel op de horecaomzet. 
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9 . 3  K ernvariabele 'gebrui k' 

Tabel 9 . 1  

9 . 4  

Ledental len van de twee g rootste verenig i n g e n :  
1 993/1 9 9 4 :  
1 99 5 / 1 9 9 6 :  3 5 0  (VZV) e n  1 80 (Octopus)  
1 99 6/ 1 9 9 7 :  
1 99 7 / 1 9 9 8 :  

D e  sporthal k a n  door e e n  s cheid i ng s wand i n  twee h e l ften worden verdeeld , 
zodat h u u rders o o k  a l leen een halve hal  k u n nen h u re n .  I n  d e  berekening van 
het totaal aantal gebru iksuren wordt de verhuur van e e n  h a lve sporthal voor 

de helft meegereke nd . Het seizoen 1 993/1  9 94 wordt als n u ljaar  voor de 
privatiser ingsoperatie van het sportcentrum cq. de s p orthal Ouwerkerk 
aangemerkt .  U i t  de gemeentel i jke verhuurregistratie b l i j kt d at d e  sporthal  in 
dat jaar 1 449 , 5  uur verhuurd is  g eweest. U i t  het verhuuroverzicht van 
LACO/Vug ht i s  becijferd d at de sporthal  i n  het jaar 1 99 5 / 1 9 9 6  2 . 1 0 1 , 5  uur  
is  gebru i k t .  Daarna i s  een afname zi chtbaa r .  Die is t o e  te schr ijven aan een 
lager gebru i k  van verenig ingen in 1 99 6/1 9 9 7  en een lager schoolg ebruik  in 
het daarop volgende seizoen .  

Gebru i k  van sporthal  Ou werkerk ( i n  k lokuren per se izoen)  

gebruikers 1 9 93/ 1 994 1 9 95/1 996 1 99 61 1 9 9 7  1 99 7 1 1 998'  

verenigingen 7 9 4 , 5  1 42 5  1 1 04 1 084 

sportbonden 0 0 2 0  22 

incidenteel 0 2 8 8  9 8  8 1  
sport 

gemeente 70 9 2 , 5  3 5  6 0  

particulier 0 0 2 6 6  230 

bedrijven 0 0 2 5  0 

onderwijs 5 8 5  2 8 4  4 2 9  1 9 9 

overig 0 1 3  33 63 

kerncijfer 1 44 9 , 5  2 1 0 1 . 5 2 0 1 0 1 7 39 

1 99 7 1 1 998 is tot 1 april 1 998,  d e  rest volgt nog . 

Kernvariabele 'kwaliteit' 

1995/1996 

I n  jun i  1 99 6  is een gebru i kerspanel  van 2 5  p ersonen g eselecteerd u it het 
ledenbestand van de zaa lvoetbalverenig ing VZV ( 1 3 personen)  en de 
basketbalverenig i n g  O ctopus ( 1 2  personen ) . NOC * N S F  heeft in  dezelfde 
periode een tech nische kwal i teits m et ing verr icht. De resu ltaten van deze 
metingen staan h ieronder vermel d .  
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Tabel 9 . 2  Kwal iteit van sporthal O uwerkerk i n  rapportcijfers 
(opname:  jun i  1 996) 

onderdelen gebruikerspanel technische opname 

wedstrijdruimte 6,8 6,0 

kleed- en wasruimten 7,8 9,0 

ontmoetingsruimte 7,4 8,0 

sportmaterialen 7,0 7,0 

parkeren/fiets 6,9 5,0 

omgeving sporthal 7,2 5,0 

reiniging/onderhoud 6,8 8,0 

beheer/toezicht 6,6 8,0 

overall-beoordeling 7, 1 7,0 

kerncijfer kwaliteit 1 996 7 , 1  

Over het geheel genomen waarderen de gebrui kers d e  sporthal met een 

rapportcijfer van 7 . 1 ,  waarbij opvalt d at de Octopus-leden een iets lagere 
beoord el ing geven ( 6 . 7 )  d a n  de VZV-Ieden ( 7 . 4 ) .  De gebrui kers van de 

sporthal  Ouwerkerk z i jn overwegend tevreden en vinden dat het centru m 
s inds d e  privatisering is opgeknapt.  Enkele gebrui kers geven echter aan dat 

door m i n imal isering van de kosten ( met name verl ichting, rei niging , schoon

maak en toezi cht) een aantal ongunstige effecten optreedt, d ie zich als 
volgt l aten samenvatten :  
• De nieuwe verl i chti ng i n  de zaal  vinden leden van beide c lubs een 

aanzienl i jke verslechteri ng . Velen vinden de verl ichting te zwak/dof, 
waardoor storende schad uwen optreden bij het balspel . En kele voet
bal lers ( V . Z . V . )  geven aan last te hebben van een tekort aan uit loop

ru imte naast de velden;  
• De opgeknapte kleedruimten v indt  men over het algemeen een verbete

ri ng . Enkele rui mten vindt men te k lei n en er is sprake van koude 
douches en s lecht weglopend w ater; 

• De rein ig ing van de zaal ,  de k leedruimten en het sanitair  verd ient volgens 
d e  gebrui kers verbeteri n g ;  

• De parkeercapaciteit voor auto ' s  en fietsen is onvoldoende. Met name de 
bas ketbal lers (Octopus)  wensen een bewaakte, overdekte fietsenstal l ing 

met een betere verl ichti n g ;  
• Vooral de Octopus-leden brengen het beheer van het sportcomplex ter 

sprake.  Aangezien de beheerder meerdere taken heeft ( waaronder bar

d ienst) is  er volgens hen nauwel i jks spra ke van toezicht.  

De s porttechnische adviseurs van N O C * NSF beoordelen de overall-kwaliteit 
met een 7 .0 .  De kosten voor onderhoud worden geraamd op ca . f 4 6 8 . 400 

(exclusief BTW) . H ierbij worden d e  volgende opmer kingen gemaakt:  
• De was- en kleedru imten i n  de sporthal  zijn totaal gerenoveerd en 

verkeren i n  een zeer goede staat . 
• O o k  i n  de wedstrijd ruimte zijn e n kele gebreken verholpen.  De wedstrijd

vloer is  echter versleten en dient vervangen te worden . U it de ver
l ichti ngsmeting bl ijkt d at d e  lampen aan vervanging toe z ij n .  

• De bu itenzijde van het g e bouw heeft een grote onderhoudsbeurt nodig 
en met name het geve l metselwerk verkeert in een s lechte staat . De 

d a k bedekking vertoont blaas- e n  s cheurvorming en d ient op korte termijn 

vervangen te worden . 
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Tabel 9 . 3  

1996/1997 

Voor het seizoen 1 99 6/1 9 9 7  zijn d ezelfde kwaliteitsmetingen verricht . De 
resultaten hiervan z i jn  a l s  vo lgt .  

Kwal iteit van sporthal O uwerkerk i n  rapportcijfers 
(opname:  gebrui kers jun i  1 9 9 7 ,  tech nisch oktober 1 99 7 )  

onderdelen gebruikers panel 

wedstrijdruimte 6,9 

kleed· en wasruimten 7 , 2  

ontmoetingsruimte 7,0 

sportmaterialen 6,2 

parkeren/fiets 6,2 

omgeving sporthal 6 , 9  

reiniging/onderhoud 6 , 9  

beheer/toezicht 6, 1 

overall-beoordeling 6 , 7  

kerncijfer kwaliteit 1 997 

technische opname 

6,0 

9,0 

8,0 

7,0 

5,0 

5,0 

7,0 

8,0 

6,9 

6,8 

Een l ichte achteruitgang is te constateren i n  het oordeel van de gebrui kers 
van sportcentrum O u werkerk i n  vergel i jk ing tot het seizoen 95/9 6 .  EBV 
Octop us en VZV laten daarbij op bij n a  al le pu nten een minder hoge score 
zien . O pval lend zijn echter d e  volgende punte n :  
• Evenals vorig jaar wordt ook nu weer de slechte verl ichti ng ( met gevaar 

van onderbel ichti ng)  naar voren gebracht en wel door beide c lubs .  
Sommige gebruikers v inden de vloer vies.  

• De kleed rui mtes wo rden door E BV Octopus iets beter beoordeeld dan 
vor ig  jaar,  waar bij moet worden opgemerkt dat  er het een en ander is  
opgeknapt.  VZV is j u ist  m inder tevreden (-0.  7 ) .  Hier  en d aar wordt ge
steld dat het schoonmaken van k leedruimtes verbeterd zou ku nnen 
worde n .  

• VZV heeft d it jaar m i nder  goede cijfers over voor met name de kleed
ruimtes ( -0 . 7 ) ,  de s portmateria len ( -0 . 9) en de parkeervoorziening (- 1 . 1 ) : 

m e n  vindt d e  parkeergelegenheid o nvoldoende en te donker . 
• EBV Octopus heeft d e  kant ine ( -0 . 5 ) ,  de sportmaterialen ( -0 . 6 ) ,  de om

geving ( -0 . 6 )  en het beheer (-0 . 7 )  minder hoog i n  het vaandel  staan dan 
b i j  de vor ige gebrui kersenquete . Zowel b i j  het beheer en toezicht a ls de 
kantine wordt de o p merking gemaakt dat er sprake is van onderbezet
ti ng . Octopus scoort gemiddeld één punt lager d a n  VZV ( 6 . 3  ten 
opzichte van 7 . 3) 

De technische beoordel ing van N O C * N S F  is nagenoeg identiek aan d ie  i n  
1 99 6 .  Slechts het onderdeel ' re in ig ing e n  onderhoud'  heeft een andere 
beoordel ing gekrege n :  7 .0 in p laats van 8.0 een jaar ervoor.  NOC * N SF 
scoort de onderdelen d i e  betrekking hebben op de s porthal zelf  gemiddeld 
ruim voldoende .  De omgevingen p a r keervoorzieni ngen scoren beide een 
onvoldoende.  
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Senioren 

9 . 5  Kernvariabele 'financiën' 

Tabel 9 . 4  Contributie van d e  twee grootste verenig ingen 
( in  g u l dens per jaar ;  voor VZV is het  de contributie per  team )  

1 993/1 994 

VZV Octopus VZV 

700 900 

1 995/1 996 

Octopus 

1 9 2 

1 996/1 9 9 7  

VZV Octopus VZV 

1 99 7/1 998 

Octopus 

Junioren 1 7 5 

Mini's 1 1 3  

Recreanten 1 5 5 

Tabel 9 . 5  H u u rtarieven voor sporthal O u werkerk ( i n  g u l dens per k lokuur) 

Tabel 9 . 6  

1 993/1 9 94 1 9 95/ 1 996 

verenigingen f 58 f 60 

1 9 96/1 997 1 997/1 998 

f 65 f 6 5  

1 998/1 999 

f 66 

Overigens is het gemeentel i jk tarieven beleid erop ger icht in  2002 de kost

p rijs exclus ief kapitaal l asten in rekening te brengen b ij huurders . LACO is 
d aar n iet aan gebonden.  Veren ig ingen worden door de gemeente voor 

stijg ing in huurl asten gesubsid ieerd tot 50% van de kostprij s .  

F inancieel  resu ltaat v a n  sportcentrum O u werkerk ( i n  g u ldens) 

1 99 3  1 995 1 9 96 1 9 97 

lasten baten lasten baten l asten baten Jasten baten 

gemeente 385.288 1 47 . 76 6  280.43 1 32.683 268.449 2 1 . 7 9 6  248 . 947 5 . 5 65 

LACO 

kerncijfer 

0 0 

·23 7 . 5 2 2  -247. 748 -246 . 6 5 3  -243 .382 

I n  1 99 3/ 1 994 werd het sportcentrum nog door de g emeente beheerd en 
geëxploiteerd en was de kantine aan een part icul iere exploitant verpacht.  

Het gemeentel i jke exploitatietekort in  1 993 bedroeg voor het gehele sport
centrum f 860.49 1 ,  waarvan voor de sporthal  f 2 3 7 . 5 22 .  I n  1 995 bedroe

gen de gemeentel i jke exploitatiekosten voor de sporthal f 2 4 7 . 74 8 .  Deze 
l asten hebben betrekki ng op de overeengeko men exploitatiesubsid ie a a n  
LACO/V u g ht en de kosten voor (versnelde) afschrijv ing en rente v a n  kapi
taa l lasten . I n  d e  twee jaren daarop volgend z i jn  d ie  kosten nagenoeg 
hetzelfde gebleve n .  De hier gepresenteerde cijfers zijn exclus ief de overeen
gekomen geld len ing van de gemeente aan LACO van f 1 m i ljoen tegen 5 % 

rente per jaar,  en de gemeentelijke  i nvesteri ng van f 900.000 , - voor het 

wegwerken van achterstal l i g  onderhoud . 

Aangezien LACONught de r is icodragende exploitatie van het s portcentrum 
heeft overgenomen,  zijn er geen afspraken met de gemeente gemaakt over 

een f inancië le verantwoord ing inzake de exploitatieresu ltaten .  LACO/V u g ht 
heeft d a n  ook haar medewerking aan d i t  onderzoek toegezegd , onder het 
voorbehoud d at geen fi nanciële explo itatiegegevens worden verstrekt . 
O mdat d e  veren ig ingen geen actieve rol spelen bij deze privatiserings
operatie ,  betreft het f inanciële kern cijfer in tabel 9.6 uitsluitend de 
gemeentel ijke exploitatielasten . 
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9.6 Contextvariabelen 

Pagina 98 

Het gemeentel i jk tarieven- en subsid iebeleid is  sterk van invloéd op de 
fi nanciële kernvariabelen (z ie paragraaf 9 . 2 ) .  De huurtar ieven stijgen tot 
2002 naar een kostendekkend n iveau . De gemeente s u bs id ieert in  elk geval 
tot dan toe de gemee nte de accommodatiekosten van vere n i g i ngen .  
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10 Overzicht van tussentijdse resultaten 

1 0. 1  M ed ewerking van betrokken partijen 

Over het a lgemeen kan gesteld .worden dat vrijwel a l le  betrokken partijen 
bereid zijn gebleken om gedurende meerdere jaren tijd vrij te maken voor 
medewerk ing aan de pr ivatiseri ngsmonitor .  Zeker in  het geval van druk
bezette vr ij w i l l igers (en dat geldt voor de m eeste respondente n) mag d it  
bijzo nder  worden genoem d .  Dit neemt n iet weg dat vooral het  ter besch i k
k i n g  kr i jgen van schr ifte l i jke stu kken i n  sommige geval len nogal wat voeten 
in de aarde heeft gehad . O nze indruk  is  dat a l le  betrok ken partijen voldoen
d e  overtu igd zijn van het belang van i nformatie-verstrekking en dus ook i n  
d e  rest van het traject de gevraagde gegevens wel zul len aanleveren.  

1 0.2 Beschik baarheid van gegevens 

De schr ifte l i jke  gegevens d i e  voor het monitoronderzoek nodig zijn, kunnen 
tot de basisgegevens van betrokken organisaties worden gerekend. I n  dit 
opz i cht vormt de besch i kbaarheid van gegevens dan ook niet het grootste 
p rob leem . In s o m mige geval len vormt het achterhalen van gegevens over 
het n u ljaar  een p ro bleem, met name als de pr ivatiseri n g  al wat langer 
ge leden heeft p laatsgevond en.  Een ander p u nt is dat e l ke sportverenig ing 
een e igen systeem van f inanciële admin istratie heeft e n  dat kosten en baten 
van pr ivat iser ing n iet eenduidig vertaald worden naar bepaalde kosten
p l aatsen .  Dit  betekent dat soms samen met een penningmeester bekeken 
d i e n t  te worden w e l ke bedragen wel en n iet herl e idbaar  zijn naar de pri vati
ser in g soperat ie .  H oewel de voorgaande hoofdstukken hier en daar nog wel 
witte v l e k ken te z ien  geven,  kan geconcludeerd worden dat tot nog toe 
verreweg het g rootste deel van de benodigde gegevens beschi kbaar is .  

1 0 . 3  O verzicht v a n  kern variabelen 

Schema 1 0 . 1  

Hoewel het nog te vroeg is  om a l  verregaande u itspraken te doen over de 
feite l ij ke effecten van d e  pr ivatisering van de acht sportaccommodaties u it 
d it  m o nito r onderzoek,  geeft onderstaand schema een g lobaal  overzicht van 

d e  o ntwik kel ing van d e  kerncijfers,  te weten het gebrui k ,  de kwaliteit en het 
f inancieel  resultaat .  

Ontwi kkel i n g  van ker ncijfers b i j  acht onderzoekscases 

Accommodatie (gemeente) Gebruik Kwaliteit Financiën 

Sportcomplex Noord-Meeuwenoord (Briel le) + /- + /- + 

Sportpark Couwenhoek (Capelle aId Ijssel)  + + /- + 

Sportcomplex De Wijchert (Wijchen) + + + /-

Sportpark Jagersveld (Zaanstad) + + +  + +  

Sportcentrum Vredenburg (Arnhem) - - + /-

Sporthal Steenwij klaan (Den Haag) + + + /- + +  

Sporthal A S ACOV (Nijmegen) + /- + /-

Sportcentrum O u werkerk (Vught) + /- + /- + /-
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Het voorgaande schema is u its lu itend bedoeld om een overz icht te geven 
van d e  (voor lopige)  ontwi kke l i ngen rond de acht onderzoekscases . Aange
zien het monitoronderzoek nog slechts g egevens over het nuljaar en twee 
meet jaren omvat, kunnen nog geen uitgebreide i nterp retaties worden 
gegeven van d e  cijfers.  Bovendien is  in twee geval len (Wijchen en 
Zaanstad) d e  pr ivatisering pas relatief kort ge leden een fe i t  geworden, zodat 
er nog nauwel ij ks i nvloed o p  d e  cijfers kan zijn opgetreden . 

1 0 . 4  Overzicht v a n  tuss entijdse ervaringen 

Hoewel het mo nitoronderzoek nog maar halverwege i s ,  kan u it het g rote 
aantal gesprekken en schr iftel i jke documentatie al  wel een tussentijds beeld 
worden gedest i l leerd van de ervar ingen die in de verschi l lende gemeenten 
zi jn opgedaan.  Enkele opval lende resultaten :  

Algemeen 

• Het is geen uitzondering dat verenig i ngen pas in een laat stad ium bij de 
d iscussie over pr ivatiser ing  worden betro kken . Vaak zijn er door de 
gemeenteraad dan al vergaande beslu iten genomen over de wijze waar
op pr ivatisering tot stand moet komen. Veren ig ingen voelen z i ch in d ie  
situatie vaak voor het b lok g ezet en z i jn  n iet als vo lwaardige p artner in  
het  p roces betrokken . Een dergel i jke start b l ij kt het  onderl inge 
vertrouwen veelal  te schaden en het  proces te  bemoei l ij ken of te 
vertragen . 

• S lechts een enkele gemeente staat vooral expl iciet sti l  bij de 
schaalnadelen,  die kunnen o ptreden bij het overdragen van een deel van 
de werkzaam heden (vert i kale schaal nadelen) of bij een deel van de 
accom modaties ( hor izontale schaal nadelen) . Zo kan de hel ft van het 
werk meestal niet voor d e  helft van het bud get wo rden u itgevoerd . Aan 
de andere kant kan het faseren van een privatiseringsoperatie ook een 
bewuste keuze zij n :  er kan op k lei nere schaal ervar ing worden opgedaan 
en het biedt betere kansen om het bovental l ige  gemeentepersoneel 
e lders aan het werk te hel pen . 

• Bij veel veren ig ingp.n d ie  het beheer en onderhoud van hun sport
accommodatie vnn de gemeente overnemen, kome n  de dagel ij kse werk
zaamheden als snel  op d e  schouders van één vrijwi l l iger terecht, meestal 
een VUT-e r .  Veel veren ig ingen maken zich dan ook terecht zorgen over 
d e  toekomst als deze personen zouden wegval len . De laatste jaren wordt 
ook in de sport vaker gebru i k  gemaakt van arbeids m a r ktrege l i ngen voor 
de i nzet van langdur ig werklozen of werkloze schoolverlaters. 

• Er worden van gem eentewege nogal eens bedenkingen geuit  tegen 
p ri vatiser ing van het onderhoud van sportaccommodaties vanwege het 
r is ico van kapitaalvern iet ig i n g  door het parti cul ier i n it iatief. Tegen deze 
achtergrond is  het veel zeggend dat in veel gemeenten ju ist eerst het 
achterstal l ig  onderhoud m oet worden weggewerkt, voordat een accom
m odatie 'op pei l '  kan worden overgedragen. Vanwege bez u i n i g i ngen 

heeft b l i j k baar ook het g emeentel i jke onderhoud al enige tijd onder druk 
gestaa n .  Pr ivati ser ing is  i n  d i verse gemeenten over i gens aan le id ing 
geweest om een meerjar ig renovatieprogramma op te ste l len .  Ook z i jn  er 
gemeenten d i e  bijvoorbeeld een cursus laten plaatsvinden of p la ntsoen
medewerkers een adviesfunctie laten vervullen naar de betrokken vrijwi l 

l i gers van sportveren ig ingen.  
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Sporthallen 

• H et m edegebru i k  door het onderwijs levert over het a lgeme'en een 

belangrij ke bijdrage aan de exploitatie van sporthal len en s portzal e n .  Dit 
aspect b l ijft i n  de onderhandel ingen rond de privatisering vaak onderbe
l icht ,  met als g evolg dat de nieuwe exploitant z ich benadeeld kan 
voelen ,  wanneer het o nderwijsgebru i k  afneemt of z ich verplaatst n aar  
andere (gemeentelijke) sportha l len .  Wanneer het g emeentebestuur ook 
nog bestuur van het  openbaar o nderwijs is ,  wordt i n  d it  l aatste voor
bee ld a l  snel gedacht d at de gemeente hier een vinger i n  d e  pap heeft. 

• De kantines van gemeentelijke sporthal len zijn veela l  via meerjar ige 

contracten verpacht aan een parti cul iere u itbater .  Dit levert b ij privati
sering regelmatig problemen of schadeclaims op,  wanneer een vereni
ging of exploitant deze kantine zelf wi l  overnemen.  Voor gemeenten d ie  

p lannen hebben voor  privatiseri ng , is  het aan te  bevelen om hiermee 

rekening te houden bij  het aangaan van langdurige pachtovereen
komsten.  

• Het overdragen van een gemeentel i jke sporthal aan een vereniging (of 
een aan deze veren ig ing gel ieerde beheerorganisatie) leidt na verloop van 
tijd vaak tot een c lusteri ng van een bepaalde tak van sport i n  d ie hal . 
Zonder hierover een oordeel u it te spreken, is het verstandig om d i t  

aspect m e e  t e  laten wegen bij de voorbereid i ng v a n  e e n  privatiserings
operatie.  

Sportparken 

• De keuze voor het overdragen van het beheer en onderhoud van sport
velden aan een beheersti chting of aan de afzonderl i jke verenig ingen 
wordt vaak door de specifieke omstandigheden bepaal d .  De onder l inge 
verstand houding tussen verenig ingen op een sportpark is  h ierbij meestal 
doors lagg evend . H et is  derhal ve niet raadzaam om een bepaalde vorm 
van samenwerking van gemeentewege op te leggen . Wel kunnen even
tuele eff ic iency-voordelen o nder de aandacht worden gebracht, bijvoor
beeld bij het gezame n l ij k  aanschaffen van materia len of bij het gezamen
l i j k u i tbesteden van het g root-onderhoud aan de sportvelden aan een 
bedri jf .  

• H et komt regelmatig voor dat verenig i ngen pas na verloop van tijd 
worden geconfronteerd met aanslagen van gemeentel i jke heff i ngen of 
bel asti ngen, n iet zelden met terugwerkende kracht . Dit  zet bij de vereni
g i ngen vaak kwaad bloed en heeft al  geleid tot d iverse proced ures . Het  
is  d a n  ook raadzaam om hierover in de voorbereid ing van de privatisering 
aan de verenig i ngen du ide l ij kheid te verschaffen .  

• N i et i n  a l le  privatiseringsovereenkomsten wordt duide l ij k  aangegeven d at 

een optim aal gebru i k  van de sportvelden gewaarborgd d ient te worden . 

Dit  kan problemen opleveren wanneer er een structurele onderbezett ing 

van geprivatiseerde sportparken optreedt of  een veren ig ing van e lders 

onderdak gebracht moet worden.  Hoewel optimal iser ingsoperaties rond 

g emeentelijke sportparken meestal ook niet eenvoudig verlopen,  kan dit  
op geprivatiseerde parken extra compl icaties opleveren .  Het is  wensel i jk 

om hierover in een vroeg stad ium afspraken te maken. 

De bovenstaande opmerkingen betreffen enkele (voor lopige) ervaringen uit  
de privatiseri ngsmonitor sportaccommod aties tot nog toe. Het i s  u iteraard 
niet mogel i jk om i n  d i t  stad ium al vergaande uitspraken te doen over d e  
effecten v a n  privatiseri ng v a n  de acht accommodaties uit  het onderzoek.  
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10.5 Vervolg van het monitortraject 

Voor zover het de uitvoering van het onderzoek betreft, bestaat er geen 
d i recte aanleid i ng tot fund amentele bijste l l ingen van het oorspronkel ij ke 
monitortraject. Wel zijn er dr ie zaken d ie  in beschouwing moeten worden 

genomen : 

• Terugkoppeling naar het veld: Met uitzondering van een presentatie 
t i jdens een workshop over privatisering van sportaccom modaties 1 heeft 

er tot nog toe geen actieve terug koppel ing van tussenti jdse resultaten 
naar het veld p laatsgevonde n .  Het is  d e  vraag of dat nu d ient p laats te 
vinden (en zo ja ,  op welke manier) of dat dit pas na afrond ing van het 
monitortraject gebeurt.  

• Planning: I n  de oorspronkel ijke p lanning is er vanuit  gegaan dat  het 
monitortraject de jaren 1 99 5 ,  1 99 6 ,  1 997 en 1 99 8  zou bestrijk e n .  
Aangezien de jaar l ijkse kwaliteitsopnamen (consumentenpanel en tech
nische inspectie) i n  zomer/najaar van de jaren 1 996 tot en met 1 9 9 9  
plaatsvinden,  verschuift d e  afro nding naar eind 1 999/begin  2000 . 
Bovendien zu l len  de fi nanciële jaarverslagen van s portveren ig i ngen en 
beheerstichtingen over  het laatste meet jaar  1 998/1 999 o o k  vaak pas in  
het  najaar 1 9 99 verschijnen. 

• Tussentijdse rapportages: Deze tussenrapportage vormt de eerste 
integ rale beschrijv ing van de stand van zaken rond de acht onderzoeks
cases . Wel is  er eerder een korte schriftel i jke notitie verschenen over de 
voortgang en resultaten van de eerste meetronde2 • Gezien de forse 
tijdsi nvester ing die d i t  s oort u itgebreide rapportages vergt, ste l len  we 
voor om de volgende rapportage u it te brengen als alle gegevens over de 
jaren 1 997/ 1 9 9 8  en 1 998/1 9 9 9  verzameld en geanalyseerd z ij n .  

Noot 1 Zie: Het meetlint langs het priva tiseringsproces, Van Dijk, Van Soomeren en Partners BV, 
presentatie tijdens de workshop 'Verzelfstandigen en privatiseren van gemeentelijke 

sportaccommodaties' op 1 8  september 1 9 96 te Maarssen. 
Noot 2 Zie: Stand van zaken nulmeting en 1e rapportage Priva tiseringsmonitor Sportaccommoda ties, 

Van Dijk, Van Soomeren en Partners BV in opdracht van het mi nisterie van VWS (directie 
Sport), Amsterdam, 2 9  mei 1 9 9 6 .  
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